
Pivški list, januar 2024

G
L

A
S

I
L

O
 

O
B

Č
I

N
E

 
P

I
V

K
A

 
G

L
A

S
I

L
O

 
O

B
Č

I
N

E
 

P
I

V
K

A
 

L
E

T
N

I
K

 
1

4
 

/
 

J
A

N
U

A
R

 
2

0
2

4
 

/
 

Š
T

.
 

9
2



Pivški list, januar 2024

Iz občinske hiše
Sprejet proračun za leto 2024
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Naši kraji in ljudje
Intervju: Srečko Likar

Prazniki v naših krajih

Starejši
10 let Ženskega pevskega zbora DU Pivka

Šport
Košanke uspešno v prvenstvu in pokalu

Pivški list je glasilo Občine Pivka, ki izhaja šestkrat letno. Pivka, 
januar 2024, leto izdaje 14, številka 92.  

Naslov uredništva: Pivški list, Občina Pivka, Kolodvorska cesta 
5, 6257 Pivka. 
E-naslov: pivski.list@pivka.si. 
Glasilo je vpisano v razvid medijev pod zap. št. 1686. ISSN: 2536-
4367. 
Izdajatelj in založnik: Občina Pivka, Kolodvorska cesta 5, 6257 
Pivka. 
Za Občino Pivka: župan Robert Smrdelj. 
Uredniški odbor: Silvo Čelhar, Damjan Fatur, Irena Margon, 
Katarina Temkova in Majda Žužek.
Odgovorna urednica: Alenka Furlan Čadež. 
Na naslovnici: Praznični utrip v Pivki

Fotografija na naslovnici: Bor Šajn
Lektoriranje: Irena Margon, razen oglasnih in promocijskih 
vsebin. 
Oblikovanje: Multimedijsko ustvarjanje, Denis Komen s.p. 
Tisk: Abakos d.o.o. 
Naklada: 2.300 izvodov. 
Glasilo se financira iz sredstev proračuna Občine Pivka in 
prihodkov oglaševanja.

Uredništvo si pridružuje pravico, da članke ustrezno skrajša in jih 
v primeru, ko v skladu s programsko zasnovo glasila ne sodijo v 
eno od rubrik, ne objavi. Nenaročenih prispevkov ne honoriramo. 

Prispevke za marčevsko številko 
pričakujemo do 5. marca 2024.

Aktualno
Intervju: Mojca Grmek, umetniška vodja Hiše kulture

Božičnica 2023 za Varno hišo Kras

Pivška presihajoča jezera
Odlaganje odpadkov v jamah je še vedno 
prisotno

46 Izobraževanje
120 let šole v Šmihelu

40 Kultura
Fantje spod Šilentabra predstavili zgoščenko
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20. decembra je občinski svet občine Pivka na svoji 8. 
redni seji potrdil proračun občine za leto 2024. Prihodki 
proračuna so načrtovani v višini 11.415.694,23 evrov, 
odhodki pa v višini 12.964.520,43 evrov. Načrtovana 
je dolgoročna zadolžitev v višini do 1.580.000 evrov 
za financiranje investicij v javno infrastrukturo, za 
odplačilo kreditov bo namenjeno 373.373,80 evrov. 
Proračun je krepkejši za 178.417 evrov iz državnega 
proračuna zaradi na novo izračunane povprečnine in 
za 172.000 evrov zaradi višje odmere nadomestila za 
uporabo stavbnega zemljišča.  

Sprejet je proračun za leto 2024

Za stanovanjsko dejavnost ter prostorsko načrtovanje 
je načrtovanih 2.262.512,26 evrov, od tega kar 
1.081.200,26 evrov za spodbujanje stanovanjske 
gradnje. Za predšolsko vzgojo in izobraževanje je 
namenjenih 2.069.187,95 evrov. Za kulturo, šport in 
dejavnost nevladnih organizacij 1.325.964 evrov, za 
varstvo okolja 1.345.327,98 evrov, za gospodarsko 
dejavnost 702.639 evrov, za programe socialnega 
varstva 575.249,25 evrov in za zdravstveno varstvo 
269.488,65 evrov.

Za naložbe v 2024 je predvidenih 40 odstotkov 
sredstev

Izvedena bo izgradnja petih neprofitnih stanovanj na 
Kolodvorski 11 v višini 739.800,26 evrov. Naložba, 
ki je namenjena ciljnim skupinam, kot so: mladi, mlade 
družine, družine z več otroki, družine z manjšim številom 
zaposlenih, socialno ogroženi, marginalizirane skupine 
(npr. etnične manjšine), starejši, invalidi in družine z 
invalidnim članom, državljani z daljšo delovno dobo, ki 
so brez stanovanja ali pa so podnajemniki, prosilci, ki so 
glede na poklic ali dejavnost, ki jo opravljajo, pomembni za 
skupnost, je s 244.771,54 evri sofinancirana iz Sklada za 
okrevanje in odpornost.

Zaključeni bodo gradnja kanalizacije v Zagorju, 
vzdrževalna dela na vodovodnem omrežju ter izgradnja 
kabelske kanalizacije. Naložba, ki bo omogočila zmanjšanje 
negativnih vplivov na okolje, je vredna 531.152,67 
evrov, viri financiranja so:  koncesijska dajatev MKO - 
Postojnska jama s 442.152,67 evri, namenski prihodki 
iz najemnin 19.000 evrov ter namenski prihodki 
oziroma prejete kupnine 70.000 evrov.

Pričela se bo tudi ureditev komunalne infrastrukture 
v Trnju: fekalne in meteorne kanalizacije, vodovoda, 
NNO, javne razsvetljave, optičnega omrežja, ceste. 
Izvedba je predvidena v letih 2024 do 2026. Zanjo je za 
prihodnje leto načrtovanih 510.000 evrov, od tega 246.000 
evrov iz Sklada za okrevanje in odpornost ter 4.000 
evrov iz koncesijske dajatve MKO - Postojnska jama.
Za preplastitve določenih odsekov občinskih cest 
v Neverkah, Gornji Košani, Kleniku in lokalne sanacije 
vozišča v naseljih Narin, Šmihel in Trnje ter ureditev trga 
in dostopne poti na igrišče v Drskovčah bo Občina iz 
proračuna namenila 352.812,49 evrov.

V letu 2024 bo zaključena izgradnja Gasilskega 
doma Košana v višini 314.128 evrov. Idejno zasnovo 
rekonstrukcije in dozidave je potrdilo vodstvo PGD 
Košana, ki bo po zaključku uporabljalo objekt s 320,00 m2 
neto tlorisne površine.

Za protipožarne ukrepe v gozdovih je v proračunu 
predvidenih 286.700 evrov, od katerih je 176.250 
evropskih evrov ter pripadajoča slovenska udeležba z 
58.750 evri.

Zaradi interesa investitorjev je načrtovana širitev 
Industrijske cone v Neverkah v višini 250.000 evrov. 
V letu 2024 sledita odkup zemljišč in priprava projektne 
dokumentacije.

V proračunu je namenjenih 193.726 evrov za 
obnovo Zdravstvene postaje Pivka, in sicer za ureditev 
prostorov fizioterapije. Projektna dokumentacija je 
pripravljena, v pripravi je vloga na razpis Ministrstva za 
zdravje za pridobitev sofinancerskih sredstev, tudi za 
nakup medicinske opreme za potrebe izvajanja programa.

Pripravili bomo dokumentacijo, vezano na spremembo 
OPPN za območje pri Zdravstveni Postaji Pivka, kjer 
je predvidena izgradnja 52 novih stanovanj skupaj 
s Stanovanjskim skladom Republike Slovenije.

Za stroške investicijskega vzdrževanja občinskih 
stanovanj je namenjenih 186.000 evrov, ki so načrtovani 
za obnovo strehe in dimnikov na Snežniški cesti 3, 
obnovo dveh stanovanj ter zamenjavo dotrajanih oken 
v stanovanjih na Snežniški 9, vgradnjo prezračevalnih 
sistemov v tri stanovanja na Kolodvorski 4 ter druga nujna 
investicijska vzdrževalna dela.

Župan Robert Smrdelj si je 20. decembra lani ogledal 
gradbišče komunalne infrastrukture v Zagorju, kjer dela 

potekajo skladno s terminskim planom.

Od leve: Direktorica občinske uprave Mihaela Smrdel, župan 
Robert Smrdelj, predsednik Nadzornega odbora Martin Nadoh 

in višja svetovalka za proračun Karmen Šabec.
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V zaključni fazi projektiranja je posodobitev športnega 
kompleksa Dolnja Košana v višini 180.000 evrov. 
Izvedba se bo prilagajala aktualnim razpisom v letu 2024, 
načrtuje se sofinanciranje Ministrstva za gospodarstvo, 
turizem in šport s 100.000 evri ter Fundacije za šport s 
60.000 evri.

V letu 2024 je predvidena izvedba javnega naročila ter 
pričetek gradnje poslovilne vežice v Palčju. Investicija 
je ocenjena v višini 203.571 evrov in bo izvedena v 
dveh letih.

V predlogu proračuna je predvidenih 20.000 evrov za 
izdelavo projektne dokumentacije in 103.000 evrov 
za gradnjo športnega kompleksa Pivka, ki bo odvisna 
od uspešnosti prijave na ustrezne državne razpise. V letu 
2024 so predvidena sredstva za potrebe izdelave projektne 
dokumentacije in novogradnje oziroma obnove igrišč.

Za naložbe v Zdravstveni dom Postojna je v proračunu 
rezerviranih 100.074,73 evrov, za investicijsko 
vzdrževanje obeh osnovnih šol 101.964 evrov ter za 
sofinanciranje opreme PGD-jev in vzdrževanje gasilskih 
domov 94.000 evrov.

V letu 2024 bosta na pomožnem nogometnem igrišču 
Košana urejeni razsvetljava in ograja v višini 84.240 evrov. 
Obnovo bosta sofinancirali Fundacija za šport s 38.120 
evri in Nogometna zveza Slovenije z 20.000 evri.

Živahno bo projektno delo na področju varovanja okolja 
in območju Krajinskega parka Pivških presihajočih jezer. 
S projektom »Life varna paša« bomo izboljšali izvajanje 
ukrepov za zaščito premoženja pred velikimi zvermi ter 
nudili boljšo podporo kmetijam pri preprečevanju škode pri 
vzreji živali. Denar bo namenjen tudi nakupu opreme za 
interventne dogodke ter druge ukrepe za zaščito premoženja 
pred velikimi zvermi. Projekt, ki se začne izvajati v začetku 
leta 2024, je vreden 977.968,69 evrov iz evropskih in 
državnih sredstev LIFE ter soudeležbe posameznih 
partnerjev.

Projekt ReNature, s katerim naslavljamo slabšanje stanja 
mokrišč in traviščnih ekosistemov zaradi podnebnih 
sprememb, je vreden 294.187,50 evrov iz Norveškega 
finančnega mehanizma. Glavni cilj projekta je izboljšano 
upravljanje in obnova mokrišč ter traviščnih ekosistemov, 
ki so pod pritiskom zaradi podnebnih sprememb v 
Biosfernem območju Kras in porečje Reke ter Krajinskem 
parku Pivška presihajoča jezera.

V okviru upravljanja območja Pivških presihajočih jezer 

bomo v projektu Karst-Tur spremljali turistični promet, 
vzpostavili center za usmerjanje obiskovalcev, nudili 
možnost uporabe električnega kombija za dostopnost 
ranljivih skupin, uredili ekološka igrala in počivalnike, 
promocijo območja, ustvarili kakovostne foto in video 
vsebine ter nakupili potrebno računalniško opremo. Za 
projekt bo šlo 107.020 evrov, od tega 85.616 evrov iz 
Evropske unije.

Svetniki in svetnice so na seji potrdili tudi Odlok o 
sofinanciranju stroškov priprave dokumentacije za 
obnovo stavb, ki bo prispeval k revitalizaciji vaških jeder in 
trškega jedra občine. Odlok predstavlja pomemben korak 
k spodbujanju prenove in oživitve hiš starejše izvedbe, ki 
so ključnega pomena za ohranjanje identitete naših krajev. 
Med poudarki odloka izpostavimo: sofinanciranje izdelave 
projektne in druge dokumentacije za pridobitev gradbenega 
dovoljenja za rekonstrukcijo in prizidavo stanovanjskih 
stavb, rušitve stavb z novogradnjo stanovanjske stavbe 
znotraj iste gradbene parcele, spremembe namembnosti 
stavb v stanovanjsko stavbo, pod pogojem, da so bile 
zgrajene pred 31. decembrom 1967. Višina subvencije ne 
sme preseči 80 odstotkov vrednosti upravičenih stroškov 
izdelave dokumentacije za pridobitev gradbenega 
dovoljenja. Višina subvencije bo določena z javnim 
razpisom, kjer bo določena najvišja vrednost subvencije na 
vlagatelja. Sredstva za sofinanciranje bodo zagotovljena v 
proračunu občine.

Občinski svetniki in svetnice so potrdili Pravilnik o 
spremembi Pravilnika o dodelitvi nepovratnih 
finančnih sredstev za namen nakupa in vgradnje malih 
komunalnih čistilnih naprav (MKČN) na območju 
Občine Pivka. Po predlagani spremembi pravilnika bodo 
vlagatelji po razpisu, ki bo objavljen v letu 2024, upravičeni 
do finančnih sredstev v višini do 2.000,00 evrov, vendar 
skupni znesek nepovratnih finančnih sredstev za MKČN 
ne sme presegati 80 odstotkov vrednosti nabave, montaže 
in zagona male komunalne čistilne naprave z DDV.
 
Občinski svetniki so potrdili Sklep o ukinitvi statusa 
javnega dobra pri nepremičninah z ID znakom:
- parc. št. 3948/2 katastrske občine 2496 Stara Sušica 
Narin  (ID znak parcela 2496 3948/2)
- parc. št. 4008/2 katastrske občine 2502 Radohova vas  
(ID znak parcela 2502 4008/2) .
 
Predsednik Nadzornega odbora Občine Pivka Martin 
Nadoh je predstavil Dokončno poročilo o opravljenem 
nadzoru Razpolaganje z nepremičninami v IOC Neverke 
v letih 2021 in 2022. 

Občina Pivka

Investicijsko vzdrževalna dela 
na pokopališču v Trnju
Konec minulega leta smo v sklopu investicijsko vzdrževalnih 
del na pokopališčih v letu 2023 obnovili zid in betonsko 
kapo na pokopališču Trnje.

Občina Pivka
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Obnova telovadnice v Košani

Ureditev balinišča v Dolnji 
Košani
Zaključujemo posodobitev balinišča z ureditvijo ustreznega 
temeljenja podlage, izravnavo in preplastitvijo vseh štirih 
stez ter razširitvijo za tribune, izvedbo razsvetljave in 
obrobe balinarskih stez. Pokrito balinišče z montažno 
kovinsko konstrukcijo z dvokapno pločevinasto streho 
zagotavlja osnovno športno infrastrukturo za interesno 
športno dejavnost ter športno vzgojo otrok in mladine, 
usmerjenih v kakovostno vrhunski šport. Z izvedenim 
posegom je bistveno izboljšana uporaba ter omogočena 
regularnost tekem v prvi ligi. Naložbo v višini 252.077,01 
evrov sofinancirata Fundacija za šport s 60.235 evri 
in Ministrstvo za gospodarstvo, turizem in šport z 
81.396,50 evri. Izvajalec del je podjetje Stanovanjska 
d.o.o., nadzor izvaja Tomaž Biščak iz Biro Biščak d.o.o. 

Občina Pivka

Obnova telovadnice, ki se je začela oktobra lani, obsega 
zamenjavo športnega poda, nakup opreme za košarko, 
nogomet, rokomet, badminton, odbojko in druge športne 
discipline ter zamenjavo strešne kritine in obnovo fasade 
z ureditvijo zunanje razsvetljave. Namen investicije je 
omogočiti kakovostno športno udejstvovanje na področju 
športne vzgoje, treningov in tekmovanj Športnega društva 
Košana, Ženske Futsal ekipe, kondicijskim treningom 
Balinarskega kluba Košana, rekreaciji in drugim športnim 
in šolskim prireditvam. Vrednost naložbe je 288.278,81 
evrov, sofinancira jo Ministrstvo za gospodarstvo, 
turizem in šport v višini 100.000 evrov. Izvajalec del 
je Komunala Sežana. Nadzor izvaja Veronika Morelj 
iz podjetja Karsus d.o.o. Dela bodo zaključena letos 
spomladi. 

Občina Pivka

Zaključeno redno vzdrževanje 
gozdnih cest
Novembra lani sta Občina Pivka in Zavod za gozdove 
Slovenije zaključila redno vzdrževanje gozdnih cest. 
Dela je opravil izbrani izvajalec vzdrževalnih del na 
gozdnih cestah podjetje LESNIK TGM d.o.o. iz Cola. 
Kot ocenjujejo na Zavodu za gozdove Slovenije, so 
bila dela opravljena zelo kakovostno.

Na območju občine je sicer 249 km gozdnih cest, od 
tega 158 km v zasebnih gozdovih in 91 km v državnih 
gozdovih. Vzdrževanje gozdnih cest načrtuje krajevno 
pristojen revirni gozdar iz Zavoda za gozdove Slovenije, 
ki skupaj z vodjem Krajevne enote posreduje vsa 
načrtovana dela in opravila v potrditev na Občino Pivka. 
Na Občini se zahvaljujemo uporabnikom za posredovane 
pripombe, občani lahko svoje predloge in pripombe 
predlagajo tudi revirnemu gozdarju.

Občina Pivka
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Sklepi 7. redne seje občinskega 
sveta občine Pivka 
Svetniki občinskega sveta občine Pivka so se 28. novembra 
sestali na 7. redni seji. Po seznanitvi z dnevnim redom 
in obravnavo zapisnika šeste seje so svetnice in svetniki 
drugič obravnavali ter potrdili predlog novega Odloka o 
nadomestilu za uporabo stavbnega zemljišča v občini 
Pivka (NUSZ). Po potrditvi odloka je sledila uskladitev 
evidenc nadomestila, ki je trajala mesec dni. Na Občini 
so do 12. januarja 2024 sprejemali pobude in pritožbe 
zainteresirane javnosti.

Občinski svet je po drugi obravnavi potrdil Odlok o 
ustanovitvi javnega zavoda »Javni zavod-Park vojaške 
zgodovine Pivka« in Odlok o ustanovitvi zavoda 
Javni zavod-Turizem Pivka. Odloka zaradi uskladitve z 
novo zakonodajo urejata status tržne dejavnosti v javnih 
zavodih, ki lahko izvajata prodajo blaga in storitev na trgu 
le, če z izvajanjem le-te zagotovita najmanj pokritje vseh s 
to dejavnostjo povezanih odhodkov. 

Občina Pivka

Na odseku LC 315061 od vojašnice Pivka do naselja 
Velika Pristava je bila novembra lani sanirana škoda, ki 
je nastala v poplavah septembra 2022. Na mestih, kjer 
obilne padavine erodirale bankine so bile narejene mulde, 
urejeni so bili prepusti in bankine, v severnem delu vasi 
je bila počiščena brežina, od koder je material naplavljalo 
na cesto. Vrednost naložbe je 72.526,34 evrov. Dela 

je izvajalo podjetje Filipčič d.o.o., nadzor Aleš Bratož iz 
podjetja GPS d.o.o. Naložbo je sofinanciralo ministrstvo 
za naravne vire in prostor iz Programa odprave 
posledic neposredne škode na stvareh zaradi poplav 
od 15. do 18. septembra 2022 v višini 59.447,82 evrov. 

Občina Pivka

Urejanje spomenikov NOB

Sanacija škode po poplavah 

Novembra lani smo začeli z urejanjem spomenikov 
NOB v Petelinjah, Trnju in Zagorju. Izvedeno je bilo 
strokovno obrezovanje zelenja ob spomenikih, letos 
pa je načrtovana izvedba kamnoseških del,  čiščenje 
kamna in obnova črk.

Občina Pivka ureja vojna grobišča na podlagi vsakoletnega 
dogovora z Ministrstvom za obrambo. V lanskem letu je 
bilo poleg rednega vzdrževanja izvedeno tudi asfaltiranje 
dostopne poti na Habjanov hrib. Obnovili smo zadnji del 
grobnice 1. svetovne vojne v Pivki, kjer je bila zaradi 
zatekanja vode v notranjost grobnice odstranjena stopnica 
za spomenikom in urejeno odvodnjavanje ter saniran zid. 

Občina Pivka
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Podpis pogodbe o opravljanju 
lokalne javne gasilske službe v 
občini Pivka za leto 2024
10. januarja so predsedniki prostovoljnih gasilskih društev 
občine Pivka, predsednik Gasilske zveze Postojna in 
župan občine Pivka podpisali pogodbo o opravljanju 
lokalne javne gasilske službe v občini Pivka za leto 2024. 
Za delovanje javne gasilske službe bo namenjenih 90.000 
evrov, od tega za redno delovanje vseh štirih prostovoljnih 
društev 75.000 evrov, 8.000 evrov za delovanje Gasilske 
zveze Postojna, 3.000 evrov za delovanje in usposabljanje 
gasilske mladine in 4.000 evrov za opravljanje vozniških 
izpitov C kategorije. Dodatnih 24.000 evrov proračunskih 
sredstev Občina namenja društvom za nabavo osebne 
zaščitne in reševalne opreme, 20.000 evrov za vzdrževanje 
gasilskega doma PGD Pivka in 40.000 evrov za nabavo 
gasilskega vozila GVM-1 za PGD Zagorje.

Požarna taksa za letos je predvidena v višini 32.000 evrov 
in je namenjena za financiranje nabave gasilskih vozil ter 
gasilske zaščitne in reševalne opreme. Društva dodatno 

financiranje pridobivajo tudi s prijavo na razpise in z 
donacijami fizičnih in pravnih oseb.

V letu 2023 je bil uspešno zaključen nakup in nadgradnja 
vozila GVGP-2 za potrebe PGD Pivka. Nabava vozil ter 
opreme poteka po predvidenem planu. V letu 2024 se 
zaključuje rekonstrukcija gasilskega doma v Košani, 
vrednost projekta znaša preko 770.000 evrov.

Župan Robert Smrdelj in direktorica občinske uprave 
Mihaela Smrdelj sta ob podpisu pogodbe izrazila 
hvaležnost za vso požrtvovalnost gasilcev in nesebično 
pomoč sodržavljanom, ki so se v letu 2023 ob katastrofalnih 
poplavah in neurjih znašli v hudi stiski. Poudarila sta, da je 
ob tem, ko je vedno več intervencij, ki so tudi vedno bolj 
zahtevne, ključna tudi podpora Občine, ki jo gasilci vseh 
štirih društev absolutno imajo. 

Občina Pivka

Podpisana je pogodba za 
preplastitve lokalnih cest
Župan občine Pivka Robert Smrdelj in predstavnik 
izbranega izvajalca CPK d.d. Koper Vlado Švab sta 
podpisala pogodbo o izvedbi sanacij in preplastitev 
delov lokalnih cest v Neverkah, od hišne številke 2 do 
hišne številke 26, ter v Neverkah, od hišne številke 27 
do številke 18a, lokalne sanacije cest v Narinu pri hišni 
številki 62, 69, 85, 99, 57 in 62 ter 87, sanacijo prekopov 
v Šmihelu, ureditev trga in dostopne poti do igrišča v 
Drskovčah, preplastitev in širitev dela ceste v Gornji 
Košani proti železniški postaji, odsek lokalne ceste v 
Kleniku, od hišne številke 30 do 88, ter od hišne številke 
56 do 61.

Pogodbena vrednost znaša 341.600 evrov. Nadzor 
bo opravljalo podjetje GPS d.o.o. iz Sežane. Z deli 
bomo pričeli predvidoma v februarju, oziroma, ko bodo 
vremenske razmere dopuščale. 

Občina Pivka

V okviru projekta »Omogočanje multimodalne 
mobilnosti oseb z različnimi oviranostmi« je Občina 
Pivka v sodelovanju s strokovnjaki Geodetskega 
inštituta RS (GI) uspešno zaključila terenski nabor 
podatkov o fizični dostopnosti urbanih prostorov. 
Projekt, ki ga vodi GI in financira Ministrstvo za okolje, 
podnebje in energijo, je namenjen izboljšanju fizične 
dostopnosti in mobilnosti za vse prebivalce, predvsem 
za starejše, za osebe s senzornimi okvarami vida in 
sluha ter za gibalno ovirane.

V občini Pivka je terenski nabor podatkov izvedel Aljoša 
Škaper, ki je zajel tudi naselji Dolnja Košana in Šmihel. 
Vsebuje informacije o fizičnih ovirah na poti, dostopnosti 
javnega prometa, parkirnih mest, primernosti javnih 
objektov ter poti in prehodov za pešce. Podatki so vsem 
uporabnikom za boljše omogočanje lastne mobilnosti na 
voljo brezplačno, upravljalcem infrastrukture pa služijo za 
odpravo ovir v urbanih prostorih.

Zbrane informacije o dostopnosti za ranljive skupine bodo 
vključene v spletni pregledovalnik (https://pregledovalnik.
dostopnost-prostora.si/). Občina Pivka se je projektu 
pridružila leta 2023, s čimer se je pridružila več kot 75 
občinam iz cele Slovenije. 

Občina Pivka

Korak k boljši mobilnosti
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Iz občinske hiše

3. decembra, na prvo adventno nedeljo, so v Pivki 
zažarele praznične luči in naznanile pričetek veselega 
decembra. Za praznično razpoloženje so poskrbeli na 
Občini Pivka v sodelovanju z Zavodom za turizem. 

Kulturno društvo Lipa je pripravilo miklavževanje za 
otroke, pestra sejemska ponudba Miklavževega sejma v 
organizaciji TD Pivka je privabila lepo število obiskovalcev, 
ki so zaploskali pravljično okrašeni Pivki, nazdravili s 
penino skupaj s podžupanjo Majdo Godina in se kasneje 
prepustili glasbenim užitkom na Božičnici 2023, koncertu 
Jureta Počkaja s Pozabljenim orkestrom, ki je imel 
dobrodelno noto. Zbrane prostovoljne prispevke, 1210 
evrov, so namenili Varni Hiši Kras. Občina Pivka, foto: Bor Šajn

V Pivki so zažarele praznične 
luči

Pobrateni občini Durach in Pivka sta združili moči ter 
uspešno zbrali sredstva za pomoč družini na Prevaljah, 
ki je bila prizadeta med lanskimi avgustovskimi 
poplavami. Donacija v višini 4000 evrov bo olajšala 
zahtevno obnovo in prispevala k ponovni vzpostavitvi 
normalnega življenja.

25 let trdno prepletenih vezi sta občini letos še okrepili 
z gesto solidarnosti. Po avgustovskih poplavah so se 
prebivalci Duracha odločili, da bodo stopili skupaj in zbrali 
finančna sredstva med podjetji ter posamezniki. Lokalni 
proizvajalec piva Zötler je prispeval donacijo piva, ki so 
ga Bavarci predstavili na prireditvi Okusi Pivke, kjer so 
obiskovalci s svojimi nakupi pripomogli k zbranim 4000 
evrom.

Zahvaljujoč sodelovanju med pobratenima občinama 
Durach in Pivka ter velikodušnosti donatorjev so prizadeti 

družini omogočili spodbudnejši začetek novega leta. 
Solidarnostna gesta povezovanja in pomoči v težkih časih 
dokazuje moč skupnosti in mednarodnega prijateljstva. 

Občina Pivka

Bavarci v pomoč prizadeti 
družini na Prevaljah

Delegacija iz Duracha, z vodjo pobratenja občin Christophom Furchom in županom Robertom Smrdeljem, ob predaji donacije 
predstavnikoma Karitas Pivka in OZRK Postojna Pivka, Zinki Vadnjal in Marjanu Nagodetu.

Zinka Vadnjal iz Karitas Pivka in Majda Radivo iz OZRK 
Postojna Pivka ob srečanju z izbrano družino.
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Praznik kulture, ki ga obeležujemo 8. februarja, je 
priložnost za razmislek o poslanstvu kulture danes ter 
o njeni dostopnosti širši množici. Pogovarjali smo se 
z Mojco Grmek, umetniško vodjo Hiše kulture v Pivki, 
ki je po oceni stroke prepoznaven regionalni center za 
grafiko in galerija s kvalitetnim razstavnim programom, 
stalno zbirko grafičnih del in dobro razvito pedagoško 
dejavnostjo. V letih 2022-2025 program galerije v 
največjem deležu sofinancira Ministrstvo za kulturo. 
Galerija deluje v okviru društva, ki je ob 25. obletnici 
prejelo plaketo Občine Pivka za delovanje na področju 
kulture in umetnosti.

Katere so po vašem mnenju sestavine poslanstva 
kulture?
Kultura je tisto, kar osmišlja življenje in razkriva njegove 
skrivnosti. Podobno kot filozofija, zato sta filozofija in 
umetnost zelo povezani. Na splošno se mi zdi kultura zelo 
pomemben del družbe, ima širši pomen od obiskovanja 
koncertov, gledališč in galerij, saj je prepletena z vsemi 
dejavnostmi v vsakdanjem življenju. 

Breda Škrjanec, muzejska svetnica iz Mednarodnega 
grafičnega likovnega centra, je v članku STA o Hiši 
kulture v Pivki opozorila, da centralizacija kulture 
ni nujna za kvalitetno delovanje in da je lokalna 
iniciativa še kako pomembna za kulturno umetniško 
delovanje skupnosti. Zakaj je tako pomembna široka 
dostopnost kulture?
V Sloveniji finančna sredstva ostajajo večinoma v Ljubljani. 
To vidim kot problem, boljše bi bilo, da bi bila bolj razpršena 
po državi. To bi omogočilo izvajanje kvalitetnih programov 
tudi v manjših mestih in na podeželju, kar bi povečalo 
dostopnost kulture, obenem pa tudi možnosti zaposlitve 
v kulturnem sektorju. Poleg tega kultura združuje ljudi. Ob 
delovanju kulturnih ustanov se tisti, ki imajo kulturo radi, 
jo potrebujejo ali pa jo čutijo kot poslanstvo, srečujejo, 

povezujejo in tako ustvarjajo skupnost. Takšna skupnost 
se je ustvarila in se še ustvarja tudi okrog Hiše kulture.

Kako to vpletate v vsakoletni program Hiše kulture?
Da bi prebivalcem približali naše delovanje, izvajamo 
različne podporne programe ob razstavah, ki vključujejo 
ustvarjalne delavnice za otroke, družine in odrasle, ter 
strokovne delavnice za umetnike in umetnice v grafičnem 
ateljeju. Letos bomo začeli z novim programom Grafika 
za vsakogar, ki ponuja nekoliko zahtevnejše ustvarjalne 
delavnice za vse, ki jih vizualna umetnost še posebej 
zanima. V tem okviru načrtujemo tudi povezovanje z 
drugimi ustanovami v Pivki, predvsem v smislu zasnove 
skupnega turističnega produkta. Pivka je premajhna, da bi 
vsak sedel samo na svojem stolu.

Kako sodelujete z vzgojno-izobraževalnimi 
ustanovami, zasnovali ste namreč program Vrtec 
in šola na obisku, v okviru katerega ponujate 
več dejavnosti, prilagojenih različnim starostnim 
skupinam otrok?
S šolami in vrtci kar dobro sodelujemo, vendar bi si želeli 
še več odziva. Navsezadnje na ta način vzgajamo svojo 
bodočo publiko. Pri nas se otroci in mladostniki lahko 
srečajo s sodobno umetnostjo, si ogledajo grafično zbirko, 
ki trenutno šteje okrog 180 del več kot 50 umetnikov in 
umetnic, spoznajo različne grafične tehnike in ustvarjajo 
grafična dela. Dejavnosti lahko potekajo v obliki krajših 
delavnic ali celotnega kulturnega dne, možnosti je veliko.

Kakšen je pogled na zadnjih deset let delovanja? 
Kakšna je vizija za prihodnost?
Največji dosežek zadnjega desetletja je stabilno zasnovan 
program, ki vključuje osem samostojnih razstav slovenskih 
umetnic in umetnikov med oktobrom in majem, grafično 
delavnico za izbrane umetnike/umetnice z razstavo 
nastalih del v juniju in eno večjo tematsko, problemsko ali 

Intervju: Mojca Grmek, 
umetniška vodja Hiše kulture
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študijsko razstavo v septembru. Omeniti je treba tudi že 
zaključen večletni projekt na temo globalnih problemov 
v lokalnem okolju PIVKA 45°40′49.63″N 14°11′46.98″E 
(2015-2021), lani pa smo začeli nov večletni projekt na 
temo poezije regionalnih pesnikov Ketteja, Kosovela, 
Vilharja in pesnice Makse Samsa. Nadaljevali bomo 
tudi s projektom javnih poslikav Poslikana Pivka, ker je 
pomembno, da seže vizualna umetnost v javni prostor. 
Pridobitev sredstev z razpisa programskega financiranja 
ministrstva za kulturo je priznanje, da je naše delo dobro 
in vredno podpore. Naš trenutni cilj je, da pridobimo 
financiranje tudi po izteku prvega štiriletnega obdobja 
in oblikujemo stalno, trdno ekipo sodelavcev. Želimo 
si pridobiti dodaten prostor za stalno razstavo grafične 
zbirke, ki se ves čas širi, in okrepiti sodelovanje s šolami. 
Premisliti moramo način delovanja v poletnih mesecih, v 
katerih bi lahko pripravljali različne projekte predstavitve in 
promocije zbirke. Ne le zato, ker so v zbirko vključeni vsi 
vidnejši lokalni in regionalni umetniki, ki bi jih na ta način 
predstavili najširši publiki, ampak tudi zato, ker so dela 
iz zbirke na prodaj po zelo dostopnih cenah, kar (še) ni 
splošno znano.

Kdo je v aktualni kadrovski zasedbi?
V ekipi so trenutno še Silvija Šutej, ki skrbi za podporne 
programe, Leon Zuodar, ki vodi grafični atelje, oblikovalec 

Jure Šajn, fotograf Simon Avsec in prevajalka tekstov v 
angleščino Arven Šakti Kralj.

Ste samozaposleni v kulturi. Nam lahko predstavite, 
kako je danes mogoče preživeti s prekarnim delom v 
kulturi?
Predvsem z veliko ljubezni in entuziazma. Jaz sem 
samozaposlena že 15 let, meni ta oblika ustreza, ker je 
odprta in svobodna. Omogoča mi sodelovanja z različnimi 
institucijami in umetniki, hkrati pa zavračanje tistih 
projektov, ki mi ne ustrezajo. Po drugi strani je socialna 
varnost rahlejša, ni stalnega dotoka denarja. Poznam kar 
nekaj samozaposlenih v kulturi, ki so si sčasoma poiskali 
redno zaposlitev. In tudi jaz imam tu in tam dneve, ko si 
rečem: »Le kaj je meni tega treba?«
 

Mojca Grmek je diplomirala iz umetnostne zgodovine 
in filozofije na Filozofski fakulteti Univerze v Ljubljani. 
Od leta 1996 se ukvarja s kuratorstvom in umetnostno 
kritiko. V tem času je sodelovala s številnimi galerijami 

po Sloveniji, trenutno pa je umetniška vodja Hiše kulture 
v Pivki. Do danes je kurirala 240 razstav in objavila 95 

strokovnih študij, od katerih so bile nekatere prevedene in 
objavljene tudi v tujini. Je samozaposlena v kulturi in živi 

na Novi Sušici pri Pivki.

Alenka Furlan Čadež, foto: Simon Avsec

Božičnica 2023 v Pivki je pričarala najlepše decembrsko 
darilo ženskam in otrokom iz Regijske varne hiše 
Kras Centra za socialno delo Južna Primorska, Enota 
Sežana. Ne samo, da nas je izvrstna glasba ponesla 
v prazničen decembrski čas, koncert je imel tudi 
dobrodelno noto, saj so zbirali prostovoljne prispevke 
za širitev Regijske varne hiše Kras, ki nudi pomoč 
in varno zatočišče za ženske in otroke, žrtve nasilja 
v družini. Zbrana sredstva bomo v celoti namenili za 
prenovo in opremo stanovanja, ki bo varno zatočišče 
za mame z otroki, ki so morali svoj dom zapustiti 
zaradi nasilja v družini.

Iskrena hvala vsem občanom Pivke za prostovoljne 
prispevke, Občini Pivka za organizacijo Božičnice 
z dobrodelnim namenom, Območnemu združenju 
Rdečega Križa Postojna – Pivka in drugim, ki ste 
omogočili izvedbo koncerta. 

Najlepša hvala tudi vsem glasbenikom, Snježani Pleše 
Žagar, Vladimirju Počkaju, Nejcu Franku ter seveda 
nepozabnemu Pozabljenemu orkestru in Juretu 
Počkaju! Vaša glasba in energija sta privabili številno 
občinstvo.

Takšno darilo vedno polepša življenje v varni hiši, tako 
zaradi prejetih sredstev, kot tudi zaradi zavedanja, da 
obstajajo ljudje, ki jim je mar za druge. V imenu žensk, 
otrok in zaposlenih iz Regijske varne hiše Kras še enkrat 
hvala vsem!

Najlepše decembrsko darilo 
ženskam in otrokom iz Varne 
hiše Kras

V kolikor želite tudi vi pomagati mamam in njihovim 
otrokom na poti v samostojno življenje brez nasilja, lahko 
donacijo nakažete na:
TRR CSDJP : SI 56 0110 0600 0061 618
SKLIC: SI 00 922010
NAMEN: DONACIJA ZA VARNO HIŠO

Nataša Prelesnik Korošic, Regijska varna hiša Kras, CSD 
Južna Primorska, Enota Sežana

Izdelki uporabnic – hiške za nov dom
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Na prvo adventno nedeljo smo se ponovno zbrali 
v nabito polnem Krpanovem domu na svetovni 
premieri druge Božičnice v živo. Z dobrim srcem 
nismo prisostvovali dogodku samo zaradi čarobnih 
decembrskih in božičnih melodij, ampak je imel koncert 
tudi dobrodelno noto. Pred vhodom v dvorano je bila 
skrinjica, ki je vabila k prostovoljnim prispevkom in 
res smo zadovoljni, da ste se odzvali z odprtim srcem. 
Ves izkupiček, 1210 evrov, je namenjen Varni Hiši Kras.

Najprej bi se rad zahvalil Občini Pivka, da je organizirala 
izjemno uspešen Miklavžev sejem skupaj z Božičnico, 
Območnemu združenju Rdečega križa Postojna - 
Pivka ter Kristini Dekleva in Nataši Prelesnik Korošic 
iz Varne hiše Kras.

Toplina, ki smo jo čutili v dvorani s fanti iz Pozabljenega 
orkestra z Juretom Počkajem na čelu in Snježano Pleše 
Žagar za klaviaturami, je bila nepopisna. Srca je že 
takoj na začetku ogrel Zimski mož (Vladimir Počkaj) s 
prisrčnim uvodom, ki ga je spremljala originalna harmonija 

skrite Svete noči. Skrivnost dobrega se je takoj razkrila 
ob prvih akordih Go, tell it on the mountain in dvorana 
je svojo hvaležnost izražala s ploskanjem in velikimi 
aplavzi. Glasbeniki smo bili počaščeni, da smo lahko 
na krilih občinstva slabo uro in pol resnično uživali in se 
razvajali v sodelovanju s publiko. Nenapovedano je večer 
popestril tudi frontman Ansambla Direkt, Nejc Frank, ki 
je z domiselno potegavščino predstavil novo pesem Tri 
snežinke. S strani Občine je publiko srčno nagovorila 
tudi podžupanja Majda Godina, takoj zatem pa je najbolj 
bučen aplavz prejela točka “Live Aid” priredbe skupine 
Queen, kjer je vsa zbrana publika skupaj s Pozabljenim 
orkestrom v ritmu ploskala. Seveda zaključek ni bil mogoč 
brez večnih decembrskih slovenskih klasik, ki so publiko 
pospremile v čudovito okrašeno in razsvetljeno Pivko 
in Pivčani so lahko res ponosni, da se je prva adventna 
nedelja odvila s tako bogatim obiskom, novo linijo JP 
penine, stojnicami in Miklavževim sejmom, da bi lahko 
parirala tudi veliko veliko večjim mestom.

Jure Počkaj, foto: Bor Šajn

Božičnica 2023 v Pivki s 
prostovoljnimi prispevki za 
Varno hišo Kras Ekipa Božičnice 2023 je navdušila pivško publiko

Kristina Dekleva in Nataša Prelesnik Korošic sta se Pivčanom 
zahvalili za zbrane prispevkePodžupanja Majda Godina med nagovorom
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V SeneCura Domu starejših občanov Pivka so 
trenutno v fazi zaposlovanja zdravstvenega kadra, 
točnega datuma odprtja doma pa v tem trenutku 
še ne morejo napovedati, je sporočila mag. Sanda 
M. Gavranovič, poslovna direktorica za Slovenijo. 
SeneCura Dom starejših občanov Pivka se sooča 
s težavo pridobivanja ustrezne delovne sile, kar je 
pereč problem tudi v drugih domovih in zdravstvenem 
sektorju po Sloveniji. Kljub večkratnim predlogom in 
rešitvam pristojnim organom v družbi izpostavljajo 
pomanjkanje posluha in počasen potek reševanja 
kadrovske problematike, ki vpliva na nemoteno 
delovanje doma in širše zdravstvene oskrbe.

SeneCura sicer trenutno upravlja šest domov v Sloveniji: 
Vojnik, Maribor, Radenci, Hoče –Slivnica, Žiri in Komenda. 
Gradnja doma v Pivki je zaključena (64 postelj), dom 
je tudi dokončno opremljen. Skupna kapaciteta vseh 
doslej odprtih SeneCura domov je 787 postelj, trenutno 
je zasedenih 80 odstotkov postelj, nekaj prostora je še v 
Komendi in celotna razpoložljivost v Pivki.

»SeneCura domovi starejših občanov Central SI d.o.o 
pod svojim okriljem združuje tudi tri male domove s 
kapaciteto od 56 do 68 stanovalcev. Poimenovali smo 
jih grozd malih domov. Tri jagode našega grozda so PE 
SeneCura Žiri, kjer smo stanovalce sprejeli v letu 2022, 
PE SeneCura Komenda, ki je vrata odprla v januarju 
2023, in PE SeneCura Pivka, za katero si želimo, da bi 
zaživela čimprej. Ob odprtju novega doma praviloma 
zapolnimo tretjino kapacitet in s sprejemi nadaljujemo, ko 
se procesi dela stabilizirajo in se zapolnijo vsa potrebna 
delovna mesta, torej postopoma,« pojasnjuje mag. Sanda 
M. Gavranovič.

Alenka Furlan Čadež, foto: Valter Leban

Pomoč na domu je namenjena posameznikom, ki kljub 
ustrezni bivalni situaciji zaradi starosti ali hude invalidnosti 
ne morejo sami poskrbeti za svojo oskrbo. Storitev 
je namenjena tudi tistim, katerih svojci niso zmožni ali 
nimajo možnosti zagotoviti potrebne nege in oskrbe. 
Storitev se prilagodi potrebam posameznega upravičenca 
in obsega pomoč pri temeljnih dnevnih opravilih, 
gospodinjsko pomoč in pomoč pri ohranjanju socialnih 
stikov. S tem se upravičencem omogoča, da ostanejo del 
svoje skupnosti in ohranjajo pomembne družbene vezi.

Zakonodaja določa, da se pomoč na domu financira iz 
proračuna občine, in sicer najmanj v višini 50 odstotkov 
stroškov. V občini Pivka znaša subvencija med 78 in 
85 odstotki, zato je prispevek uporabnikov, za uro 
opravljene storitve, med najnižjimi v državi.

Subvencija je različna glede na dan opravljanja 
storitve:
-poln strošek za delavnik je 23,43 €, strošek za 
uporabnika je 4,95 € (subvencija občine je 78,48%)
-poln strošek ob nedeljah je 32,79 €, strošek za 
uporabnika je 5,07 € (subvencija občine je 84,54%)
-poln strošek ob praznikih je 35,12 €, strošek za 
uporabnika je 5,19 € (subvencija občine je 85,22%).

V občini Pivka že vrsto let to storitev izvaja Center za 
socialno delo Primorsko Notranjska, Enota Postojna. 
Kot poudarja koordinatorka Zvonka Mejak Premrl, 

»omogoča prijazno obliko pomoči in vzpodbuja življenje 
v domačem okolju.« Na terenu za izvajanje neposredne 
oskrbe skrbi osem socialnih oskrbovalk. Na mesečni 
ravni v povprečju nudijo pomoč 45 uporabnikom. Storitve 
izvajajo ob delavnikih med 7. in 15. uro, ob sobotah, 
nedeljah in praznikih pa med 7. in 12. uro.

»Iz dolgoletnega opravljanja storitev lahko povzamemo, da 
je storitev socialne oskrbe na domu neprecenljiva pomoč 
uporabnikom kot tudi njihovem svojcem«, pojasnjuje 
Zvonka Mejak Premrl. Oskrba na domu povečuje kvaliteto 
bivanja v obdobju starosti, saj omogoča, da starostniki 
ostanejo na svojem domu, pomeni varnost, razbremenitev 
svojcev in nenazadnje pomemben socialni stik v 
preprečevanju osamljenosti. Vsaka beseda, vsak pogled, 
vsako dejanje in vsak nasmeh lahko prinese srečo drugim 
ljudem in naše socialne oskrbovalke vse to prinašajo v 
domove ljudi, ki jih oskrbujejo, še dodaja Zvonka Mejak 
Premrl.

Vse informacije o izvajanju storitve pomoč družini na 
domu dobite v Centru za socialno delo Primorsko-
Notranjska, Enota Postojna.

AFČ

Datuma odprtja doma za 
starejše v Pivki še ni mogoče 
napovedati

Socialne oskrbovalke 
prinašajo nasmeh in srečo v 
domove starostnikov
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Iz poslanskih klopi

Ob zaključku leta se po navadi ozremo nazaj. Naredimo obračun. 
Intimno. Vsak pri sebi. Pa tudi javno. Na področjih, kjer naše 
delovanje zaznamuje tudi delo in življenje širše skupnosti: v 
podjetjih, društvih, politiki…. 

Na vseh področjih je leto 2023 najbolj zaznamovalo delovanje 
tistih, ki trenutno vladajo. Vsi skupaj lahko ugotovimo, da je bilo 
to leto praznega teka, ukvarjanja največje vladajoče stranke 
Gibanje Svoboda same s seboj oz. z izpadi njihovega predsednika 
Roberta Goloba. Posledično smo negativne posledice vladanja 
občutili vsi. Najbolj seveda tisti z najnižjimi prejemki. Spomnimo. 
Upokojenci so bili februarja 2023 ob 10,3 odstotni inflaciji (pri 
čemer se je hrana podražila bistveno bolj, posamezni izdelki 
tudi za tretjino in več) deležni samo 5,2 odstotne uskladitve 
pokojnin. V letu dni so bili ogoljufani za dobro polovico pokojnine. 
Za primerjavo: prejšnja vlada je ob 1,1 odstotni deflaciji (cene 
so padle) opravila najprej izredno uskladitev pokojnin decembra 
2020 za 2 odstotka in potem še februarja 2021 redno uskladitev 
za 3,2 odstotka, skupaj torej v višini 5,2 odstotka, torej v isti 
višini kot sedanja vlada ob popolnoma drugačnih razmerah, 
ki so jih najbolj zaznamovale izjemne podražitve hrane. Letos 
bo nekoliko bolje, vendar lanskega izpada tudi letošnja ca. 9 
odstotna uskladitev ne bo pokrila v celoti. 

Poleg tega pa se vladajoči še norčujejo iz nas preko košarice 
živil, kjer so konec leta ugotovili, da se je npr. meso v letu dni 
pocenilo za 90 odstotkov in lahko npr. goveje zrezke kupite po 
slab evro, za 99 centov za kg? Ali kilogram kruha za 19 centov. 
Nadaljujem? Mislim, da ni potrebno. Tej vladi oz. Levici, Socialnim 
demokratom in Svobodi verjamejo samo še največji naivneži. 

Lani ob tem času so vam vladajoči obljubljali številne spremembe 
(reforme so jih poimenovali) , ki naj bi šle v prid ljudem. Zdravstvo 
je bilo v ospredju. Kje smo po letu dni? Število čakajočih se je v letu 

dni povečalo, dostopnost do zdravstvenih 
storitev poslabšala. Prostovoljno dodatno 
zavarovanje je zamenjalo obvezno, premija 
ostaja enaka, nabor storitev tudi, finančna 
luknja, ki je bila s to spremembo povzročena 
pa presega 200 milijonov evrov, ki bodo 
pokriti iz proračuna, iz naših žepov torej, preko višjih davkov. 
Javno zdravstvo, v imenu krepitve katerega so to počeli, pa se 
iz dneva v dan bolj sesuva. V zdravstveni sistem prihajajo ljudje, 
ki niti slovensko ne razumejo, iz območij z vprašljivo kvaliteto 
šolanja, diplomanti Medicinske fakultete Ljubljana in Maribor pa 
zapuščajo Slovenijo in iščejo svoje priložnosti v državah severno 
in zahodno od nas. 

Predsednik vlade Robert Golob, ki je prisegel, da bo delal za 
blaginjo ljudi, skrbi predvsem za lastne interese. Zadnja razkritja 
o podjetju, katerega slamnata lastnica je bila donedavno njegova 
nekdanja žena, govorijo o tem, da prejme letno iz državnega 
podjetja, ki mu v funkciji predsednika vlade (vlada je skupščina) 
sam načeljuje, preko četrt milijona evrov, od katerih mu vsako 
leto ostane cca 100.000 evrov. Zato živi od prihrankov, ker mu, 
kot pravi, plača premiera vlade, ki presega 4.000 evrov neto, 
preživetja ne zagotavlja. Zato ni znal odgovoriti na vprašanje, ki 
sem mu ga zastavil na zadnji seji državnega zbora in ki mi ga je 
pred časom poslala invalidska upokojenka: kako preživeti z 430 
evri pokojnine? Ironija vsega pa je, da je veliko takih upokojenk 
in upokojencev aprila 2022 volilo Goloba. Ali, če parafraziram 
Cankarja: »Narod si je sodbo napisal sam,…«. Ne vsi. Večina. 
Negativne posledice pa občutimo vsi. Vsak dan bolj. 

Vstopili smo v novo leto. Prestopno. Naj vas vseh 366 dni 
v letu spremljata zdravje in sreča. Želim vam veliko lepih 
trenutkov in vse dobro.

Vse dobro v 2024

Drage bralke in bralci. Naj vam ob tej priložnosti zaželim uspešno 
leto, ki je pred vami. Želim vam veliko poguma, dobrih odločitev, 
toplih besed in iskrenih dejanj.

Preteklo leto je zaznamovalo obilje zahtevnih preizkušenj, 
sprejemanje težkih odločitev in neprestano skrb, da ne bi 
pozabili na nikogar, ki potrebuje pomoč. Pomembno je, da smo 
pri tem ostali trdni in skušali po svojih najboljših močeh zaščitili 
najranljivejše - tiste, ki so ob avgustovski ujmi čez noč ostali brez 
vsega - in odpraviti krivice v družbi.

Spopadali smo se z draginjo, da smo bili pri tem uspešni, pa nam 
pritrjujejo mednarodne analize. Slovenija je namreč v skupini 
držav, ki so najbolj pomagale gospodinjstvom in gospodarstvu. 
Največji izziv pa je bil in ostaja tudi v prihodnje spopad s posledicami 
največje naravne katastrofe v zgodovini samostojne države. Tudi 
tukaj nismo klonili, ampak smo se na poplave odzvali najhitreje 
doslej in premišljeno. Med najbolj politično izpostavljenimi temami 
v letu 2023 je bilo zagotovo javno zdravstvo in njegove težave, 
ki so se nakopičile v zadnjih treh desetletjih. Polovica mandata 
je za nami in pogosto imam občutek, da smo prisiljeni predvsem 
popravljati napake in nepravilnosti, ki so nam jih zapustile prejšnje 
vlade. Tako smo zbrali dovolj znanja in odločnosti za ukinitev 
dopolnilnega zdravstvenega zavarovanja. Temu zahtevnemu in 
tudi tveganemu koraku so se izognile vse prejšnje vladne ekipe, 
saj so se zavedale, da bi jim ta lahko prinesel politični zaton. 
Mi pa se za razliko od naših predhodnikov tega nismo ustrašili. 

Vse, kar počnemo, počnemo iskreno in v 
dobro ljudi, državljank in državljanov. Naše 
vodilo je jasno – popraviti nepravilnosti in 
krivice, pri tem pa ne pozabiti na nikogar. 
Seveda, kdor dela, dela tudi neželene 
napake. Priznamo jih in se jih trudimo čim 
prej odpraviti. Vsa naša politična prizadevanja pa so neločljivo 
povezana tudi z odločnim nasprotovanjem korupciji v vseh delih 
družbe.

Sicer bo letošnje leto prineslo še ene volitve, ki so pomembne, po 
svoje tudi odločilne za našo veliko evropsko družino – volitve v 
Evropski parlament. Prav evropski poslanke in poslanci so tisti, ki 
ščitijo interese posameznih držav članic in delajo velike premike 
za celotno unijo. Zato teh volitev ni za podcenjevati. Verjamem, 
da bomo enako kot na zadnjih državnozborskih volitvah in 
referendumih tudi pri tokratnem odhodu na volišča pokazali in 
dokazali, kakšno prihodnost si želimo.

Spoštovani bralke in bralci. Vse besede, ki sem jih zapisal, so tudi 
moja osebna vodila. Ostajam jim zvest pri svojem poslanskem 
delu tudi v letu 2024. Nikoli ne bom podlegel cenenemu 
političnemu populizmu, ampak bom vselej stavil na iskrenost 
in odgovornost. V naši državi imamo namreč preveč zahtevnih 
problemov, da bi se zatekali v všečnost in pozabili na realnost. 
Zato še enkrat veliko iskrenosti in poguma v novem letu.

Kolumni izražata mnenje avtorjev, ki sta v zakonskih mejah pri pisanju kolumne svobodna. Kolumni ne odražata mnenja uredništva.

Zvone Černač, poslanec

Iskreno in pogumno v novo leto

Aleksander Prosen Kralj, poslanec
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Gospodarstvo

Priznanje On 2023 je po izboru poslušalcev Radia 
94 osvojil Robi Jenko. Vodja Kolesarske sekcije pri 
Košarkarskem klubu Plama-Pur iz Ilirske Bistrice 
je v Kolesarskem klubu Meblojogi Pro-concrete kot 
športni direktor od leta 2018 zadolžen za razvoj mladih 
kolesarjev, v domači Ilirski Bistrici pa kot sodelavec 
tamkajšnjega TIC-a razvija nove kolesarske produkte. 
Slavnostni govornik na podelitvi priznanj v Jamskem 
dvorcu pri Postojnski jami je bil predsednik Vlade RS 
dr. Robert Golob.
 
Nagrajenec Robi Jenko je prepričan, da je kolesarstvo 
več kot šport, saj človeka dela boljšega, ga nauči discipline 
in premagovanja težav ter ga, kot zunanji šport vključuje 
v naravo. Ker je velik lokalpatriot ne želi promovirati le 
športa, ampak tudi lepoto Občine Ilirska Bistrica. Kot je 
povedal za Radio 94, je pred njim še en velik izziv. Želi, da 
kolesarjenje, naj bo posamično ali organizirano, ljubiteljsko 
ali profesionalno, spodbudi raznolike turistične ponudnike 
iz celotne regije k medsebojnemu sodelovanju.

Na slovesnosti je Gospodarska zbornica Slovenije 
priznanje podelila družbi Kolektor ATP iz Postojne,  
Obrtno-podjetniška zbornica Slovenije pa podjetju TALG 
iz Logatca.

Radio 94 je priznanja prvič podelil leta 1995, le leto po 
ustanovitvi radijske postaje, zato je tokratna slovesnost 
minila tudi v znamenju praznovanja jubileja. Radio 94 je 
od leta 2018 lokalna radijska postaja posebnega pomena. 
Osrednje praznovanje 30-letnice bo pripravil sredi junija. 

Radio 94, foto: Valter Leban

Na Dnevih slovenskega turizma novembra lani so 
podelili najvišja priznanja v slovenskem turizmu, med 
njimi tudi nagrado kristalni Triglav za Osebnost leta, ki 
jo je prejela novinarka Marjana Grčman. V utemeljitvi 
nagrade so poudarili njeno ključno vlogo pri aktivni 
promociji turizma v državi.

Njeno delovanje presega zgolj vlogo novinarke, saj si 
intenzivno prizadeva za organizacijo strokovnih okroglih 
miz, izobraževanje članov društva ter vključevanje novih 
članov. S tem pušča pomemben pečat v novinarstvu, 
ki prispeva k vidnosti in ugledu turizma kot ključne in 
perspektivne panoge v slovenskem gospodarstvu, so 
poudarili v obrazložitvi. Marjana Grčman je bila lani 
izvoljena za predsednico Društva turističnih novinarjev 
Slovenije. 

AFČ, foto: Jošt Gantar za STO

Prvega decembra lani so potekale volitve v organe lokalne 
akcijske skupine, na katerih sta bila za predsednico 
izvoljena Maja Piškur ter podpredsednika Boštjan Glažar. 
Člani upravnega odbora iz občine Pivka so Boštjan 
Glažar – iz javnega sektorja kot predstavnik občinske 
uprave, Boštjan Požar in Martin Godina iz ekonomskega 
sektorja ter Franko Dolgan iz civilnega sektorja.

Upravni odbor sestavljajo predsednik in 12 članov, od 
tega je pet predstavnikov javnega sektorja ter po štirje 
predstavniki ekonomskega in civilnega sektorja. 

V tričlanski nadzorni svet je bila iz občine Pivka imenovana 
Erika Kovačič. 

AFČ

Poslušalce Radia 94 prepričal 
Robi Jenko

Marjana Grčman prejela 
nagrado za Osebnost leta v 
turizmu

Rezultati volitev v organe LAS 
med Snežnikom in Nanosom
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Podjetništvo

Podjetniški inkubator Perspektiva, mrežni inkubator, 
ki sodeluje z Občinamo Bloke, Cerknica, Ilirska 
Bistrica, Loška dolina, Postojna in Pivka, je zaključil 
uspešno leto polno pomembnih mejnikov in razvojnih 
korakov, so sporočili na tiskovni konferenci decembra 
lani. Skupnost, ki šteje že več kot 50 podjetnikov, 
napoveduje strateško načrtovanje in nadaljnje 
razvojne aktivnosti.

Podjetniški inkubator Perspektiva je v treh letih 
delovanja vzpostavil sistemsko podporo za razvoj mladih 
in inovativnih podjetij. Izvajajo organizirane in individualne 
programe, ki podjetnike podpirajo s široko mrežo 
strokovnjakov in finančnimi spodbudami. Hkrati so se 
angažirali v strateškem načrtovanju razvoja podjetništva 
v posameznih občinah in prispevali k razvoju podjetniških 
idej mladih v šolah.

Vodja Podjetniškega inkubatorja Perspektiva, dr. Jana 
Nadoh Bergoč, je poudarila, da po treh letih delovanja 
beležijo prve jasne učinke, ki potrjujejo ustreznost pristopa 
pri spodbujanju podjetništva. Prisotni so v večini osnovnih 
in srednjih šol v regiji, kjer podpirajo razvoj podjetniških 
idej mladih in širijo mrežo ustrezno usposobljenih učiteljev. 

»Vse to in še več nas vse bolj izpostavlja kot prepoznavno 
dobro prakso doma in v tujini, zaradi česar gostimo vse več 
gospodarskih in drugih delegacij, ki se želijo učiti od nas«, 
je povedala. Pohvalila se je s 55 podjetniki v skupnosti, ki 
ne le prejemajo podporo pri razvoju svojih podjetij, ampak 
se tudi aktivno angažirajo pri razvoju aktivnosti inkubatorja.

V letošnjem letu so že objavili nov program Biznis in PIP, 
v okviru katerega bodo v sodelovanju z Občino Ilirska 
Bistrica, Loška dolina, Cerknica, Postojna in Pivka podelili 
nagrade v vrednosti 10.000 evrov za najboljšo poslovno 
idejo. Zaživel naj bi nov program Migrants in Business, 
namenjen migrantom in tujim podjetnikom, ki vstopajo v 
naše okolje in želijo raziskati priložnost za ustanovitev svojih 
podjetij v tujem okolju. Nadaljevali bodo z aktivnostmi za 
mlade in njihove učitelje, v okviru katerih bodo raziskovali 
priložnosti z izkoriščanjem nanotehnologij, še naprej bodo 
širili svojo mentorsko mrežo in raziskovali možnosti za 
sodelovanje z že uveljavljenimi podjetji, med katerimi je 
kar nekaj takih, ki so že izrazili interes za rešitve, ki jih 
ponujajo člani skupnosti, so sporočili iz Podjetniškega 
inkubatorja.

Alenka Furlan Čadež, foto: Podjetniški inkubator

Podjetniški inkubator 
Perspektiva zaključil z letom 
uspešno

Objavljen je javni poziv za vključitev v podjetniški 
program Biznis in PIP 2024, ki ga poleg javne agencije 
Spirit in Evropske unije iz Evropskega sklada za 
regionalni razvoj podpirajo tudi Občine Cerknica, Ilirska 
Bistrica, Loška dolina, Pivka in Postojna. Namenjen je 
mladim podjetjem s sedežem v sodelujočih občinah, 
ki si želijo v kratkem času osvojiti ključna podjetniška 
znanja za hitro rast podjetja ter se s svojo podjetniško 
idejo potegovati za denarno nagrado v višini 10.000 
evrov.

Program vključuje šest delavnic in individualno podporo 
s strani poslovnih svetovalcev, mentorjev ter izkušenih 
podjetnikov. Delavnice bodo potekale od marca do maja 

letos prek online webinarjev ter v prostorih podjetniškega 
inkubatorja v vseh sodelujočih občinah. Ob zaključku 
programa bodo kandidati pred strokovno komisijo 
predstavili svoje podjetniške ideje. Podjetniški inkubator 
Perspektiva bo v sodelovanju z občinami podelil dve 
nagradi v vrednosti  po 10.000 evrov. Prva za najbolj 
inovativno idejo, ki izkazuje najhitrejši razvoj in rast, ter 
druga za najbolj perspektivno idejo, ki izkazuje največji 
napredek v programu in potencial za hiter razvoj in rast. 
Vse informacije o pozivu so objavljene na spletni strani 
www.inkubator-perspektiva.si, našli jih boste tudi na spletni 
strani Občine Pivka. 

AFČ

Javni poziv za vključitev v 
podjetniški program Biznis in 
PIP 2024
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Podjetništvo

V RRA Zeleni kras so 3. januarja pričeli z izvajanjem 
podjetniškega usposabljanja »Poni« - podjetno 
nad izzive. V projekt bo do leta 2028 vključenih 106 
udeležencev iz Primorsko-notranjske regije. Projekt je 
namenjen vsem, ki imajo podjetniško idejo in željo po 
njeni uresničitvi ne glede na starost, stopnjo in smer 
izobrazbe. Udeleženci se bodo v program vključevali na 
podlagi javnih pozivov, ki bodo objavljeni predvidoma 
vsake štiri mesece.

Cilj projekta je, da udeleženci po končanem usposabljanju 
ustanovijo lastni poslovni subjekt (s.p., d.o.o. ali drugo 
obliko poslovnih subjektov). Projekt je model podjetniškega 
usposabljanja, v okviru katerega potencialni podjetniki 
v štirih mesecih razvijejo in realizirajo svojo podjetniško 
idejo. To dosežejo v celostnem programu podjetniških 
usposabljanj s pomočjo mentorjev in vsestranske pomoči. 
Posebnost operacije je zaposlitev udeležencev za obdobje 
trajanja programa na RRA Zeleni kras, kar udeležencem 
omogoča ne le finančno podporo pri razvoju njihovih 
poslovnih idej, ampak tudi čas, ki ga lahko udeleženci 
namenijo izključno pridobivanju novih znanj, izkušenj in 
pripravi na vstop na samostojno podjetniško pot.

V projekt se lahko vključijo osebe s poslovno idejo ne glede 
na starost, stopnjo izobrazbe ali status brezposelne osebe. 
Pogoj je, da imajo kandidati prijavljeno stalno ali začasno 
bivališče v Primorsko-notranjski regiji ter da so na dan 
pričetka vključitve zmožne podpisati pogodbo o zaposlitvi. 
Prijava poteka prek javnega poziva, objavljenega na 
spletni strani RRA Zeleni kras. 

Program je financiran iz »Operativnega programa za 
izvajanje Evropske kohezijske politike v obdobju 2021-
2027«, prednostne naloge 1: Inovacijska družba znanja, 
Specifičnega cilja RSO1.3. Krepitev trajnostne rasti in 
konkurenčnosti MSP ter ustvarjanje delovnih mest v MSP, 
med drugim s produktivnimi naložbami (ESRR). 

RRA Zeleni kras

Od ideje do podjetja s 
programom Poni

Zavod za turizem Pivka

17. novembra je Center za sodobno umetnost 
Pivka v sodelovanju z Zavodom za turizem Pivka v 
Krpanovem domu gostil ganljiv dogodek v podporo 
Ukrajini. Večer, posvečen umetniškemu izražanju in 
solidarnosti, je združil razseljene ukrajinske umetnike 
ter prikazal moč umetnosti kot sredstva za izražanje 
nesmiselnosti vojne in spodbujanje miru v svetu.

Dogodek se je pričel z glasbenim nastopom ukrajinskih 
glasbenikov, med katerimi so izstopali talentirani pianistka, 
violinistke, odličen harmonikaš, pevke... Njihove življenjske 
zgodbe so bile ganljiva ozadja, ki so obogatila doživetje 
večera.

Po glasbenem delu je Bagrat Arazyan, kurator Centra za 
sodobno umetnost, predstavil namen razstave likovnih 
del sodobnih ukrajinskih umetnikov z naslovom "Ljubezen/
Vojna/Ljubezen". Razstava, ki je prvič predstavljena v 
Sloveniji, raziskuje simbole vojne, vendar izpod ruševin 
izvira upanje, optimizem in predvsem ljubezen v vseh 
njenih oblikah. Bagrat poudarja, da ljubezen prinaša 
življenje, srečo in novo rojstvo, nasprotno od vojne, ki 
prinaša smrt.

Razstava, ki bo odprta do 17. decembra v galeriji 
Krpanovega doma, je zgovorna, s podobami smrti in 
ljubezni, ki se gledalca globoko dotaknejo. Obiskovalcem 
priporočamo ogled, saj gre za edinstveno priložnost, da 

se seznanijo s perspektivo ukrajinskih umetnikov, ki so bili 
zaznamovani s tragičnimi dogodki vojne.

Večer se je zaključil s prijetnim druženjem ob ukrajinski 
kulinariki, vzdušje je bilo odlično. Ob upoštevanju težkih 
razmer zaradi ruske agresije na Ukrajino, ki se je začela 
24. februarja 2022, organizatorji poudarjajo pomen 
solidarnosti in podpore ukrajinski skupnosti. Zaradi 
spopadov je osem milijonov Ukrajincev zbežalo v tujino, 
več kot pet milijonov jih je razseljenih znotraj države. V 
Sloveniji trenutno živi več kot 8000 ukrajinskih beguncev, 
ki so tu zaradi vojne našli začasno zatočišče, a kljub temu 
nosijo breme razseljenega življenja. 

Zavod za turizem Pivka

Ukrajinski večer v Pivki
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22. decembra smo v Zagorju gostili pevke Združenja 
Sklad Bakar iz Bakra in pevce in pevke Mešanega 
pevskega zbora Jeka Primorja z Reke. Oba zbora je 
vodila odlična dirigentka, maestra Nada Matošević 
Orešković, ki jih je tudi spremljala na klavirju. Obe 
zasedbi sta v preteklosti že prejeli priznanja za glasbene 
dosežke doma in v tujini. Tudi tokrat so obnovljeno 
dvorano v Zagorju napolnili z različnimi božičnimi 
napevi. Večer so otvorile domačinke Jezerke, ženska 
vokalna skupina, s slovenskimi ljudskimi božičnimi 
napevi. Pevke Sklada Bakar so nadaljevale z znanimi 
božičnimi skladbami. Vsi hrvaški pevci pa so skupaj 
predstavili Božićno polnočko. Gre za pesmi, ki jih je 
priredil Serafin Franjo Vilhar, sin Miroslava Vilharja. V 
njegovi štiriglasni zborovski priredbi jih tradicionalno 
ob Božiču prepevajo v Bakarju.

Zanimivo je, da pri nas delovanja Serafina Vilharja ne 
poznamo, na Hrvaškem pa malo vedo o življenju in 
pomenu Miroslava Vilharja. Hrvaški pevci so se letos v 

Zagorju že predstavili na Vilharjevem pohodu v začetku 
septembra z nekaj pesmimi, želeli pa so v Zagorju nastopiti 
s celovečernim koncertom. Skupaj se bomo prijavili 
na projekte sodelovanja Slovenija – Hrvaška. S tako 
pridobljenimi sredstvi bomo pripravili večer predstavitve 
Miroslava Vilharja in delovanja Kulturno prosvetnega 
društva Miroslav Vilhar iz Zagorja v Bakru, predstavniki 
Združenja Sklad Bakar in drugih ustanov pa nas bodo z 
gostovanjem v Zagorju poučili o delih Serafina Vilharja. 
Namen je, da spoznamo več o obeh Vilharjih pa tudi o 
življenju danes in da nas ta srečanja povezujejo tudi v 
bodoče.

V prihodnjem letu bo zaključena obnova klavirja, na 
katerem je ustvarjal Serafin Vilhar. Klavir je v lasti družine 
Marjete Marinčič, potomke družine Vilhar. Veselimo se 
zaključka obnove, gotovo ga bo spremljal nastop glasbenih 
skupin z obeh strani meje. 

Zavod za turizem Pivka in KPD Miroslav Vilhar Zagorje

Božični koncert hrvaških 
pevcev
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Zavod za turizem Pivka bo letos poleg drugih kulturnih, 
turističnih in promocijskih dogodkov poskrbel tudi za 
stike s pobratenimi in prijateljskimi kraji.

10. maja se bomo ponovno odpravili v Črno Goro. Tokrat 
si bomo ogledali notranjost države, predvsem lepote 
nacionalnega parka Durmitor. Ob povratku bomo obiskali 
tudi bosansko romarsko središče Međugorje. Celoten 
program z vsemi podrobnostmi in možnostmi prijave bomo 
objavili do konca januarja. 4. julija skupaj z društvom 
prijateljstva Most, Komisijo za pobratene občine 
in bavarskimi prijatelji organiziramo izlet v Durach. 
Popotniki bodo nastanjeni pri družinah, nekaj Pivčanov 
bo lahko prenočevalo v bližnjem penzionu. Prednost pri 
prijavi imajo občani, ki so gostili goste iz Duracha. Vabljeni 
pa tudi vsi ostali, ki bi namestitev ponudili v prihodnje ali 
pa bi želeli drugače prispevati pri organizaciji skupnih 
dogodkov. Tudi podrobnosti poti v Durach bomo objavili 
kasneje. Konec septembra, natančneje 29. septembra, 
bomo organizirali dogodek Okusi Pivke 2024. Kulinarični 
turistični dogodek leta 2023 je imenitno uspel. Sodelovanje 
so za letos obljubili ponudniki z dobrotami in glasbeni 
izvajalci, ki so dogajanje popestrili že lani. Klapa Jadran 
iz Tivata in Drumarice iz Brodskega Stupnika bodo 
gotovo z nami. Bavarski prijatelji iz Duracha obljubljajo 

tudi letos dovolj veliko količino odličnega piva pa tudi 
njihovo glasbeno poslastico. Na Zavodu bomo poskušali 
tokrat v Pivko pripeljati tudi goste iz Italije. Že zdaj vabimo 
k sodelovanju zainteresirane lokalne ponudnike, gostince 
in ostale, pa tudi lokalne glasbene izvajalce. Želimo, da bi 
tudi letošnji dogodek zaznamovali dobre jedi in sproščeno 
vzdušje. V soboto pred kulinaričnim dogodkom bomo v 
Krpanovem domu pripravili mednarodni koncert, na njem 
bomo še bolje spoznali glasbene goste, kraje in države, od 
koder prihajajo.

Vabimo vas, da za več informacij spremljate naše objave 
na spletnih straneh Občine Pivka in zavoda VISITPIVKA, 
objave na socialnih omrežjih in se udeležite napovedanih 
srečanj. Poskrbeli bomo, da bodo poučna, zabavna in 
sproščena.

Jana Gržinič, foto: Branko Česnik

V mesecu februarju se v Kino Pivka ponovno vrača art 
kino program. 17. februarja bo na sporedu romantično 
obarvana drama z naslovom Pretekla življenja. 

Južnokorejska režiserka in pisateljica Celine Song je 
navdih za film črpala iz lastnega življena, glavni vlogi pa 
mojstrsko odigrata Greta Lee (Nora) ter Teo Yoo (Hae 
Sung). Zgodba sledi odraščanju dveh prijateljev iz otroštva, 
ki se na različnih točkah v življenju snideta in ponovno 
razideta. Film poleg individualnih zasebnih življenj in 
odnosov med protagonistoma predstavlja tudi Norino 
emigrantsko izkušnjo. Opazujemo lahko zadržano Korejsko 
kulturo na eni strani, in Ameriško odprto kulturo na drugi. 
Celine Song ne posega po klasičnih filmsko romantičnih 
zgodbah, vendar sledi korejskemu pregovoru "Inyeon", ki 
je kot rdeča nit prisoten skozi celoten potek filma. "Inyeon" 
predstavlja usodo in medsebojno povezanost med ljudmi 
skozi več življenj. V primeru Preteklih življenj je to nit, ki 
je med protagonistoma; Na-young, ki pod drugim imenom 
živi novo življenje v Ameriki, in Hae-sunga, ki živi svoje 
prvo življenje v Koreji, nastala zgodaj v otroštvu.

Komu so namenjene art kino vsebine? 
Filmi so za vse, ki se v kinu ne želijo samo zabavati, ampak 
si želijo kvalitetnejše vsebine, o kateri se lahko pogovarjajo 
in razmišljajo. Za vse, ki jih zanima film kot umetnost, ki ob 
filmih uživajo ter radi opazujejo različne filmske elemente. 
Ker smo v Kino Pivka mnenja, da se je o filmih potrebno 
pogovarjati, bo pred projekcijo ustrezna predstavitev filma. 
Upamo, da bomo o filmu razglabljali tudi po ogledu. 

Art kino program lahko spremljate na facebook strani Kino 
Pivka, na spletni strani https://visitpivka.si/kino-pivka/ ter 
na naši instagram strani. Upamo, da se vidimo! 

Silvija Šutej

Načrtovani stiki s pobratenimi 
in prijateljskimi kraji

Vabljeni k ogledu art kino 
programa v Kino Pivka
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Trditev ne drži v celoti. Medvedi se parijo med aprilom in 
junijem. V tem času se medvedka dva do trikrat krat goni. 
Breja je od sedem do devet mesecev. Med prezimovanjem 
skoti enega do štiri mladiče, običajno dva.

Za volkove in rise trditev drži, saj se v zimskih mesecih 
parijo. Volkovi med januarjem in marcem, risi pa februarja 
in marca. Pri volkovih traja brejost 62 do 64 dni, pri risih pa 
malce več, koli 70 dni. 

Tako kot za vse sesalce, tudi za mladiče velikih zveri velja, 
da so ob rojstvu popolnoma nebogljeni in se na začetku 
prehranjuje z materinim mlekom. 

Več o ljubezni med veliki zvermi lahko izveste v soboto, 
24. februarja, ob 10. uri na brezplačnem vodenem 
ogledu, ki bo potekal v okviru Mednarodnega dne 
turističnih vodnikov. Ob 12. uri bo sledilo brezplačno 
vodenje Ljubezen na travnikih parka v Ekomuzeju 
Pivških presihajočih jezer. Vabljeni!

Center Dina Pivka je edinstven tovrsten prostor v 
Sloveniji, kjer je raziskovanje sveta velikih zveri mogoče 
na desetih interaktivnih postajah. Moderen digitalen center 
strokovno predstavlja vsebine na zanimiv in poučen način. 
Obiskovalci so nad centrom navdušeni in se kljub relativni 
majhnosti v njem zadržijo tudi do dve uri. Krpanov dom 
v Pivki, kjer se Center Dina nahaja, je dostopen tudi za 
gibalno ovirane osebe in družine z vozički. Pred domom 
so na voljo parkirna mesta za invalide, do vhoda v dom 
vodi položna ploščad. Zavedamo se, da to ni dovolj. 
Razstava, kjer številne vsebine spoznavamo preko 
digitalnih zaslonov, filmov in projekcij, na žalost ni najbolj 
prilagojena za slepe in slabovidne osebe

V lanskem šolskem letu nas je obiskal slabovidni učenec, 
za katerega smo pripravili prilagojen program. V okviru 
vodenja smo vključili številne materiale in  pripomočke, ki 
sicer niso del razstave. V sodelovanju z mobilno učiteljico, 
dr. Matejo Maljevac, smo zagotovili, da je bila izkušnja 
zanj kar najbolj optimalna.

Naš cilj je, da omogočimo dostopnost vsebin o velikih zvereh 
tudi samostojnim obiskovalcem z okvaro vida. Tako smo v 
novem študijskem letu pričeli z aktivnostmi, ki jih izvajamo 
v sodelovanju s Pedagoško fakulteto Univerze na 
Primorskem. Študenti 2. letnika magistrskega programa 
Inkluzivna pedagogika (predmet Metode dela s slepimi in 
slabovidnimi) pod mentorstvom dr. Mateje Maljevac iz UP 
PEF in Helene Šneberger Mandelj iz Centra Dina Pivka 
pripravljajo prilagoditve Centra velikih zveri Dina Pivka 
za osebe z okvaro vida. Oktobra je Helena Šneberger 
Mandelj študente obiskala na fakulteti. Po ogledu filma 
Velike zveri ne poznajo meja je predstavila vsebino centra, 
način podajanja informacij in glavne cilje, ki jim sledimo. 
V prvem tednu novembra je sledil obisk študentov v 
Centru Dina. V prvem delu ogleda so si ogledali prostor, 
nato materiale in pripomočke, ki jih uporabljamo v okviru 
delavnic. Po odmoru za malico se je skupina razdelila v 
več manjših delovnih skupin. Med ponovnim ogledom so 
uporabljali posebne aplikacije, očala in preveze ter tako 
prostor doživljali še kot slepe oziroma slabovidne osebe. 

Znotraj delovnih skupin so nato oblikovali tri predloge 
prilagoditev. Glede na predlog mentoric je nato vsaka 
skupina izbrala eno prilagoditev, katere rok za zaključek je 
bil v začetku januarja. 
 
V začetku januarja smo se na Pedagoški fakulteti Univerze 
na Primorskem ponovno srečali v živo. Tokrat so se nam 
pridružili še člani Medobčinskega društva slepih in 
slabovidnih Nova Gorica. Vse skupine so predstavile 
svoje prilagoditve, člani društva pa so jih preizkusili in 
podali svoja mnenja. Na podlagi teh bodo študenti naredili 
še zadnje popravke. 

Sodelovanja z dr. Matejo Maljevac iz Pedagoške fakultete 
Univerze na Primorskem in študenti Inkluzivne pedagogike 
smo bili zelo veseli, nad že skoraj zaključenimi izdelki 
smo navdušeni. Študenti so ustvarili odlične prilagoditve 
in materiale, ki bodo slepim in slabovidnim olajšali in 
popestrili obisk Centra Dina. 

Ko bodo skupine zaključile z zadnjimi popravki  prilagoditev, 
se bomo ponovno zbrali v Centru Dina. Študenti nam bodo 
predali svoje izdelke, člani Medobčinskega društva slepih 
in slabovidnih pa jih bodo nato preizkusili še na razstavi. 
Paket pripravljenih prilagoditev bo na voljo na vstopni točki, 
kjer si ga bodo obiskovalci lahko brezplačno izposodili. 
O zaključnem dogodku vam bomo poročali v naslednji 
številki Pivškega lista. 

Center Dina

Zimski meseci so pri velikih 
zvereh obdobje ljubezni – v 
tem času se namreč parijo. Ali 
trditev drži?

Dostopnost Centra Dina za 
osebe z okvaro vida ali sluha
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Vsebine Centra o velikih zvereh so za osebe z okvaro 
sluha veliko bolj dostopne kot za osebe z okvaro vida. 
V novembru so nas obiskali učenci 6. do 9. razreda OŠ 
Zavoda za gluhe in naglušne v Ljubljani. Njihov obisk je bil 
zanimiv, a dobrodošel izziv, saj smo se preizkusili v pripravi 
prilagoditve programa za tovrstne osebe. Organizatorica 
programa na šoli nam je posredovala ključne informacije, 
ki so nam omogočile, da smo se na obisk skupin dobro 
pripravili. Prevajalki v znakovni jezik smo posredovali 
gradiva, da se je na vodenje lahko pripravila. Program 
smo zaradi velikega števila učencev in časovne omejitve 
ustrezno prilagodili in ga izvedli brez težav. 

Center o velikih zvereh opravlja pomembno vlogo 
komunikacije vsebin, povezanih z velikimi zvermi in 
sobivanju z njimi. Pomembno je, da so vsebine dostopne 
vsem skupinam naše družbe. Sodelovanja z ustanovami, 
ki delujejo na področju inkluzive in izobraževanja, so 
tako za nas zelo pomembna, saj nam omogočajo razvoj 
vsebin in prilagoditev. Navadno se na koncu izkaže, da 
prilagoditve niso namenjene le ciljni skupini (npr. slepim 
ali slabovidnim) temveč celotni populacije. Igra spomin 
je lahko še toliko bolj zabavna, če podobe zaznavamo s 
tipom. Avdiodeskripcija doživetja na VR glavah pa je prav 
tako zelo posebna izkušnja. 

Helena Šneberger Mandelj

Obisk učencev 6. do 9. razreda 
OŠ Zavoda za gluhe in naglušne 
v Ljubljani

Pivški list, januar 2024

Na območju občine Pivka je zabeleženih 188 jam, 
v krajinskem parku Pivška presihajoča jezera 
142. Evidentirali so jih 40, pri čemer je bilo 30 jam 
ugotovljenih kot onesnaženih s 157 kubičnimi 
metri odpadkov. Dr. Mitja Prelovšek iz Inštituta za 
raziskovanje krasa ZRC SAZU (IZRK)  je poudaril, da 
so med popisom očistili pet jam, spotoma pa še tri 
manj onesnažene. Skupaj je očiščenih 27 odstotkov 
vseh evidentiranih jam. 

10. januarja so v Ekomuzeju predstavili rezultate popisa 
onesnaženosti jam na območju Krajinskega parka, ki ga 
je izvedel IZRK v sodelovanju z jamarskima društvoma iz 
Rakeka in Ljubljane. Eva Šabec Korbar iz Občine Pivka 
je izrazila presenečenje nad dejstvom, da je odlaganje 
odpadkov v jame še vedno prisotno. Poudarila je potrebo 
po razmisleku o nudenju pomoči pri odlaganju teh 
odpadkov ter izvedbi akcij za ozaveščanje prebivalstva.

Najbolj onesnažene jame so Golobinja pri Palčju, Zobova 
jama in Brezno v zadnjih kulah, v katerih je med 20 in 25 

kubičnih metrov smeti, in so še vedno dejavna odlagališča 
odpadkov, pri čemer so nekateri odpadki mlajši od deset let. 
Med odpadki, ki predstavljajo največjo okoljsko nevarnost, 
so: sveža mrhovina, azbestne plošče, motorno olje in 
neeksplodirana ubojna sredstva. Območje onesnaženih 
jam deloma seže tudi na vodozbirno območje pitne vode 
Malni.

Na občini razmišljajo o možnostih organiziranega zbiranja 
in odvoza klavniških odpadkov ter iščejo rešitve za finančno 
podporo države pri nadaljnjih prizadevanjih za ohranjanje 
naravnega okolja, je povedal župan Robert Smrdelj. 

Alenka Furlan Čadež, foto: Matej Zalokar

Odlaganje odpadkov v jamah je 
še vedno prisotno

V času med božičnimi in novoletnimi dnevi smo za šolske 
otroke organizirali tri zanimive aktivnosti. Prvi dan so 
avtorica Nana Milčinski, ilustratorka Polona Apolonia 
Loborec in predstavnica založbe Pivec predstavile knjigo 
Volčje srce, ki opisuje zgodbo slavnega volka Slavca. 
Predstavitev so popestrile z vajami čuječnosti in likovno 
terapijo. Sledila je gibalna delavnice Volkovi, zavezniki 
živali. Drugi počitniški dan je bil namenjen kulinaričnem 
ustvarjanju. Otroci so pripravili okusne kokosove kroglice 
in čokoladne lizike. Da so sladke izdelke lahko odnesli 
domov, pa so pripravili še preproste darilne embalaže. 
Zadnji dan pa je sledila prednovoletna zabava. 

Vabljeni, da se nam pridružite tudi med zimskimi počitnicami. 
Med 19. in 23. februarjem za vas pripravljamo 
raznolike aktivnosti. Udeležba je brezplačna, zaželene 
so predhodne prijave na info@visitpivka.si. Aktivnosti so 
namenjene osnovnošolcem, mlajši se nam lahko pridružijo 
v  spremstvu odrasle osebe.  

Zbirno mesto za vse delavnice je avla Krpanovega doma 
(Prečna ulica 1, Pivka ), razen v sredo, 21. februarja, ko se 
dobimo v Ekomuzeju Pivških presihajočih jezer (Slovenska 
vas 10, Pivka).

Center Dina

Počitnice v Krpanovem domu
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Popravek iz prejšnje številke: Spoznajmo področje PIVKA.KRAS.PRESIHA

V Ekomuzeju v Slovenski vasi so konec novembra s 
strokovnim posvetom zaključili projekt PIVKA.KRAS.
PRESIHA, s katerim so pričeli uvajati naravovarstvene 
ukrepe in oblikovati model nadaljnjega upravljanja 
območja. Dotaknili so se področja naravovarstva, 
kmetijstva, turizma ter zastavljene cilje dosegli in v 
posameznih vsebinah tudi krepko presegli. Projekt, 
ki ga je izvajala Občina Pivka skupaj s projektnimi 
partnerji, je bil del 11 projektov, namenjenih za Naturo 
2000 na območju Slovenije, in je prejel tri milijone 
evropskih sredstev.

Najobsežnejši del je bil namenjen aktivnostim za obnovo 
in vzdrževanje tako mokrotnih kot suhih travnikov na 
preko 150 ha zemljišč (na 50 ha mokrotnih travnikov, 
skoraj 80 ha suhih  travnikov in preko 30 ha pašnikov). Na 
naravovarstveno pomembnejših območjih so v projektu 
odkupili okrog 40 ha zemljišč (po 20 ha na območju 
suhih travišč in mokrih travišč), ki so bila manj primerna 
za kmetijstvo in bodo tudi po koncu projekta namenjena 
ekstenzivnemu kmetovanju s ciljem ohranjanja in 
izboljšanja stanja določenih vrst in življenjskih prostorov 
Nature 2000. 

Ukrepe za kmetijstvo so izvajali na več kot 150 ha 
in projektne cilje presegli za več kot 40 odstotkov. 
Pri izvajanju projekta so aktivno sodelovali s prek 30 
kmetovalci, s katerimi so stkali dobre odnose. Načrtovane 
cilje so presegli tudi pri obnovi in vzpostavitvi novih kalov. 
Za življenjsko okolje dvoživk in Nature 2000 vrste veliki 
pupek so poskrbeli z obnovo kalov v Zagorju, Drskovčah 
in Parjah, nove kale pa so vzpostavili na pašnikih v bližini 
Juršč in Zagorja. 

Z vidika varstva narave je pomembno tudi uvajanje rednega 
spremljanja stanja dvoživk, netopirjev, traviščnih habitatov, 
metuljev in ptic, s katerim bodo ocenili kvaliteto opravljene 

obnove ter morebitne vplive na stanje posameznih skupin 
organizmov.

Na strokovnem posvetu so predstavniki projekta in 
strokovnjaki, vključeni v projekt, delili dosežke in aktivnosti, 
ki so pripomogli k ohranjanju naravne raznovrstnosti na 
tem območju. Med udeleženci so bili Tadej Kogovšek, 
vodja projekta PIVKA.KRAS.PRESIHA, mag. Klavdij 
Bajc in Polona Bratuž iz Zavoda RS za varstvo narave, 
Majda Godina iz Kmetijsko-gozdarskega zavoda Nova 
Gorica, OE Postojna, dr. Peter Glasnović iz Oddelka za 
biodiverziteto, FAMNIT, Univerze na Primorskem, Sara 
Strah iz Društva varstvenih biologov – Biodiva, Primož 
Presetnik iz Centra za kartografijo favne in flore ter dr. 
Boštjan Surina iz Prirodoslovnega muzeja Rijeka.

Na panelni razpravi so se udeleženci osredotočili na 
nadaljnje projektne aktivnosti ter upravljanje Krajinskega 
parka, ki je ključnega pomena za ohranjanje biotske 
raznovrstnosti. Razpravi je prisostvoval tudi Andrej Bibič, 
vodja sektorja za biotsko raznovrstnost na ministrstvu 
za naravne vire in prostor. Posvet je vodila višja 
svetovalka na projektu Eva Šabec Korbar. 

Alenka Furlan Čadež, foto:KPPPJ

S posvetom zaključili 
naravovarstveni projekt PIVKA.
KRAS.PRESIHA

Vestni bralci so nas opomnili na napako v navedbi obdobja Ilirskih provinc. Pravilni stavek se glasi: Most naj bi bil na tem mestu 
postavljen v času Ilirskih provinc (prva polovica 19. stoletja), ko so pri nas vladali Francozi. Od tod pogosta poimenovanja 

mostov na Slovenskem po francoskem vodji, Napoleonu. Eva Korbar Šabec
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Turizem in narava, Pivška presihajoča jezera

Mišnik je eden izmed stranskih izvirov reke Pivke. Leži 
v zatrepni dolini, ki se odpira v dolino reke Pivke med 
naselji Parje, Radohova vas in Klenik. Sestavljen je iz 
dveh izvirnih krakov, ki se stekata v Klensko Pivko, 
to je desni pritok reke Pivke. V Mišnik pa se voda 
podzemeljsko pretaka iz Parskega jezera. 

Prvi izvirni krak Mišnika je v poraščeni ovalni kotanji, v 
kateri se pojavi izvirno jezerce. Na pobočju te izvirne 
kotanje je večja razpoka trikotne oblike v vznožju nizke 
stene in nekaj manjših razpok v steni ali med kamni, iz 
katerih izvira voda.

Izvirno jezerce ima več površinskih odtokov v Klensko 
Pivko. Večji del vode odteka v kotanjo z nasipom pred 
mlinskim koritom ob ruševinah nekdanjega mlina. Voda 
odteka po kamnih ob mlinskem koritu in po koritu, pod 
katerim ležijo podrti kamni. Po njih voda teče v obliki 
slapiča. Stranska odtoka iz jezerca pa se razlijeta po 
travniku na levem bregu Klenske Pivke (poplava ob 
Mišniku) in odtekata v jarek, ki je speljan v Klensko Pivko.  

Drugi izvirni krak Mišnika je v travnati ovalni kotanji na 
nasprotni strani ruševin mlina. V njej so izviri v plitvih 
kotanjah v tleh, iz katerih tečejo trije potoki v strugo 
Klenske Pivke. 

Tina Kirn, foto: Tina Kirn

Mišnik

Podnebne spremembe postavljajo pred družbo izzive, 
med katerimi je tudi izginjanje tradicionalnih vzorcev 
podeželske krajine. Ena od ključnih rešitev za blaženje 
teh sprememb so visokodebelni travniški nasadi, ki 
igrajo pomembno vlogo pri ohranjanju okolja. Drevesa 
ne le, da zadržujejo tla pred vodno in vetrno erozijo, 
temveč tudi nudijo zatočišče in hrano za številne vrste 
živali, prispevajo k ohranjanju biotske raznovrstnosti 
ter omogočajo pridelavo hrane. V decembru smo 
v okviru projekta ReNature izvedli izobraževanje, 
povezano z vzpostavljanjem visokodebelnih travniških 
sadovnjakov na območju dvorca Ravne.

Na izobraževanju z naslovom Travniški nasadi in izzivi 
podnebnih sprememb sta strokovnjakinji iz Kmetijsko 
gozdarskega zavoda Nova Gorica, Urška Klančar in 
Sara Spačal Dovžak predstavili odporne stare sorte, ki 
so primerne za visokodebelni sadovnjak, kot je goriška 
sevka, bobovec, krivopecelj in druge. Predstavili sta, kako 
pripravimo podlago, kako in kdaj obrezujemo drevesa ter 
kako pomembno vlogo imajo opraševalci.

Za učence od 3. do 5. razreda OŠ Pivka smo v sodelovanju 
s Slovenskim društvom za proučevanje in varstvo 
netopirjev pripravili delavnice, na katerih so učenci med 
drugim spoznali, da imamo v Sloveniji 32 vrst netopirjev, 
da so koristni nočni letalci, saj se prehranjujejo pretežno 
z žuželkami, ki jih najdejo na travnikih in ob vodi, da je 
njihovo gvano dragoceno gnojilo in da si svoja zatočišča 
najdejo v cerkvenih zvonikih, podstrehah in duplih dreves.
Renature sofinancirajo Islandija, Lihtenštajn in Norveška 
s sredstvi Finančnega mehanizma EGP 2014—2021 in 
Republika Slovenija. 

Kaja Vereš, Občina Pivka, foto: Občina Pivka

Visokodebelni travniški 
sadovnjaki - naravni biseri, ki 
izginjajo

Izvirno jezerce odteka v kotanjo pred mlinskim koritom, nato 
pa v strugo Klenske Pivke

Izvirno jezerce Mišnika z enim od izvirov (v ospredju) in 
poplava ob Mišniku (v ozadju)

Izviri v travnati kotanji s potoki v Klensko Pivko
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21. oktobra lani je Park vojaške zgodovine obiskal brazilski 
veleposlanik Njegova Ekscelenca Eduardo Prisco 
Paraiso Ramos v spremstvu soproge in strokovnega 
sodelavca. Direktor Parka, mag. Janko Boštjančič, je 
med sproščenim razgovorom predstavil proces oblikovanja 
Parka v sodobno muzejsko središče ter načrte za nadaljnji 
razvoj. Delegacija je nato ob strokovnem vodstvu raziskala 
muzejske zbirke, posebej pa jih je navdušila najnovejša 
razstava »Enigma – skrivnostno zakulisje vojne«. 
Veleposlanik Ramos je zapisal svoje vtise v Knjigo vtisov 
častnih gostov, izrazil navdušenje nad ponudbo in se 
zavezal k vnovičnemu obisku v bližnji prihodnosti. Park vojaške zgodovine 

13. novembra lani je Park vojaške zgodovine (PVZ) obiskala 
veleposlanica Združenih držav Amerike v Sloveniji, Njena 
Ekscelenca Jamie Lindler Harpootlian, v spremstvu 
ameriškega vojaškega atašeja podpolkovnika Daniela 
Mayede in namestnika predstavnika veleposlaništva 
za odnose z javnostmi Jeremyja Jewetta. Ob ogledu 
muzejskih zbirk so posebej izpostavili razstavi, ki sta 
nastali ob podpori veleposlaništva: »Oklep svobode – 
ameriška vojaška pomoč Jugoslaviji v 50. letih prejšnjega 
stoletja« ter »Do pekla in nazaj – zgodba padlih 
ameriških letal med drugo svetovno vojno na območju 
Slovenije«. Veleposlanica je pohvalila muzej za uspešno 
predstavljanje pomembnih vojaškozgodovinskih tem ter 
izrazila hvaležnost za ohranjanje spomina na pogum 
vseh, ki so služili med vojno. Po obisku je v zahvalnem 
pismu poudarila, da PVZ z dinamičnim pristopom uspešno 
ohranja zgodovinsko dediščino. 

Park vojaške zgodovine, foto: Boštjan Kurent

Oktobra lani je v Sofiji potekalo letno srečanje mednarodnega 
združenja vojnih in vojaških muzejev ICOMAM, ki je del 
svetovnega muzejskega združenja ICOM. Direktor Parka 
vojaške zgodovine, mag. Janko Boštjančič, je bil v letu 
2022 izvoljen v izvršilni odbor ICOMAM-a za 3-letni mandat. 
Park je sodeloval z referatom o novi razstavi »Enigma – 
skrivnostno zakulisje vojne«, ostali udeleženci pa so 
predstavili širok nabor tem s področja vojaške zgodovine. 
Bolgarski gostitelji so pripravili bogat program z obiskom 
muzejev v Sofiji in Plovdivu ter okolici. Srečanje je bilo 
priložnost za vzpostavljanje novih povezav in bogatitev z 
izkušnjami bolgarskih partnerjev. Naslednja konferenca bo 
jeseni 2024 v Londonu. Park vojaške zgodovine, foto: Boštjan Kurent

Park obiskal brazilski 
veleposlanik  

Park obiskala ameriška 
veleposlanica       

Na letni konferenci združenja 
vojaških muzejev ICOMAM v 
Bolgariji    
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V Parku vojaške zgodovine je bil 4. novembra lani slovenski 
javnosti premierno predstavljen film »Vojna, ki bo končala 
vse vojne/The War to End All Wars«. Dokumentarno-
animirano zgodovinsko filmsko pustolovščino je v okviru 
projekta »Zgodovina zažiga/History rocks« zasnovala 
priljubljena švedska metal skupina Sabaton, ki je v dobrih 
dveh desetletjih delovanja dosegla mednarodno slavo in 
s prepoznavnim zvokom navdušila milijone oboževalcev 
po svetu. 

Svoj zadnji, deseti studijski album »Vojna, ki bo končala 
vse vojne/The War to End All Wars«, so posvetili prvi 
svetovni vojni in v sklopu njegove promocije glavnino 
pesmi predstavili tudi z izdajo istoimenskega filma. 
Animirani spektakel ob dramatični glasbeni spremljavi 
skupine Sabaton gledalce popelje po osrednjih frontah 
prve svetovne vojne in predstavi nekatere večje bitke ter 
vidnejše osebnosti.  

Pobudi ustvarjalcev za globalno premiero filma se je med 
več kot 120 muzeji iz 29 držav odzval tudi Park vojaške 
zgodovine in za udeležence dogodka pripravil ekskluzivno 
projekcijo filma med muzejskimi eksponati. Edinstveni 
glasbeno-muzejski projekt je že ob prvi najavi vzbudil 
izjemno zanimanje slovenskih oboževalcev skupine 
Sabaton, mesta za udeležbo na premieri pa so bila 

razprodana zelo hitro po odprtju prijav. Projekt je poleg 
glasbene in izobraževalne note pomembno doprinesel tudi 
k muzejski prepoznavnosti, saj je večina izmed več kot 
200 udeležencev dogodka ogled filma združila z obiskom 
muzejskih zbirk ter razstav.  

Film je bil v sklopu vsakodnevnih predvajanj obiskovalcem 
Parka na ogled vse do 19. novembra 2023, ko se je 
zadnjega ogleda udeležilo še dobrih 300 glasbenih 
navdušencev. 

Park vojaške zgodovine, foto: Valter Leban

V Parku premierno predvajan 
film skupine Sabaton   

Zadnja strokovna publikacija Parka vojaške zgodovine je 
knjižne police obogatila konec novembra lani, ko je izšel 
katalog Enigma – skrivnostno zakulisje vojne avtorjev 
mag. Janka Boštjančiča in dr. Andreja Gasparija. 
Katalog je naprodaj v muzejski trgovini Magazin in na 
spletu.   
 
Katalog v razširjeni knjižni obliki sledi istoimenski razstavi 
in prinaša poglobljen vpogled v zapletene mehanizme 

delovanja Enigminega šifrirnega kolesja in znotraj širšega 
zgodovinskega konteksta osvetljuje vlogo Enigme ter 
vpliv razkritja njene šifre na potek druge svetovne vojne. 
Katalogu je kot dragocena dopolnitev priložen časovni 
trak z vrisanimi ključnimi dogodki druge svetovne vojne, iz 
katerega je razvidna vloga dekriptiranja Enigme na razvoj 
dogajanja. 

Park vojaške zgodovine, foto: Boštjan Kurent

Izid kataloga Enigma – 
skrivnostno zakulisje vojne   
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11. novembra lani je Park vojaške zgodovine obiskal 
kolektiv zaposlenih podjetja Armas d.o.o. iz Raven na 
Koroškem pod vodstvom direktorja Mateja Miklavčiča. 
Ob tej priložnosti je podjetje muzeju predalo dragoceno 
donacijo, in sicer maketi dveh prototipov vozil, ki so jih 
izdelovali v podjetju Sistemska tehnika kot predhodniku 
podjetja Armas. Gre za maketi vozil Valuk 6 × 6 in Krpan 8 
× 8 v merilu 1 : 6. 

Direktor Miklavčič je ob predaji maket direktorju Parka mag. 
Boštjančiču poudaril, da gre za del dediščine nekdanjega 
podjetja Sistemske tehnike, ki je imelo bogato tradicijo 
namenske vojaške industrije, tudi v samostojni Sloveniji. 

Park vojaške zgodovine, foto: Boštjan Kurent

13. novembra lani je bil v Muzeju usnjarstva na 
Slovenskem v Šoštanju 6. simpozij o kulturni dediščini na 
področju usnjarstva. Na srečanju z naslovom »Usnjarstvo 
na Slovenskem« so kot govorniki nastopili številni 
strokovnjaki s področja usnjarstva. Sodeloval je tudi Park 
vojaške zgodovine, ki je pripravil občasno gostujočo 
razstavo usnjene vojaške opreme in predmetov iz svoje 
zbirke, s katero je prikazal, da je tudi vojska v usnju že 
zgodaj prepoznala potencial za svoje potrebe.

V okviru srečanja je bila predstavljena tudi publikacija 
Usnjarstvo na Slovenskem: zbornik referatov 6. 
simpozija o kulturni dediščini s področja usnjarstva 
na Slovenskem, dogodek pa je zaokrožilo odprtje 
nove občasne razstave »Prva normalnotirna električna 
akumulatorska lokomotiva na Slovenskem«. 

Park vojaške zgodovine, foto: Peter Požar

Park sodeloval na simpoziju 
»Usnjarstvo na Slovenskem« v 
Šoštanju 

Podjetje Armas d.o.o. Parku 
ob obisku podarilo dragoceno 
donacijo       
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11. decembra lani je Pokrajinski muzej Koper gostil 
mednarodni znanstveni simpozij z naslovom »Arheologija 
Zgornjega Jadrana: interpretacija, implementacija, 
valorizacija« v sklopu 5. dneva kaštelirjev/gradišč. 
Osrednji del je bil namenjen predstavitvi dosežkov in 
razvojnih priložnosti projekta »Kaštelir«, ki se osredotoča 
na prazgodovinska gradišča in etnobotaniko za trajnostni 
turizem ter razvoj podeželja od Krasa do Kvarnerja.

Na simpoziju je sodeloval tudi direktor Parka vojaške 
zgodovine mag. Janko Boštjančič, ki je v prispevku »Park 
vojaške zgodovine – naprej v pradavnino!?« predstavil 
muzej kot primer dobre prakse s področja ohranjanja 
zgodovinske dediščine ter njene valorizacije ter predstavil 

načrtovano sodelovanje pri mednarodni poletni šoli 
arheologije v vasi Slavina. 

Park vojaške zgodovine, foto: Boštjan Kurent

Mednarodni znanstveni 
simpozij Arheologija Zgornjega 
Jadrana 

V Parku vojaške zgodovine je 29. novembra lani potekal 
muzejski večer s projekcijo poljskega dokumentarnega 
filma »1939. Obleganje Varšave«, ki prikazuje arhivske 
posnetke ameriškega dopisnika in filmskega ustvarjalca 
Juliena Bryana (1899–1974), ki je z izjemnim pogumom 
ob nemškem napadu na Poljsko odpotoval v Varšavo ter bil 
kronist tragičnega dogajanja ob nemškem bombardiranju 
ter obleganju poljske prestolnice. 

Dogodka, organiziranega v sodelovanju z 
Veleposlaništvom Republike Poljske v Ljubljani, so se 
udeležili tudi veleposlanik Republike Poljske Njegova 
Ekscelenca Krzysztof Olendzki, konzul Szymon Bialek 
in podžupanja Občine Pivka Majda Godina. 

Poljski veleposlanik se je ob vpisu v Knjigo vtisov častnih 
gostov zahvalil za predstavitev filma. 

Park vojaške zgodovine, foto: Boštjan Kurent

Mag. Janko Boštjančič je v okviru letošnjega Valičevega 
arheološkega dneva 18. decembra lani pripravil predavanje 
»Enigma – skrivnostno zakulisje vojne«, v katerim je 
zbranim predstavil pomen razvoja te skrivnostne nemške 
šifrirne naprave iz druge svetovne vojne, njen tehnološki 
opis in zapleten ustroj njenega delovanja. Konservirana 
Enigma predstavlja jedro muzejske razstave »Enigma – 
skrivnostno zakulisje vojne«, ki obiskovalce od aprila 
lani v stalni muzejski postavitvi seznanja s skrivnostmi 
šifrirne naprave, katere iznajdba je v tajnosti krojila potek 
druge svetovne vojne.

V okviru dogodka je istega dne izšel tudi zbornik 
Gorenjskega muzeja z naslovom 13. Valičev arheološki 
dan, v katerem so zajeta vsa predavanja tokratnih 
nastopajočih. 

Park vojaške zgodovine, foto: Boštjan Kurent

V Parku projekcija filma »1939. 
Obleganje Varšave

Sodelovanje na 13. Valičevem 
arheološkem dnevu 
Gorenjskega muzeja    
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V Pivki živi človek, ki ga skoraj vsi prebivalci naše 
občine poznamo že zelo dolgo. To je Srečko Likar, ki 
živi v centru Pivke in se skoraj vsak dan sprehodi po 
mestu. Ob srečanju z njim se človek lahko pogovori 
o kulturi, aktualnih zadevah ali samo preprosto 
poklepeta. Vedno je pripravljen na pogovor. Konec 
lanskega leta 2023 je praznoval svoj 70. rojstni dan.

Vaše praznovanje rojstnega dne ni bilo čisto 
vsakdanje. Kje in s kom ste ga praznovali?
Praznovanje okrogle obletnice rojstva je vedno nekaj 
posebnega. Zdi se mi, da je 70 let minilo zelo hitro. 
Praznovanje sem si zamislil kot poseben kulturni dogodek, 
ki sem ga poimenoval »Krpanov večer«, ki naj bi trajal 2 
do 3 ure, tako da sem gostom dal možnost tudi zaplesati 
in se poveseliti poleg kulturnega dogodka, saj je prijatelj 
Marjan Frank zagodel tudi na harmoniko. Članice krožka 
Beremo skupaj iz Društva upokojencev Pivka so brale 
moje pesmi in me tako predstavile ostalim. Praznovanje 
sem pripravil za vse ljudi, tako je bilo poleg upokojencev 
na prireditvi tudi nekaj prijateljev in sorodnikov, vseh 
skupaj nas je bilo okrog 40. Zamislil sem si tudi, da me 
bodo obiskali otroci iz vrtca, ker k njim večkrat zaidem in 
jim pripovedujem ali preberem kakšno pravljico. Seveda je 
bilo to zvečer nemogoče izvesti, sem jih pa tiste dni sam 
obiskal in pripravili so mi prisrčen program, kjer so zapeli 
in mi podarili risbice. Vse te dejavnosti pa delam preko 
društva »Šempeter 1300«. 

Starejša generacija vas pozna iz časov, ko ste 
službovali kot poštar, mlajši pa ne vedo toliko o vas. 
Ali lahko poveste kaj o sebi?
Moje življenje je bilo kar pestro. Leta 1970 sem se 
odločil, da se izšolam za gradbeni poklic, in sicer postal 
sem mozaičar – keramičar. Naučil sem se spretnosti 
sestavljanja mozaikov, a žal takrat ni bilo mogoče dobiti 
mozaikov za delo, zato sem to misel opustil. Posvetil 
sem se keramičarstvu in delal po celi Sloveniji, kamor je 
naneslo. Delal sem celo v Črni gori. Delo mi je bilo všeč, 

takrat je bilo treba delati pretežno z rokami, danes pa so na 
razpolago različni stroji. Zato pa so bile položene ploščice 
v kopalnici včasih prava umetnina, pa še zdržale so veliko 
dlje. Spomnim se posebnega dogodka, ko sem sam v 
dveh dneh in nočeh postavil ploščice v jedilnici takratne 
tovarne Sora v Medvodah. To je bilo težko delo. Deset let 
sem delal po raznih krajih od Ljubljane do Zasavja, različna 
opravila, pet let sem bil celo mlekar v Ljubljani, nato sem 
se vrnil v domači kraj in bil pet let pomožni poštar v Pivki, 
nato sem dobil redno delo poštarja v Pivki in Košani. Iz 
tega časa sem verjetno najbolj poznan Pivčanom. Kar 35 
let sem se vozil z motorjem po vseh vaseh občine Pivka 
in poznal sem vsako družino. Imel sem potujočo trafiko, 
ljudje so me ustavljali, da sem jim prodal časopis. Zgodilo 
se je, da sem nesel pošto celo ob 10-ih zvečer na Suhorje 
ali zaradi visokega snega šel peš iz Palčja do Juršč, da 
so dobili pošto. Nato sem dobil resne zdravstvene težave, 
zato nisem več vozil. Invalidsko sem se upokojil leta 2009. 

Ustanovili ste tudi svoje kulturno društvo. Kakšne so 
naloge društva?
Res sem ustanovil svoje društvo za druženje in solidarnost 
z nazivom »Šempeter 1300« 12. januarja 2015. Zadal 
sem si nalogo čim bolj raziskati zgodovino Št. Petra, 
zbiral gradivo, zapise in zemljevide, ki bodo mogoče prišli 
prav pri kakšni raziskavi. Sodelujem z znanimi ljudmi, 
udeležujem se drugih prireditev ali izletov v okviru društva. 
Začel sem s prireditvijo Urica poezije, najprej je to bilo v 
kavarni v Pivki, sedaj nadaljujem v knjižnici. Sledili bodo 
tudi »Krpanovi večeri«, namenjeni druženju. Lani sem imel 
20 nastopov v Pivki v povezavi z Društvom upokojencev. 

Že dolgo pišete pesmi. Ali se ukvarjate še s čim 
drugim?
Pesmi že dolgo ustvarjam, moram pa povedati, da sem 
spet obudil svojo »staro ljubezen« - izdelovanje mozaikov. 
Mozaike sem povezal s poezijo in delo poimenoval 
»pesem v mozaiku«. Tega nisem še zasledil v Sloveniji. 

SREČKO LIKAR – Pivčan, 
kulturni ustvarjalec, pesnik, 
mozaičar, upokojenec
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3. decembra lani je ploščad in notranjščino Krpanovega 
doma v organizaciji Turističnega društva Pivka napolnil 
živahen utrip Miklavževega sejma, kjer se je predstavilo 
več kot štirideset razstavljalcev.  Na sejmu so obiskovalci 
lahko našli raznovrstne unikatne in ročno izdelane izdelke, 
vključno z igračami, leseno in keramično obrtjo, nakitom 
ter različnimi kulinaričnimi dobrotami. 

Med razstavljalci so bili tudi učenci iz osnovnih šol 
Košana in Pivka, mladi iz aktivnosti Pum-o+ Ljudske 
univerze Postojna, uporabniki Varstveno delavnega centra 
Postojna, člani Vaškega društva Nad'nska lipa Nadanje 
selo ter članice plesne skupine Pike.

Organizatorji so izrazili zadovoljstvo nad uspehom dogodka, 
ki je obogatil praznično vzdušje v Pivki. Obiskovalcem so 
ponudili enkratno priložnost, da na enem mestu odkrijejo 
in podprejo izvirne izdelke domačih ustvarjalcev. 

AFČ

Razstavljal sem v knjižnici Pivka, v Veržeju, v TIC 
Postojna, Notranjskem muzeju. S poezijo veliko nastopam 
po Sloveniji v okviru Društva upokojencev. Leta 2015 sem 
tudi organiziral 21. državno prvenstvo piscev upokojencev 
Slovenije. 

Najbolj sodelujete z društvom upokojencev. Kako 
vas podpirajo v vaših dejavnostih? Ali se spominjate 
kakšnega posebnega dogodka, ki ga je vredno 
obuditi?
Veliko nastopam preko krožka Beremo skupaj, tam aktivno 
sodelujem in se udeležim vsake prireditve. Lani jih je bilo 
deset. Ko sem prvič nastopil, me je bilo zelo strah, komaj 
sem pozdravil obiskovalce, danes pa vodim prireditve 
in brez problema javno nastopam. Krpanov večer ob 
70-letnici mi je ostal v posebno lepem spominu. Hvala tudi, 
da je bilo praznovanje snemano.

Kaj načrtujete za naprej?  Imate v mislih kakšne nove 
projekte?
Razmišljam, da bo Krpanov večer v jesenskem času postal 
tradicionalen dogodek. Urice poezije pa bom popestril s 

skritim gostom, da bo bolj zanimivo. Prva urica poezije bo 
15. februarja letos v knjižnici, tema bo ljubezen, seveda pa 
obljubljam tudi skritega gosta. Vabljeni.

Lepo se vam zahvaljujemo za pogovor in vam želimo 
še veliko moči, volje, in ustvarjalnosti ter seveda 
zdravja, da boste lahko uresničili vaše načrte.

 Irena Margon, foto: Jože Pavzin

»Moje največje zadovoljstvo je, da me ljudje 
povabijo nastopat in da me pridejo poslušat. 
To pomeni, da sem v družbi zaželen in nisem 

pozabljen. Srečen sem tudi, da so mi ljudje v težkih 
trenutkih vedno pomagali, za to se jim zahvaljujem. 

Ljudem želim, da se družijo, da se pogovarjajo 
bodisi o knjigah, o kulturi ali čem čisto vsakdanjem. 
Moram pa zaključiti, da je bilo moje življenje pestro 
in težko si predstavljam, da je že sedem križev za 

mano.«

Miklavžev sejem je privabil 
množico obiskovalcev

Oš Košana

Oš Pivka

Pum-oplesna skupina Pike
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Sveti mož se je s svojim spremstvom štirih angelov ustavil 
tudi v vaseh Šmihel, Mala Pristava, Nadanje selo, Narin in 
Velika Pristava. Poleg topline, čarobnosti in veselja, ki jih 
je Miklavž prinesel s seboj, je otrokom razdelil tudi darila. 
Letos so to bili pripomočki za zobno higieno.

Zahvala Župnijski Karitas in prostovoljcem, ki so omogočili, 
da je Miklavž razveselil srca vseh prebivalcev. 

Tjaša Smrdel, foto: Tinkara Volk 

Sv. Miklavž so nestrpno pričakovali tudi otroci s Kala, 
Neverk, Dolnje Košane in Gornje Košane. V pomoč sta 
mu bila dva angela, nagajala pa sta dva parkeljna. Letos je 
bilo na košanskem obdarovanih 83 otrok, vsi do starosti 10 
let. Kljub mrazu pa so fantje in dekleta Društva Košanske 
mladine poskrbeli, da je v vsaki vasi po obdarovanju sledilo 
še druženje z vaščani. 

Društvo Košanske mladine

3. decembra je Kulturno društvo Lipa Pivka organiziralo 
Miklavževanje v dvorani Krpanovega doma, kjer so mladi 
igralci uprizorili igrico »Miklavž za današnji čas«. .Miklavž 
je nagovoril otroke, poudaril vrednote skromnosti in dobrote 
ter z angelčki razdelil darila, ob čemer je sodelovalo skoraj 
140 otrok. Občina Pivka je finančno podprla dogodek, ki 
poudarja pomen ohranjanja tradicije Miklavževanja in 
spodbuja skromnost ter prijetno pričakovanje med otroki, 
starši in organizatorji.

Irena Margon, foto: Ernest Margon

Prazniki v naših krajih
Šmihel

Košana

Pivka

Gornja Košana Kal

Pivka

Dolnja Košana

Narin

Šmihel

Nadanje seloMala Pristava
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Miklavžev obisk v Zagorju, ki ga je pospremil nastop 
Otroškega cerkvenega pevskega zbora iz Zagorja pod 
vodstvom Katjuše Vadnjal, je navdušil otroke, polne 
pričakovanja. Tudi v Trnju so Miklavžu pripravili topel 
sprejem. Med prijaznim pogovorom z otroki, jim je delil 
darila in tako obdaril vse otroke do 10. leta starosti. Obisk 
je pripravila Medžupnijska Karitas Zagorje in Trnje. 

Zinka Vadnjal

Zagorje

Dan pred prvo adventno nedeljo smo se pod okriljem 
župnijske Karitas in domačih katehetinj zbrali veroučenci 
in nekateri starši ter stari starši na delavnici izdelovanja 
adventnih venčkov. S pomočjo odraslih so otroci pripravili 
obroč iz smrečevja, dodali svečke, okraševanje pa je 
bilo prepuščeno njihovi domišljiji. Po pridnem delu nas 
je pričakala tudi popoldanska malica, odlična pica. V 
prijetnem vzdušju smo zaključili delavnico in venčke 
odnesli v domačo cerkev, kjer so počakali na blagoslov. Alenka Biščak

Delavnica adventnih venčkov 
v Košani

25. novembra smo animatorji organizirali delavnico 
adventnih venčkov za otroke v Šmihelu. Župnik Marjan 
nam je predstavil zgodbo, od kod izvira adventni venček 
in predstavil njegov pomen. Med poslušanjem božične 
glasbe, pogovorom in zabavo, smo izdelali adventne 
venčke, ki jih je župnik pri nedeljski sveti maši v cerkvi 
sv. Mihaela tudi blagoslovil. S to delavnico smo se 
skupaj pripravili na adventni čas z željo, da bi vsaj malce 
prazničnega duha prinesli tudi v vaše domove. Upamo, da 
bodo blagoslovljeni venčki krasili vaše mize in blagoslovili 

vaša srca v tem adventnem času z obilico ljubezni in miru. 

Neža Lenarčič

Delavnica adventnih venčkov v 
Šmihelu

Po dolgih letih je letos tudi na Suhorju otroke osebno 
obiskal Miklavž, ki so se ga zelo razveselili suhorski otroci. 
Z zgodbo o prijateljstvu in sreči je sodelovalo tudi KD Lipa.

Hvala Miklavžu in Kulturnemu društvu Lipa za sodelovanje. 

Vaško društvo Suhorje

Suhorje

Radohovo vas je Sv. Miklavž obiskal v spremstvu angela 
in hudiča, ob glasbeni spremljavi Maje Vinko, ter iz svoje 
knjige prebral dobra dejanja pridnih vaških otrok iz svoje 
knjige. Obdaroval je vse pridne otroke in obljubil, da jih bo 
spet obiskal naslednje leto.

 Marko Barle

Radohova vas
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Mladina iz Gornje Košane je tudi letos poskrbela za 
čarobno obarvani mesec december. V podružnični cerkvi 
Marijinega obiskanja so že tretje leto zapored postavili 
jaslice. Nadaljevanje pa je sledilo na predvečer 2. adventne 
nedelje s postavitvijo in prižigom lučk. Druženje in dobra 
volja sta popestrila dogajanje za kreiranje novih idej, ki 
bodo sledile v prihajajočem letu 2024. Mladi iz Gornje 
Košane voščijo vsem vaščanom in vaščankam vse dobro 
v letu, ki je pred nami. 

Patricija Štemberger 

V cerkvi svetega Štefana v Dolnji Košani se priprave 
na božič pričnejo že s prvim decembrskim dnem. Pa s 
tem nimamo v mislih duhovne priprave, temveč tiste 
fizične, ko se začne v cerkev znašati les, platna, lučke, 
drevesa – material, ki na sveti večer skupaj sestavlja 
čudovite jaslice.

Tudi letos ni bilo nič drugače. Vodilni »jasličar« Milan 
Mozetič je skupaj z manjšo ekipo decembrske popoldneve 
preživel v cerkvi in skupaj so ustvarili pravo pravljično 
deželo, ki ponazarja dogajanje na sveti večer v samem 
začetku našega štetja. Posebnost košanskih jaslic ni samo 
njihova velikost, čeprav zavzemajo skoraj četrtino cerkve, 
temveč tudi v tem, da delujejo zelo živo. V zibajočih jaslih 
se ziblje Jezušček, ki se mu klanjata Jožef in Marija, v 
bližini pastir lovi ribe, spet drugi kuha v kipečem kotlu, 
poleg pa deluje prava pomanjšana žaga za les.

Da so košanske jaslice res nekaj posebnega priča tudi 
dejstvo, da si jih vsako leto ogleda več obiskovalcev od 
blizu in daleč. Kljub temu da je božični čas že mimo, pa 
bodo tudi letos na ogled vse do svečnice 2. februarja. Sidonija Zega

Z jaslicami in prižigom lučk v 
novo leto

Velike jaslice tudi letos vabijo v 
Košano 

7. januarja je Šmihel oživel v čarobnem prazničnem 
vzdušju, saj se je v župnijski cerkvi odvila Dekanijska 
božičnica 2024. Veliko število zborov, od otroških, 
mladinskih in družinskih do ženskih, moških in mešanih 
sestavov, ki so prišli iz Studenega, Ubeljskega, Postojne, 
Hrenovic, Pivke, Zagorja, Košane in Šmihela je napolnilo 
cerkev s pesmijo. Najlepše doživetje je bilo, ko so zbori 
stopili skupaj in se združili v en velik zbor pevcev, najvišji 
vrhunec pa je bil dosežen ob zvokih Svete noči. Čarobno 
vzdušje, ki so ga ustvarjali božični napevi, je prevevalo 
celotno popoldne, puščajoč za seboj nepozabne trenutke 
ljubezni do glasbe in praznovanja božičnega časa. To lepo 
popoldne bo ostalo vtisnjeno v spominu kot nepozabna 
izkušnja skupnega prepevanja in prazničnega veselja. 

Šmihelski pevci

Dekanijska božičnica v Šmihelu
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V organizaciji Vaškega društva Suhorje je bil v cerkvi 
sv. Nikolaja na Suhorju 16. decembra lani Božično 
novoletni koncert. Ob prijetnem vzdušju so zapele in 
recitirale Suhorske deklice, predstavil se je vokalist Aleš 
Hadalin, vokalna skupina Iskrice, Cerkveni pevski zbor 
Podgrad in Suhorski pevci. Poseben čar je prireditvi dala 
solo izvedba stare božične pesmi „Kaj bi dala, da s pastirji 
mogla bi do Betlehema“, ki jo je ob spremljavi organista 
Stojana Dekleva izvedla Ksenija Belcer Žnidaršič. Po 
koncertu so se vsi nastopajoči in poslušalci prijetno družili 
ob toplem napitku, prigrizku in klepetu. Hvala vsem za 
sodelovanje in Občini Pivka za finančno podporo. Vaško društvo Suhorje, foto: Marko Volk

Božično novoletni koncert na 
Suhorju

Božičnica na Jurščah 30.decembra je imela dobrodelni 
značaj za potrebe Župnijske Karitas Trnje-Zagorje. 
Dogodek je potekal v cerkvi sv. Jurija ob čudovitih jaslicah, 
ki so delo prizadevne Irene Knafelc in mnogih mladih 
članov KD Juršče. Pozdravila sta nas gospod župnik 
Niko Štrancar in predsednica  medžupnijske in območne 
Karitas Pivka in župnije Trnje-Zagorje, Zinka Vadnjal.

Nastopajoči so obogatili večer  z lepo slovensko božično 
pesmijo.  Kot prva je zapela Moška pevska skupina IZVIR  
iz Šmihela. Zbor  vodi Cveto Lenarčič. Zapeli so tri pesmi. 
Na klaviaturah sta jih spremljali Damjana Kinkela in Žana.
Pevska skupina JEZERKE, ki deluje v okviru  Kulturno 
prosvetnega društva Miroslav Vilhar iz Zagorja, je  
zapela tri ljudske božične pesmi.  Zbor vodi prizadevna  
zborovodkinja Tatjana Lutar.

Članici KD Juršče Maja in Vita Vinko sta zaigrali lepi 
slovenski božični melodiji na saksofon in prečno flavto in 
predstavili recitacijo "Noč se spušča v Betlehem", ki ob 
koncu pravi: "Ko stojiš ob jaslicah, Jezusu odpri srce. Če 
se v tebi ne rodi, potem je vse zaman, božiča ni in sreče 
ni." (F. Juvan) 

Dogodek so sklenili s  skupno, večno lepo pesmijo Sveta 
noč. Moderatorka prireditve je bila Ana Žužek Barle.
Prizadevne članice KD Juršče so pripravile domače 

dobrote v Kulturnem domu. Ob prijetni družbi smo 
nadaljevali prijateljsko  praznovanje.

Praznovati božič ne pomeni kopičiti daril in  materialnih 
stvari,  temveč poiskati bistveno, sveto, ki človeku prinaša 
srečo, veselje in mir. Jezus prinaša vero, upanje in 
ljubezen, ki jo svet ne more dati.

Majda Žužek, foto: Branko Glažar

Božičnica  za – upanje

V vasici Nadanje selo je dan pred božičem zasijalo 
deset edinstvenih jaslic, ki jih je, ob pomoči moža Aleša, 
ustvarila talentirana umetnica in vaščanka Tina. Jaslice 
krasijo različne lokacije in skrite kotičke po vasi, povsod pa 
pričarajo edinstveno doživetje. Vsaka postavitev jaslic je 
unikatna umetnina, ki ustvarja čudovit kontrast temnemu 
večeru in tako še poudari magičnost božiča. Vabljeni, da 
se tudi vi, še pred koncem praznične sezone, sprehodite 
skozi vas in prepustite božičnemu čudenju in radosti. 

Tjaša Smrdel, foto: Vaško društvo Nad`nska lipa

Magične jaslice osvetlile 
Nadanje selo
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Praznični čas je bil za vaščane Nadanjega sela zelo pester, 
saj smo s pripravami pričeli že  zadnji vikend v novembru, 
ko smo se zbrali Pri »Matijetovih«, kjer smo izdelovali 
voščilnice ter okraske, na domovih pa med tednom pekli 
piškote. Vse to in še več smo pripravili za sodelovanje 
na Miklavževem sejmu v Pivki ter za domačine. Da bi 
polepšali tudi našo vas, smo se na prvo soboto v decembru 
zbrali na »Pilu« ter prebarvali snežake in izdelali »Grinče«, 
ki smo jih poleg snežakov postavili na različne lokacije po 
vasi. Na »Pilu« smo postavili veliko smreko, jo okrasili z 
okraski, na njej pa so se zasvetile lučke. Ob ognju, toplem 
napitku in klobasah smo se  medgeneracijsko družili in 
kovali nove načrte.  

Vaška skupnost in Vaško društvo sta vaščane razveselila 
z majhno pozornostjo. Da je naša vasica na božični 
večer postala še čarobnejša, je Tina z Aleševo pomočjo 
na desetih lokacijah postavila čudovite jaslice. Na 
Silvestrovo je tradicionalno potekalo koledovanje. Letos je 
koledovalo kar 19 mladih. Zbrali so se v Šmihelu in najprej 
prejeli blagoslov domačega župnika Marjana Škvarča, 
nato pa zapeli staro kolednico, ki je kasneje odmevala tudi 
na domovih v Nadanjem selu. Veseli in ponosni smo, da 

naši otroci ohranjajo to staro navado svojih prednikov. Ob 
koncu pa naj se zahvalimo vsem vaščanom za podporo, 
Občini Pivka za finančno pomoč, vsem, ki ste nas obiskali 
na stojnici ter vsakemu posebej, ki je na kakršenkoli način 
poskrbel za dobro voljo in ponudil roko za vse izpeljane 
dejavnosti. Ob vseh dogodkih in še več dejavnostih, ki so 
potekale v decembru, lahko rečemo le: "Kjer je volja, tam 
je pot". 

Za Vaško društvo Ksenija Belcer Žnidaršič

Praznični december v 
Nadanjem selu

Staro leto je odšlo in prišlo novo. Lahko bi rekli: "Nič 
takega, samo eno novo leto in z njim mi eno leto starejši."  
A nam Nad`ncem se ne zdi tako. Nam je medsebojno 
razumevanje, ki vodi k uspešnemu sodelovanju in 
skupnemu preživljanju časa nas in naših otrok, zelo 
pomembno, zato smo se letos zares potrudili za naše 
skupno silvestrovanje. Na predvečer novega leta smo 
imeli pravi silvestrski balar s »Kora Bandom«, lučkami, 
dobro hrano, pijačo in seveda odlično družbo. 

Po uspelem silvestrovanju smo se 2. januarja odpravili na 
tradicionalni pohod na Vremščico. Kljub temu, da je bila 
Vremščica odeta v meglo, nam je bilo lepo. 

Za novo leto si Nad`nci želimo, da bo radodarno z 
zdravjem, veseljem, srečo, uspehi ter, da bo preživeto 
v miru, zaupanju in nenazadnje v našem sodelovanju in 
druženju.

 Martina Samsa

Silvestrovanje v Nadanjem 
selu
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V Trnju smo za vikend, s pričetkom 9. decembra, pripravili 
prižig lučk, mladi iz ŠKD Trnje so poskrbeli za postavitev 
smrečice in okrasitev z lučkami. Naslednjega dne je VS 
Trnje organizirala rajanje za naše najmlajše. Animacije, 
kot je izdelava okraskov in skupinski ples otrok, so 
popestrile druženje. Tudi letos so prinesli otroci risbico 
kot vstopnico na prizorišče. Ko se je stemnilo, smo odšli 
z lučkami do vaške smrečice in jo okrasili. Najlepši del pa 

je bilo seveda obdarovanje otrok. Na obeh dogodkih je 
dišalo po dobrotah, da smo se imeli lepo, so nam pomagali 
naši sponzorji: Slavec MF d.o.o, Knjigarna in papirnica 
Sponkca, Občina Pivka, Zavarovalnica Triglav, Kovod, 
MFM Intarzija d.o.o. Srečno in vse dobro v novem letu 
2024! 

ŠKD in Vaška skupnost Trnje

V Parjah se 28. decembra še vedno ohranja star ljudski 
običaj, tepežkanje, ki se je ohranil vse do danes tudi na 
Pivškem. To je edini dan v letu, ko smejo otroci s šibo 
tepežkati odrasle in v zameno dobijo nekaj v dar. Ponavadi 
so vzeli kar miklavževko, šibo, ki jo je prinesel sveti Miklavž. 
Odrasli so se otrok lahko znebili edino tako, da so jim dali 
slaščice ali druge dobrote. Ob tem so otroci prepevali in 
zaželeli odraslim srečo in dobro življenje. 

Branko Česnik

Tepežni dan v Parjah

Skavti Skavtskega stega Postojna so tudi letos na 
Občino Pivka prinesli Luč miru iz Betlehema, ki s 
svojim sporočilom prinaša tudi dobrodelni namen. 
Sprejel jih je župan Robert Smrdelj.

Z glavnino zbranih sredstev želijo pomagati najbolj 
prizadetim otrokom v letošnjih ujmah. "O tem smo nekako 
razmišljali že v poletnih mesecih, ko smo na terenu 
opazovali posledice ujm in v živo videli stiske ljudi, še 
bolj pa zdaj, ko se na ta območja v družbi že malenkost 
pozablja. Družine na teh območjih bodo posledice (tako 
materialne, kot tudi duševne) čutile še precej časa, zato 
menimo, da lahko skavti pripomoremo ravno z našo vzgojo, 
ki je resnično celostna, vsebuje varovalne dejavnike na 
področju duševnega zdravja, hkrati pa je tudi igriva in 
sproščena. Z zbranimi sredstvi bomo tako organizirali 
dve vikend zimovanji za otroke in mlade,« so sporočili v 

poslanici. Tudi v letošnjem letu bodo del sredstev namenili 
v Sklad Sv. Lucije, ki je namenjen pomoči ob zdravstvenih 
težavah in socialnih stiskah članov skavtske organizacije. 

Občina Pivka

Luč miru iz Betlehema

Decembrsko rajanje v Trnju
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2. decembra, dan pred praznikom slovenske kulture, so 
v avli pivškega Spara spet podarjali knjige. Branje knjig 
pomeni ohranjanje kulture človeka. V počastitev praznika 
ob Prešernovem rojstnem dnevu na Ta veseli dan kulture 
člani KD Lipa Pivka vsako leto izpeljejo akcijo »Podarimo 
knjigo«, ki iz leta v leto pritegne veliko ljudi. Ti knjige 
odnesejo domov, marsikdo pa kakšno tudi prinese za 
druge ali za naslednjo akcijo. Avla trgovine Spar je za dve 
uri postala kulturni hram. 

Ob stojnici knjig se je ustavilo precej obiskovalcev, nekateri 
med njimi so vzeli kakšno knjigo s seboj, drugi pa so samo 
poklepetali. KD Lipa Pivka skrbi, da je ta knjižni dogodek 
redno prisoten v Pivki. Tudi na ta način se širi bralna 
kultura in spodbuja veselje do knjige. Ob tem dogodku 
se zahvaljujemo ljudem, ki prispevajo h knjižnemu fondu 

za podarjanje. Še vedno pogrešamo več otroških knjig. In 
še vabilo k sodelovanju za naprej: če imate kakšno knjigo 
odveč, jo prinesite na društvo ali v knjigobežnico v pivškem 
Šparu. 

Prosimo vas, da ne nosite poškodovanih, uničenih in 
zapackanih knjig, kakršnih ne bi želeli imeti na svoji polici. 
Naj se knjige ne prašijo na knjižnih policah, ampak naj 
krožijo med bralci!

Irena Margon

Vaško društvo Suhorje s ponosom sporoča, da je letos 
na Suhorju tepežkalo kar 16 otrok. Zelo smo ponosni, da 
se je na Suhorju ohranila ta prelepa tradicija, ko otroci 
hodijo od hiše do hiše in pravijo: "Jezus Kristuj, rejšte se!“. 
Gospodinje jim spečejo štručke, v paketcih pa se znajdejo 
še sladkarije in kakšen mandarin. Srečno naprej, dragi 
otroci, in da bi nas še dolgo razveseljevali in prinašali 
iskrivost med nas. 

Vaško društvo Suhorje, foto: Katja Prunk Volk

Vzemi knjigo na »Ta veseli dan 
kulture« 

Tepežkanje na Suhorju

V čitalnici knjižnice v Pivki je Kulturno društvo 
Lipa Pivka skupaj z Območnim odborom HOSPIC 
Primorsko-Notranjska pripravilo še zadnjo v nizu 
tradicionalnih čajank. Tokraten naslov »Iz teme v svetlobo 
gre beseda« je obetal zanimiv večer. V uvodu je Irena 
Margon poudarila, da smo na pragu praznikov vse 
pogosteje »izpraznjeni« in da nam blišč lučk in polnih 
trgovinskih polic jemlje tisto pristno zavedanje preprostega 
praznovanja in pričakovanja lepih trenutkov. Udeleženci 
so prisluhnili mislim Alenke Veber o praznični praznini, ki 
jo moramo napolniti s človeško toplino. Ob razmišljanju, 
ki ga je zapisala avtorica Alenka Veber v svoji knjigi Sledi, 
ni bilo težko vsem dvanajstim udeležencem dodati lastnih 
misli in izkušenj v zvezi s praznovanjem nekoč in danes. 
Nagovorili sta jih pesmi Toneta Kuntnerja Smrt in Nika 
Grafenauerja Življenje. Humorna, a globoko človeška 
misel Frana Milčinskega Ježka je popestrila večer. Prav 
zavedanje minljivosti in pomena osmišljenja slehernega 
dne je prevevalo večer. Udeleženci so obogatili srečanje 
s svojimi mislimi o temah, ki zadevajo človeško življenje. 
Zlata nit pesmi in podanih osebnih vtisov je bila, da  svetloba 
vedno premaga temno stran človeških spominov. Nekateri 
udeleženci so prebrali lastno poezijo o času in dogodkih, 
ki so zaznamovali njihovo življenje. Spomnili so se tudi 
nedavno umrlega kulturnega delavca Vojka Čeligoja iz 
Ilirske Bistrice, ki je redno spremljal in tudi sodeloval v 

kulturi pri nas na Pivškem. Pogovor je tekel tudi o gozdu, ki 
ima v slovenski zgodovini svojo temno pa tudi svetlo stran, 
kot je to v eseju zapisal pesnik Tone Pavček. Zapustil nam 
je misel, ki osvobaja in vodi v spravo, »ki ni izstavljanje 
računa ne pozaba krivde, a očiščenje, ko stopiš iz temne 
hoste v svetel dan, na luč«.

Bogat in prijeten kulturni večer se je prevesil v poslavljanje 
od starega leta in nakazal načrte za delo naprej. 
Hvala gospe knjižničarki Dartanieli Stegel za njeno 
pripravljenost, da gosti  čajanko in jo redno obogati s 
svojim vsebinskim prispevkom.

Ernest Margon 

Predpraznična čajanka



Pivški list, januar 2024

36 Naši kraji in ljudje

Velikodušna in dobrosrčna, odgovorna in delavna, 
sposobna in pogumna, hkrati preprosta in nezahtevna. 
Aktivistka, predsednica, pevka, prijateljica, sestra, žena, 
mama, Taja. Bila si vse to in še veliko več. Svoje življenje 
si zajemala z veliko žlico in prav toliko si dajala vsem, ki 
smo te imeli čast poznati in s tabo sodelovati. Ne da se na 
kratko opisati tvoje bogate zapuščine. 

Bila si aktivna na humanitarnem področju, članica Rdečega 
križa in župnijske Karitas. Ni ti bilo težko organizirati polnih 
tovornjakov surovin za pomoč ob potresu v Savinjski dolini, 
niti skrbeti in sprejemati beguncev iz razpadajoče se bivše 
države. Tvoja neomajnost in inovativne ideje so prispevale 
k uspešnemu obdobju Društva podeželskih žena Narin. 
Uživala si v druženju in delu z ljudmi, kar si dokazovala 
tudi v Turističnem društvu Pivka in kot turistična vodnica 
v regiji, širše znani pa so tvoji kulinarični presežki, 
predvsem štruklji, buhteljni, krompir v zevnici in potica. 
Svojo zagnanost si izkazovala tudi v medžupnijskem 
pastoralnem svetu, občinskih delovnih telesih, krajevni in 
vaški skupnosti, pri cerkvenih pevcih, v Društvu za razvoj 
podeželja med Snežnikom in Nanosom ter v društvu Most. 
Izjemen pečat pa si pustila v Kulturnem društvu Šmihel. Od 
začetka si aktivno soustvarjala društvene aktivnosti, tudi kot 
dolgoletna predsednica. Tvoja odločnost, organizacijske 
veščine in ljubezen do kulture so zaznamovale društvo 
z obdobjem ustvarjalnosti in uspehov. Predanost kulturi 
si izkazovala tudi s tebi ljubo folkloro, našla pa si se 
tudi v mešanem, posvetnem in cerkvenem ter ženskem 
zborovskem petju. Tvoje najljubše pesmi nas bodo vedno 
spominjale nate: Marija mati moja, Angelček varuh moj, 

Marija skoz življenje. Še posebej si z žarom v očeh 
prepevala ljudske pesmi. Te si stresala, kakor se reče »kot 
iz rokava«. 

Za svoje delo si bila večkrat nagrajena z različnimi 
priznanji, a zate največje priznanje je bilo doma. Tvoja 
številčna družina, ki je bila vedno na prvem mestu. 
Skrbna žena ljubljenemu možu, ljubeča mama štirim 
fantom, spoštljiva tašča, zabavna stara mama, modra 
prababica, sestra, sestrična, svakinja, teta, predvsem pa 
močan povezovalni člen družine, ki ni majhna. Družinske 
vrednote, ki si jih, Dragica, skupaj z možem zavzeto 
zagovarjala, bodo sinovi, vnuki in pravnuki negovali in 
prenašali naprej na naslednje generacije. V njih boš živela 
večno. Vedno si nam vsem stala ob strani in podpirala 
naše ideje in projekte. Bila si odlična prijateljica. Z nami si 
delila zabavne prigode iz svojega življenja, hece in štose, 
pa tudi nasvete, na primer, kako speči najboljšo potico. 
Posebej rada si nas pocrkljala z buhtlji, potico in štruklji, 
mi pa smo se veselili tvojih gostij, saj smo vedeli, da ne 
bomo lačni in žejni. Kljub obveznostim in izzivom, ki jih 
prinašata družinsko življenje in družbena odgovornost, si 
ohranila svojo vitalnost in aktivnost vse do zadnjih dni. Bila 
si navdih, mentor in pravi zgled predanosti in ljubezni do 
sočloveka. Ostala boš živa v naših spominih in zgodbah o 
tvojem bogatem življenju.  

Dragica, hvala ti za vse. Za vedno boš ostala v naših srcih, 
pogrešali te bomo. 

V imenu članov in članic KD Šmihel zapisala Tjaša Smrdel

Dragici v spomin

V Zagorju je svoje slike in ostale izdelke iz filca pred leti 
na ogled postavila Miljenka Moharič. Navdušenje nad 
tem, kakšna umetnost je lahko ustvarjanje z volno in 
pripravljenost Miljenke, da z nami deli svoje znanje in čas, 
sta pripeljala do prvih srečanj skupine »filcark« v začetku 
leta 2018. Sklep: »Dajmo poskusit«, se je tako razvil v 
stalna srečanja, ki zaživijo vsako leto jeseni in se tedensko 
nadaljujejo do pomladi v nekdanji zagorski šoli pod okriljem 
Kulturno prosvetnega društva Miroslav Vilhar Zagorje.

Nad vsem skrbno bedi Miljenka s svojimi izkušnjami, 
pripravo prostora, skrbjo za skupinsko naročilo materiala 
in še marsikaj drugega. Po letih ustvarjanja smo uresničile 
zamisel o razstavi, ki se je porajala že nekaj časa. Ob tem 
se zahvaljujemo Gasilskemu društvu Zagorje, ki nam je 
velikodušno omogočilo postavitev razstave v gasilskem 
domu. Svoje izdelke smo 8. decembra predstavile Miljenka
Moharič, Marija Fatur, Janja Lipec, Milenka Žvokelj,  
Valentina in Eva Drobne ter Alenka Brožič. Izdelki so  
raznoliki, kot smo različne tudi same, vsaka s svojimi 
zamislimi in karakterjem, vseh generacij. Videti jih 
razstavljene, z očmi obiskovalca, je bilo tudi za nas 
posebno doživetje in veselje. Druži nas ljubezen do 
ročnih del, k sodelovanju na razstavi smo zato povabile 
tudi mojstrico klekljane čipke Metko Tonc iz Vrbice. 
Metka kleklja že od petega razreda osnovne šole. Poleg 
izurjenosti in natančnosti se v njenih izdelkih kaže 

ljubezen do te slovenske posebnosti. Sama pravi, da čim 
težja je tehnika izdelave in čim bolj zapleten je vzorec, 
raje ga izdeluje. Izziv je tudi zamisel, da bi se pridružila 
skupini filcark in istočasno delila svoje znanje klekljanja v 
Zagorju. Občudovanje in pohvale obiskovalcev razstave 
nam dajejo nov zagon. Vsakega, ki bi se želel naučiti 
polstenja, vabimo, naj se nam pridruži! 

Alenka Brožič

Izdelki zgornjepivških filcark
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Na povabilo Preloških muzikantov se je Vaško društvo 
Suhorje 18. novembra predstavilo v Krajinskem parku 
Kolpa – na Šokčevem dvoru. Sprejela sta nas direktor 
Boris Grabrijan in njegova žena Tončka. Vaško društvo 
je predstavilo svojo dejavnost s poudarkom na ohranjanju 
kulturne dediščine – izdelavo suhorskega pirha, ki je 
vpisan v seznam nesnovne kulturne dediščine. Tradicija 
krašenja velikonočnih jajc nam je namreč z Belo Krajino 
skupna. Gostitelji so si z zanimanjem ogledali naš način 
izdelave pirhov in ornamenitiko. V Krajinskem parku Kolpa 
pa nismo predstavili zgolj suhorske kulturne dediščine, 
ampak smo v povezavi z Zavodom za turizem Pivka 
predstavili tudi druge znamenitosti naše občine, predvsem 
Presihajoča jezera, Park vojaške zgodovine, center 
Dina in Eko muzej presihajočih jezer. Izročili smo jim 
promocijski material in jih povabili, da nas obiščejo. V Beli 
Krajini smo se udeležili delavnice predelave lanu in volne, 
tkanja ter izdelave belokranjske pogače. Seveda pa ni šlo 

brez obiska vinske kleti v Metliki. Tu smo ugotovili, da v 
Beli Krajini še vedno gojijo trto vrste Kraljevina, ki jo je v 
svojih pesmih kot žlahno vino opeval naš rojak Jože Volk 
– Suhorski. Bilo je poučno, zanimivo in prijetno. Dogovorili 
smo se, da bomo še sodelovali.

Vaško društvo Suhorje, foto:  Edi Kovač

Predstavitev v Krajinskem 
parku Kolpa

V knjižnici v Pivki so v sodelovanju KD Lipa Pivka in 
knjižnice 21. novembra postavili zanimivo razstavo, da 
bi širši javnosti ponudili ogled znamenitega Slovenca, 
Notranjca, ki je s svojim delom veliko pripomogel za boljše 
življenje Slovencev v prvi polovici preteklega stoletja.

Kot se za otvoritev spodobi, je mlada violinistka Veronika 
Hreščak v uvodu zaigrala na violino in tako poskrbela 
za zbranost prisotnih. Ernest Margon, ki je organizator 
priprave razstave, pa je povedal nekaj dejstev o dr. 
Gosarju in opisal, kako je do razstave v Pivki prišlo. 
Knjižničarka Dartaniela Stegel je pozdravila razstavo, ki 
je primerna ob Tednu splošnih knjižnic, saj tak dogodek 
sodi med kulturna dogajanja v knjižnici. 

Razstava predstavlja in razkriva življenje in delo dr. Andreja 
Gosarja, ki je bil v svojem času (1887 – 1970) pomemben 
Slovenec, pravnik, politik, sociolog in pedagog. Bil je 
človek, ki je izhajal iz skromne družine, oče je bil čevljar 
v Logatcu. Gosar je s svojim znanjem in sposobnostmi 
stal trdno v realnosti razmer, ki za delavca takrat kot tudi 
danes niso bile prijazne. Zagovarjal je pravico do dela 
in pravičnega plačila za vse, tudi za male ljudi. Njegovo 
razmišljanje postavlja temelje naroda, vpete na krščansko 
izročilo, na ohranjanje narodne identitete in skrbi za 
prihodnost naroda znotraj skupnosti narodov. 

Kdo je bil dr. Andrej Gosar? V prvi vrsti velik Slovenec, 
ki se je pred in med 1. svetovno vojno izobraževal na 
Dunaju. Njegova prva zaposlitev je bila na Južni železnici, 
kasneje je postal minister za socialno politiko in se ukvarjal 
s socialnimi temami. S svojimi idejami modela nove 
družbene ureditve je postavil temelje za socialno državo. 
Zelo je poudaril tudi pomen družine, torej simbola, ki je 
temelj za zdrav razvijajoči se narod. 

Vsekakor postavljena razstava daje informacijo, da 
smo Slovenci vedno imeli izobražence, ki so imeli vizijo 
slovenstva in človeškega, globokega pogleda na razmere. 
Razstava je primerna tudi za učence in dijake, za njihovo 
zavest kulture in domoljubja, pa tudi starejše, da morda 
obudijo kakšen vzpodbuden spomin. 

Razstava sodi v okvir dejavnosti društva pod skupnim 
naslovom »Odrinimo na globoko«. 

Irena Margon, foto: Ernest Margon

Razstava o življenju in delu dr. 
Andreja Gosarja 
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Na dan samostojnosti in enotnosti se člani KD Lipa vsako 
leto odpravijo na pohod, s katerim zaznamujejo praznik 
in se podajo po poteh, kjer lahko »srečajo« kamnite 
pivške križe. Letošnji pohod je že devetnajsti in je potekal 
malo drugače, saj so pohodniki šli skozi Petelinje in po 
Petelinjskem polju mimo tamkajšnjih križev in se sprehodili 
do Petelinjskega jezera. Jezero je letos zaradi obilnega 
deževja še vedno zelo polno, zato nudi lep pogled in 
možnost za fotografiranje. Ob jezeru je bil kratek kulturni 
program, v katerem so se pohodniki spominjali, da imamo 
svojo lastno državo, svojo samostojnost, enotnost pa vsaj 
takrat, ko je potrebno pokazati in izraziti solidarnost z 
ljudmi, ki potrebujejo pomoč. Ponosni smo na to, da smo 
si izborili svojo državo. Skozi celotno slovensko burno 

zgodovino so nam vladali cesarji, nato politični sistemi, ki 
jih je obsodil pokojni pisatelj Boris Pahor. Hoteli so nam 
vzeti dušo naroda, to je naš jezik, naš prostor, našo kulturo. 
Za ohranitev vsega tega pa je potrebno gojiti in vzgajati 
mladi rod, da se ne bo prepustil globalizaciji sveta. Sledila 
je še pesem Toneta Kuntnerja Pozdravljena Slovenija in 
pripoved domačina, kako so hodili na jezero, ko so bile še 
hude zime in je bil na jezeru led. Seveda so se spomnili tudi 
pripovedi, kako se je nekaj domačinov utopilo v jezeru, ko 
so ga prečili. Po vrnitvi v Pivko so se pohodniki okrepčali z 
ukrajinskim borščem in slovensko joto in naredili načrt za 
20. jubilejni pohod.

Irena Margon, foto: Ernest Margon

V galeriji Krpanovega doma si do 15. januarja 2024 
lahko ogledate 21. razstavo primorskih likovnih 
ustvarjalcev. Razstavljena dela povezuje tema Polnost 
praznine. Na razstavi je predstavljenih 18 del, ki jih je 
na regijskem nivoju izbral selektor Dejan Mehmedovič.

Na razstavi v Krpanovem domu je predstavljen izbor 
JSKD-jeve južnoprimorske regije, med drugim tudi deli 
Postojnčank Jasmine Čelan in Magdalene Cej. Ob 
razstavi je izšel katalog z reprodukcijami izbranih del, na 
otvoritvi pa so z glasbenim nastopom navdušile domačinke 
Sempervivum. Dogodek sta podprla Občina Pivka in 
Javni zavod Turizem Pivka.

Javni sklad RS za kulturne dejavnosti vsaki dve leti 
organizira tematsko državno razstavo, pred tem pa razpiše 
temo, s katero ljubiteljskim ustvarjalcem in ustvarjalkam 
ponuja izziv, ki naj sproži razmišljanja o širokih možnostih 
ustvarjalnega izražanja, prižge ustvarjalno radovednost, 
vzbudi željo po nadgrajevanju znanja in veščin ter 
spodbudi iskanje novih likovnih rešitev na izbrano tematiko. 

Cilj projekta je spodbujanje, predstavitev in promocija 
kakovostne ljubiteljske likovne ustvarjalnosti.

Po vsej Sloveniji je potekalo 10 regijskih razstav, ki si jih 
je ogledal državni selektor in opravil izbor za 9. državno 
razstavo, ki bo predvidoma v prvi polovici junija 2024 v 
Loškem muzeju Škofja Loka.

Anja Kocman, foto: Monika Kocman

19. pohod po poteh kamnitih 
križev

Likovno premišljevanje 
polnosti praznine
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Po dolgih štirih letih premora je 11. in 12. novembra 
2023 v avli OŠ Pivka ponovno zazvenela Revija 
pevskih zborov in vokalnih skupin iz občin Postojna 
in Pivka. Na odru se je predstavilo 22 zasedb, ki so 
se predstavile z dvema ali tremi skladbami, koncertna 
večera pa sta se zaključila s skupno izvedbo zimzelene 
popevke Mlade oči.

Revijo, ki je del obveznega območnega programa JSKD OI 
Postojna, že vsa leta sofinancirata občini Pivka in Postojna. 
Iz vsake od občin je nastopilo po 11 vokalnih zasedb. 
Pivško občino so v največjem številu zastopale zasedbe 
Kulturnega društva Šmihel: Moška vokalna skupina Zgun, 
Pevska skupina Izvir, Ženska vokalna skupina Šmihel in 
Vokalna skupina Iskrice. Iz Košane so nastopili Mešani 
pevski zbor župnije Košana in Klapa Škvadra. Zagorje so 
predstavljale Ženski pevski zbor Jezerke, pivške barve pa 
so zastopali Učiteljski pevski zbor OŠ Pivka (ki po novem 
nosi ime UPZ Carmina), Ženski pevski zbor Društva 
upokojencev Pivka, Moški pevski zbor Pivka in Pevska 
skupina Studenec.

Reviji je poleg zvestega občinstva prisluhnila tudi strokovna 
spremljevalka Maja Cilenšek, ki se je po koncertu 
pogovorila z umetniškimi vodji ter jim podala nasvete in 
napotke za nadaljnje delo.

Območna pevska revija tako ni čisto običajen nastop, 
ampak predstavlja tudi priložnost za izobraževanje in rast. 
Druga pomembna plat revije je, da si zasedbe med seboj 
prisluhnejo, po koncertu pa se tudi podružijo in morda tudi 
skupaj zapojejo. 

Dogodek je tako tudi priložnost za medsebojni navdih in 
iztočnica za morebitna sodelovanja v prihodnosti.

Anja Kocman, foto: Monika Kocman

22 pevskih skupin, 250 glasov, 
1 ljubezen do zborovske pesmi

Na predvečer silvestrovega je bilo v novi dvorani ob 
osnovni šoli v Šmihelu živahno in razigrano, saj smo 
po sedmih letih zopet organizirali tradicionalno in zelo 
priljubljeno prireditev Silvestrski Poljub Šmihelske 
doline. Različni lokalni ustvarjalci so zbrali svoje moči 
in navdušili občinstvo. 

Nastopili so ŽeVS Šmihel, OPZ Sonce, harmonikarski 
orkester glasbenega centra Akordium, MoVS Zgun, vaški 
godci, VS Izvir, Duo Štivan, družinski duo Železnik-Kovšca, 
VS Iskrice, družina Avsec, domači kantavtor Pavel Kaluža 
in Fantje spod Šilentabra. Tinkara Volk in Blaž Frank sta 
prevzela vlogo povezovalcev, s svojo energijo in duhovitimi 
vložki pa sta prireditev popestrili tudi Emanuela Lenarčič in 
Vida Srebovt, ki sta že znani po tem, da ob njunih skečih 
obiskovalci težko ostanejo ravnodušni. Obiskovalci, ki jih 
ni bilo malo, so tako lahko uživali v vrhunskih izvedbah in 
se nasmejali številnim šalam ter zanimivim moderacijam 
med nastopi. 

Po pesmi Silvestrski poljub, ki so jo skupaj zapeli vsi 
nastopajoči, je prireditev še dodatno začinil barvit 
ognjemet, ki je razsvetlil nebo in ustvaril čarobno vzdušje 
ob koncu leta. Za dobro vzdušje pa je bilo poskrbljeno tudi 
po prireditvi pod manjšim prireditvenim šotorom na igrišču, 

kjer so se obiskovalci lahko okrepčali s pijačo in jedačo 
in se sproščeno družili. Tudi tukaj je bilo poskrbljeno za 
glasbeno kuliso, ki je prerastla v pravo zabavo, ko so mladi 
talenti poprijeli za svoje instrumente: številne harmonike, 
bas in kitaro, manjkalo pa ni niti petje. 

Silvestrski poljub je tako še enkrat dokazal, da je 
nepogrešljiv del prazničnega dogajanja v Šmihelu, saj 
združuje glasbeno raznolikost, smeh ter prijetno druženje 
v novoletnem vzdušju, predvsem pa izkazuje povezanost 
in predanost društev, vaških skupnosti in posameznikov za 
živahno kulturno dogajanje v Šmihelski dolini.  

Tjaša Smrdel, foto: Tomaž Kobal

Po pravljičnih sedmih letih 
v Šmihelu zopet zazvenel 
Silvestrski poljub
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Fantje spod Šilentabra so decembra na Miklavževem 
koncertu v polni pivški dvorani Skala razveselili 
svoje zveste oboževalce. Skupaj z gosti so premierno 
predstavili svojo prvo zgoščenko z naslovom "Domači 
zvon". Album, ki je nastal v sodelovanju z izkušenim 
producentom Alenom Klepčarjem, vsebuje 18 skladb, 
od katerih so štiri avtorske, Roka Švaba.

Fantje spod Šilentabra so: Franjo Penko – berda, 
Damijan Penko – kitara, Mitja Železnik – vokal, Janez 
Tomažinčič – vokal, Marko Žnidaršič – vokal, Martin 
Novak – vokal in Boštjan Strle – vokal.

Svojo glasbeno pot so začeli leta 2021, združitev izkušenih 
glasbenikov iz Ilirske Bistrice in Pivke pa je prinesla 
izjemne rezultate. Njihova pesem "Primorska ljubljena" 
je bila predstavljena na festivalu Števerjan v Italiji, 
medtem ko je skladba "Pogrešal te bom prijatelj moj" na 
festivalu Vurberk prejela srebrnega zmaja ter Šifrarjevo 
plaketo za najboljšo vokalno izvedbo. Poleg tega so 
fantje lani posneli tri videospote, gostovali po Sloveniji ter 
se predstavili tudi na Hrvaškem in v Italiji.

Fantje so občinstvo popeljali skozi različne skladbe, 
vključno z avtorskimi pesmimi, priredbami slovenskih 
narodnozabavnih uspešnic in ljudskimi pesmimi. Posebno 
pozornost so namenili tudi obnovljeni harmoniki Kucler, ki 
jo lahko slišite v treh skladbah na zgoščenki.

Na odru so se jim pridružili številni gostje, med njimi Miran 
Žitko, Simon Avsec, Anita Penko, Anja Skrlj, Marko 
Vatovec, Klapa Škvadra, Alen Klepčar in Ansambel 
Hram. »Posebej smo ponosni na to, da nam je tako velik 
dogodek uspelo izpeljati z imeni, ki prihajajo iz okolice 
Pivke,« je povedal David Penko. Prireditev sta popestrila 
Božiček (Silvo Čelhar) in Miklavž (Danjel Boštjančič), 
povezoval jo je Gregor Budal.

Ob koncu koncerta so Fantje spod Šilentabra izrazili 
hvaležnost številnim pokroviteljem ter županu občine 
Pivka, Robertu Smrdelju, in ustanovitelju Radia 94, 
Sandiju Curku, ki sta prejela zahvalo za dolgoletno 
podporo skupini.

Alenka Furlan Čadež, foto: Jože Pavzin

Fantje spod Šilentabra 
predstavili prvo zgoščenko 
»Domači zvon«

Pevska skupina Studenec je bila v tem letu zelo 
dejavna, saj je nanizala kar 27 nastopov. Največ so 
pevci prepevali na domačem odru, kot vsako leto pa 
jih je pot zanesla tudi prek meja: v Francijo (Aumetz), 
na Hrvaško (Pulj) in v Črno goro (Tivat). Zadnjo 
novembrsko soboto so izvedli letni koncert v avli 
OŠ Pivka, ki so ga obogatile pevke Ženske vokalne 
skupine GlasBICa iz Ljubljane. 

V prvem delu koncerta so se občinstvu predstavili domači 
pevci. Prepevali so skladbe iz svoje bogate pevske 
zakladnice, slišali pa smo tudi nekaj novih, prvič zapetih 
na pivškem odru. Naj omenimo skladbo V imenu pomladi, 
ki jo je uglasbila Andreja Tomažič Hrvatin na besedilo 
pesnice in pisateljice s Prema, Danice Pardo. Pevci so se 
zahvalili Danici s šopkom in ji zaželeli še veliko ustvarjalnih 
moči in navdiha.

V drugem delu se je pivškemu občinstvu predstavila 
Ženska vokalna skupina GlasBICa pod vodstvom 
Mojce Jevnikar – Zajc, ki deluje v okviru Biotehniškega 
izobraževalnega centra v Ljubljani. Gostje so prepevale 
pretežno priredbe ljudskih pesmi, svoj nastop pa zaključile 
s Pavčkovo pesmijo v uglasbitvi Radovana Gobca Pojdem 
na ravno polje. 

Glavni poudarek tretjega dela koncerta v izvedbi Studenca 
so bili solistični nastopi, ki so jih občuteno izvedli Rafael 
Zorko, Neli Žlof in Primož Dekleva. Občinstvo jih je 
nagradilo z dolgimi aplavzi.

Na prireditvi so obujali zabavne spomine iz 21-letnega 
delovanja skupine, ki jih je občinstvo sprejelo z 
zadovoljstvom in nasmehi, presenečenje pa je doživela 
umetniška vodja Studenca, ki so ji ob rojstnem dnevu zapeli 
ŽPZ Prem. V Pevski skupini Studenec se zahvaljujejo 
Občini Pivka, vsem nastopajočim ter občinstvu za zvesto 
spremljanje na njihovi glasbeni poti.

Irena Rep

Studenec prepeval na letnem 
koncertu
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Skupina Sláinte Ol' Friend iz Košane zaznamuje 
glasbeno sceno z energičnim irskim rockom in 
punkom, ki sta ju navdihnile legendarne skupine, 
kot so The Pogues, Dropkick Murphys in Flogging 
Molly. Kljub temu, da trenutno preigravajo pesmi 
drugih skupin, jim dodajajo svoj pridih, obenem pa 
obljubljajo avtorske pesmi v bližnji prihodnosti. V 
lanskem letu se pohvalijo z več kot desetimi nastopi. 
Sláinte Ol' Friend so: Kristijan Črlenec, ki poleg vokala 
brenka na akustično kitaro; Nejc Mršnik, ki obvladuje 
banjo, mandolino in električno kitaro; Martin Verbanec 
z električno in akustično kitaro; Matjaž Škrlj, bobnar 
skupine; Jan Možina, bas kitarist; Tjaša Podboj z 
violino in Luka Žgur s harmoniko. Zgodbo o Sláinte 
Ol' Friend pripoveduje Kristijan Črlenec.

Kako se je začela zgodba skupine Sláinte Ol' Friend 
in kakšna je bila motivacija za igranje irske glasbe v 
Sloveniji? 
Zgodba skupine Sláinte Ol' Friend se je začela v bistvu 
že doooolgo let nazaj, ko sem se še kot "mladič" zaljubil 
v irsko glasbo in začel poslušati The Pogues, The 
Dubliners,... Po dopustu z ženo Damijano na Irskem 
je želja po preigravanju irske glasbe postala samo še 
močnejša in začel sem iskati ekipo. Ko sem nekoč na 
zabavi prepeval irske pesmi ob spremljavi kitare, je tedanji 
predsednik enega od motorističnih klubov izrazil željo, da 
bi naslednje leto nastopil na njihovem srečanju. Ker sem 
optimist, sem nastop potrdil. Takrat še brez ekipe, ampak z 
mislijo, da če mi je usojeno, bom zbral ekipo. V naslednjih 
nekaj mesecih sem zbral ekipo, leta 2011 smo imeli prvi 
nastop.

Kako ste izbrali ime "Sláinte Ol' Friend", kakšen 
pomen ima za vas in vašo glasbo? 
Ime skupine je posvečeno staremu prijatelju, ki sva 
ga spoznala na počitnicah v Dublinu. Bil je pravi Irec. 
Ponosen, dober, rad je prepeval irske pesmice, ... Žal je 
umrl še pred nastankom skupine. Sláinte je star galski 
izraz za na zdravje. Ime skupine pomeni Na zdravje, stari 
prijatelj.

Kateri je bil vaš najbolj nepozaben trenutek ali 
koncert do sedaj in zakaj? 
Poudaril bi predvsem dva nastopa. Prvi je bil še s prejšnjo 
zasedbo, ko smo nastopali pred nekaj tisoč glavo publiko 
na Rožniku v sklopu študentskih Majskih iger. S sedanjo 
ekipo pa je bil nepozaben in čustven nastop letos za St. 
Patricks day, ko smo imeli nastop v Figa rock baru v Kopru. 

Konec leta ste sodelovali na dobrodelnem koncertu 
Bistrc za Slovenijo, nastopili ste tudi v domači 
Košani. 
V Ilirski Bistrici je septembra potekal dobrodelni koncert 
z raznimi delavnicami in različnimi izvajalci. Zbirali so 
sredstva za prizadete v poplavah. Nastop na prireditvi 
nam je bil vsem v veliko veselje. Če lahko nekomu vsaj 
malo pomagaš, ti ogreje srce in da poseben občutek, 
ki se ga ne da opisati. Na prireditvi je bilo veliko število 
obiskovalcev vseh starosti in irski ritmi niso nikogar pustili 
ravnodušnega.

Od leta 2011 do 2016 smo organizirali v Kulturnem domu 
v Košani vsako leto decembra Irski večer. Prireditev je 
bila vedno dobro obiskana. Po 7 letih premora, menjavi 
zasedbe in korona času, smo letos ponovno organizirali 
Irski večer v Košani. Z nestrpnostjo smo pričakovali 
obiskovalce in upali, da bo odziv pozitiven. V gosteh smo 
imeli tudi skupino Turn on Irish, s katero se poznamo že 
dolgo let. Kmalu po začetku prvih ritmov irske glasbe se 
je dvorana napolnila do zadnjega kotička. Odziv je bil 
super, vzdušje in ambient pravljičen, mi pa vsi veseli in že 
v pričakovanju naslednjega irskega večera.

Kateri so vaši načrti za 2024? 
Predvsem uživati v družbi članov ekipe, s katerimi smo 
kot ena velika družina, uživati v irskih ritmih, imeti čim več 
nastopov, začeti z avtorskimi skladbami, posneti videospot.

Alenka Furlan Čadež, foto: arhiv Sláinte Ol' Friend

Sláinte Ol' Friend
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Novembra lani je pri Založbi Fran izšel pesniški zvezek 
"Za vedno mlad" Pivčanke Tine Knafelc. Avtorica 
osupljivo iskreno razgalja svojo ranljivost in nas 
popelje skozi intenzivno doživetje bolečine. Pesmi 
razkrivajo globino avtoričinih čustev, ki sežejo v boleče 
temne odtenke, a žarki svetlobe, ki se prebijejo skozi 
temo, postanejo metafora za nov začetek, za zarjo 
novega dne, kjer bo kljub vsemu mogoče najti notranji 
mir. Poezija Tine Knafelc je kot čustveni val, ki bralca 
preplavi, da se zazre vase in samosprašuje lastna 
čustva. Knjigo je uredila Andreja Blažič Klemenc.

Tina Knafelc, rojena leta 1982 v Postojni se je kljub bolezni 
in življenjskim izzivom odzvala klicu umetnosti. Poleg 
pesništva se posveča tudi glasbi kot violinistka v Obalnem 
komornem orkestru, kot kantavtorica s kitaro ter kot članica 
MePZ Postojna. 

Alenka Furlan Čadež, foto:arhiv založbe Fran

Za vedno mlad kot bralčevo 
intimno doživetje

V Hiši kulture že vrsto let izvajamo program različnih 
ustvarjalnih delavnic, s kateri spodbujamo razumevanje 
sodobne umetnosti, razvijamo kreativnost in povezujemo 
vse, ki jih zanima ustvarjanje in umetnost.

V bogatem naboru imajo najdaljšo zgodovino otroške 
delavnice ob razstavah, ki jih s krajšimi prekinitvami 
izvajamo že dobro desetletje. Na vsaki delavnici otrokom 
predstavimo temo aktualne razstave, umetnikov likovni 
izraz in tehniko, v kateri ustvarja, nato sledi ustvarjanje 

Raznolik program ustvarjalnih 
delavnic v Hiši kulture
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Dne 12. februarja 1824 se je Andreju Konradu grofu 
Hohenwartu (1794-1881) in njegovi soprogi Tereziji 
Tachauer (1794-1856) na Dunaju v prestolnici avstrijskega 
cesarstva rodil sin Karl Žiga grof Hohenwart. Njegov 
oče Andrej Konrad je bil najmlajši sin lastnika posestva 
Ravne pri Pivki, Jurija Jakoba grofa Hohenwarta (1724-
1808) ter brat znamenitega naravoslovca in muzealca 
Franca Jožefa Hanibala grofa Hohenwarta (1771-1844). 
Karl Žiga je študiral pravo na akademiji Theresianum na 
Dunaju, del mladosti pa je preživel na domačem posestvu 
Hohenwartov na Kranjskem. Lastnik posestva Ravne pri 
Pivki je postal leta 1844 v skladu z oporoko njegovega 
pokojnega strica Franca Jožefa Hanibala.  Leta 1846 se je 
Karl Žiga poročil z Luizo baronico Weingarten, s katero je 
imel več otrok, med njimi sina Huga (1849-1905), Gilberta 
(1854-1931) ter Rudolfa Maksa (1855-1940), ki so bili 
zadnji lastniki dvorca Ravne iz rodbine Hohenwart.

Karl Žiga je kariero začel kot uradnik na Kranjskem med 
leti 1845 in 1855, v revolucionarnem času leta 1849 je bil 
tudi izvoljeni član parlamenta nemške zveze v Frankfurtu. 
Leta 1856 je postal predstojnik komitata (oz. županije) na 
Reki, leta 1860 predstojnik okrožja v Trentu, leta 1861 
deželni glavar Kranjske, leta 1862 dvorni svetnik v Trentu, 
leta 1866 deželni predsednik na Koroškem, leta 1868 pa 
cesarski namestnik v Zgornji Avstriji. Vrhunec njegove 
politične kariere je bil 6. februarja 1871, ko ga je cesar Franc 
Jožef imenoval za ministrskega predsednika Avstrije (oz. 
avstrijske polovice avstro-ogrske monarhije). V času, ko je 
bil nemški nacionalizem ob združitvi Nemčije v cesarstvo 
na vrhuncu, si je grof Karl Žiga za cilj zadal "pomirjenje 
narodov," "razširjenje deželne avtonomije" in "narodno 
ravnopravnost" ter preureditev monarhije na federalni 

Karl Žiga grof Hohenwart
(1824-1899)
200 - letnica rojstva ministrskega 
predsednika, državnika, politika ter
posestnika dvorca na Ravnah pri Pivki

likovnih del, kjer spoznanja prenesemo v prakso.

V zadnjih dveh letih izvajamo poleg otroških tudi 
medgeneracijske delavnice, kjer skupaj z otroki ustvarjajo 
starši, stari starši ali drugi spremljevalci, in delavnice za 
odrasle, na katerih lahko sodelujejo vsi zainteresirani 
posamezniki, starejši od 15 let.

V letu 2024 uvajamo nov program zahtevnejših delavnic 
za odrasle z naslovom Grafika za vsakogar. Program 
je sestavljen iz več sklopov treh med seboj povezanih 
delavnic s skupno tematiko in likovno tehniko, s poudarkom 
na grafiki. Decembra lani smo kot uvod v program izvedli 
sklop delavnic z naslovom Preprosta grafika. V februarju
bo na delavnicah linoreza v dveh barvah mogoče odkrivati 
Moč črte na kvadrat, v marcu boste spoznali, kako iz 

ročno narejenega papirja in naravne tiskarske barve 
nastane Zarjavela grafika, maja se lahko naučite, kako 
s kombinacijo različnih likovnih tehnik ustvariti animirano 
Plešočo grafiko, jeseni pa sledijo delavnice kolagrafije, 
posebne tehnike, ki omogoča Ekspresijo v grafiki, ter 
delavnice uporabe monotipije v slikarstvu En obraz – 
tisočeri izraz. Delavnice bodo vodile izbrane mentorice, 
namenjene pa so vsem, ki jih zanima vizualna umetnost in 
imajo na tem področju tudi nekaj praktičnega znanja.

Vabljeni k udeležbi, saj je prijetnejše ustvarjati v dobri 
družbi, ob izmenjavi idej s somišljeniki in s pomočjo 
strokovne vodje, v prostoru, kjer je stalna zbirka grafičnih 
del vir neskončnega navdiha.

Mojca Grmek, foto: arhiv Hiše kulture v Pivki
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osnovi. Najprej si je prizadeval za ureditev pravic Čehov 
v monarhiji, ki bi po njegovem programu s priznanjem 
češkega državnega prava z ustanovitvijo Češkega 
kraljestva, katero bi združevalo vse historične češke 
dežele, dobili podoben položaj kot Madžari nekaj let pred 
tem v Ogrski. Zaradi njegove naklonjenosti Slovanskim 
narodom so od grofa Karla Žige veliko pričakovali tudi 
Slovenci. V tem času je Hohenwartova vlada imenovala 
Radoslava Razlaga za prvega slovenskega deželnega 
glavarja Kranjske. Kot zanimivost, podpis ministrskega 
predsednika Karla Žige, se poleg cesarjevega nahaja tudi 
na razglasih nekaterih zakonov, kateri se nas dotikajo 
dandanes. To so leta 1871 sprejeti zakoni o novi zemljiški 
knjigi, notariatu ter uvedbi metričnega sistema. 

Namesto starih enot so bile od tedaj uveljavljene nove 
enote, kot so (kilo)meter, (kilo)gram ter liter za merjenje 
razdalje, površine, prostornine, mase in tekočine. Grof 
Karl Žiga je pri izvedbi njegovih načrtov za preureditev 
Habsburške monarhije naletel na hudo nasprotovanje s 
strani nemškega nacionalizma ter velik odpor Madžarov, 
kar je pomenilo, da ni mogel več računati na podporo 
cesarja Franca Jožefa. Zaradi tega je 30. oktobra 1871 
odstopil kot ministrski predsednik. Kmalu zatem se je 
umaknil na svoje posestvo Ravne pri Pivki, kjer so ga 
okoliški prebivalci sprejeli z velikim navdušenjem.

Svoja federalistična politična stališča je zastopal še naprej 
kot poslanec avstrijskega državnega zbora na Dunaju, 
saj se je kljub prigovarjanju čeških narodnih voditeljev, 
da kandidira na Moravskem, odločil sprejeti ponudbo 
slovenskih rodoljubov, da kandidira na Kranjskem. Izvoljen 
je bil na vseh državnozborskih volitvah ter opravljal 
mandat poslanca med letom 1873 do 1897. V državnem 
zboru je ustanovil ter vodil poslansko skupino oz. klub 
desnega centra, po njem imenovan Hohenwartov klub. 
V njem so bili združeni češki, hrvaški, nemški, romunski, 
ukrajinski in slovenski konservativni ter klerikalni poslanci. 
Program njegovega kluba, ki je štel do okoli 80 članov, 
je bil "razširjanje javnega prava na krščanski podlagi, 
enakopravnost narodnosti, zgodovinsko pravo kraljestev 
in dežel avstrijske monarhije." 

Med leti 1873 in 1879 je bil Hohenwartov klub v opoziciji, 
med leti 1879 in 1893 pa je sestavljal vladno večino, ko je 
bil ministrski predsednik grof Eduard Taafe. V tem času 
so Slovenci dosegli največji napredek na političnem in 
narodnostnem področju. S posredovanjem Karla Žige je 
bil za deželnega predsednika Kranjske imenovan Andrej 
baron Winkler (1825-1916), kateremu gre vsa zasluga, 
da so se Slovenci politično in jezikovno uveljavili nasproti 
Nemcem na Kranjskem. A ker je Karl Žiga zastopal 
enakopravnost narodov monarhije, je moral iskati tudi 
ravnotežje in kompromise pri narodnostnih zahtevah, kar 
ni vedno naletelo na odobravanje političnih somišljenikov.

Cesar Franc Jožef je leta 1885 Karla Žigo imenoval za 
predsednika najvišjega računskega dvora v monarhiji, leta 
1897 pa ga je imenoval še za člana avstrijske gosposke 
zbornice. Bil je častni meščan Prage, Ljubljane, Reke ter 
številnih krajev in občin na Slovenskem kot tudi Češkem. 
Dobil je tudi mnoga odlikovanja, npr. velik križ Leopoldovega 
reda, red viteza železne krone I. razreda, italijanski red sv. 

Mavricija in Lazarja, red papeža Pija IX. ter japonski red 
svetega zaklada. Po velikonočnem potresu leta 1895 je 
grof Karl Žiga postal predsednik Dunajskega komiteja za 
pomoč Ljubljani in okolici, ki je skrbel za zbiranje sredstev 
za popotresno obnovo.

Na svoje posestvo Ravne pri Pivki se je grof Karl Žiga 
kljub političnim obveznostim na Dunaju vedno rad vračal. 
Običajno je tja prihajal vsako leto med poletjem, ko je 
avstrijski državni zbor imel parlamentarne počitnice. Najbrž 
si je Karl Žiga na Ravnah v prijetnem okolju lahko oddahnil 
in nabral novih moči za nadaljnje politično delovanje na 
Dunaju. Fran Šuklje, njegov poslanski kolega ter kasnejši 
deželni glavar Kranjske, v svojih spominih piše, da sta 
se več ur sprehajala po vrtovih okoli dvorca Ravne ter 
razpravljala o aktualnih političnih zadevah. Karl Žiga je 
nazadnje na Ravnah preživljal svoj prosti čas avgusta 
1898.

Karl Žiga grof Hohenwart je umrl 26. aprila 1899 na 
Dunaju. Njegovega pogreba v stolnici sv. Štefana so se 
udeležile številne delegacije s Češke in slovenskih dežel, 
poslanci, ministri kot tudi  cesar Franc Jožef. Pokopan je 
na pokopališču v kraju Hütteldorf v bližini Dunaja. 

Medtem ko so ob smrti grofa Karla Žigo češki časopisi 
zaradi njegovih prizadevanj na veliko hvalili in slavili, so 
ga nemški časopisi označevali predvsem kot "odkritega, 
trdoživega in zagrizenega nasprotnika nemštva v 
Avstriji." Slovenski časopisi pa so o njem mdr. zapisali 
"Iz javnega življenja naše državne polovice, v katerem 
so politični značaji precej redko sejani, izginila je jedna 
najmarkantnejših osebnosti, katera je mogočno vplivala 
na ves notranjepolitični razvoj naše države in si v njeni 
zgodovini zagotovila trajen spomin." (Slovenski narod).

"Umrl je mož, pravi mož, in taki so v naši dobi jako redki. 
Toda z grofom Hohenwartom ni legel v grob samo mož, 
nego tudi največji politični talent, kar jih je imela naša 
monarhija v drugi polovici tekočega stoletja. V najtežjih 
časih se je pokojni grof Hohenwart lotil prav gigantske 
naloge, ustvariti iz stare Avstrije, katera je zaradi 
hegemonije v Nemčiji skušala imeti presežno nemški 
značaj, novo državo, katera naj bi bila vsem svojim 
različnim narodom jednako pravična mati, in v kateri naj bi 
bilo prostora za vse." (Novice).

"Ime Hohenwartovo ostane, bode v avstrijski zgodovini 
živelo kot moža, ki je pokazal čist značaj, ljubil pravico in 
bil svojemu prepričanju vedno pripravljen vse žrtvovati. 
Bodočnost bode šele pokazala, da je bil zvest avstrijski 
domoljub in velik državnik." (Slovenec).

"Slovenci smo hvaležen narod, ki vemo ceniti najmanjšo 
zaslugo državnika za naš teptani rod, zato pa je tudi naša 
hvaledolžnost napram pokojnemu grofu Hohenwartu — 
večna." (Domovina)

Igor Gardelin, foto: avtor Sigmund L'Allemand (Künstler/in) 
- 1892 - Austrian Gallery Belvedere, Austria - CC BY-SA



45

Pivški list, januar 2024

Izobraževanje

17. novembra so otroci v vrtcih in šolah začeli dan s 
tradicionalnim slovenskim zajtrkom. Na svež kruh so 
si namazali maslo in okusen med, popili so mleko in 
pojedli kos jabolka. V okviru Dneva slovenske hrane 
je to namreč osrednji dogodek, ki ga vsakoletno 
obeležujemo tretji petek v novembru.

Namen projekta, ki ga podpiramo tudi v pivški občini, 
je, da otroke, mladino in širšo javnost skupaj in enovito 
seznanjamo o pomenu zajtrka, pomenu in prednostih 
lokalno pridelanih živil, ki so pridelana oz. predelana 
v Sloveniji. Prav tako je pomembno poudariti tudi vlogo 
kmetijstva in čebelarstva pri predelavi hrane ter njenem 
vplivu na okolje. Pomembno je tudi splošno ozaveščanje 
mladine o pomenu zdravega načina življenja, vključno s 
pomenom gibanja in izvajanja športnih aktivnosti.

Župan Robert Smrdelj  in podžupanja Majda Godina 
sta letos obiskala otroke v enoti Vrtca Mavrica v Pivki 
ter otroke v Vrtcu Košana. Dober tek pa sta zaželela tudi 
učencem razredne in predmetne stopnje v šolski jedilnici v 
OŠ Košana. Pokramljala sta o zdravilnih lastnostih medu 
in zdravi prehrani. Svoje nasvete je dodal še predsednik 
Čebelarskega društva Pivka Franko Dolgan. 

Projekt »Tradicionalni slovenski zajtrk« je v naših vrtcih 
in šolah zaživel v celoti. Zahvala za uspeh projekta gre 
strokovnim delavkam vrtca in učiteljicam ter lokalnim 
pridelovalcem hrane in  Čebelarskemu društvu Pivka. 

Občina Pivka

Tradicionalni slovenski 
zajtrk tudi v pivških vzgojno 
izobraževalnih ustanovah

foto: Branko Česnik
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V zadnjih dneh pred božično-novoletnimi prazniki in 
počitnicami so nekateri učenci, ki obiskujejo neobvezni 
izbirni predmet umetnost, pripravili zgodbice in jih 
predstavili v obliki mini gledališča, kamišibaj. Z njimi so v 
pravljični svet popeljali tudi naše vrtčevske skupine in jim 
tako popestrili ta čaroben čas. 

Učiteljica Andreja Kocjan, Oš Košana

Čarobni december in kamišibaj

V polni dvorani v Šmihelu so 21. decembra s kulturnim 
programom, v katerem so nastopajoči približali 
obiskovalcem živahno, igrivo in ustvarjalno šolsko 
skupnost, in izdajo publikacije »Stoji učilna zidana 1903-
2023« praznovali 120 let delovanja podružnične šole. 
Na prireditvi, na kateri so nastopili šmihelski učenke in 
učenci ter učiteljski pevski zbor OŠ Pivka, so obeležili tudi 
Dan samostojnosti in enotnosti in prihajajoče novoletne 
praznike.

Zbrane je nagovoril župan Robert Smrdelj, ki je poudaril 
pomen ustanove za lokalno skupnost ter njeno plemenito 
in odgovorno poslanstvo. »Šola je prostor, kjer se 
prepletajo pridobivanje znanj, vzgoja, šport, kultura, igra, 
družabno življenje in še marsikaj, kar daje mladim trdne 
temelje za razvoj in življenje. Šola odpira vrata v nov svet, 
širi obzorje in bogati z novimi izkušnjami ter je pomembno 
družabno okolje, kjer se tkejo vezi prijateljstva, ki velikokrat 
trajajo vse življenje,« je med drugim povedal. Jubilej, po 
županovih besedah, jasno odraža zavedanje skupnosti o 
pomembnosti izobraževanja v dolini, ki bistveno vpliva na 
kakovost življenja, zlasti na podeželju. Zahvalil se je vsem, 
ki so prispevali k obstoju šole, in izpostavil vlogo vaške 
skupnosti ter Občine pri podpori šoli, ki se kaže v naložbah 
in obnovah, ki so šoli omogočile še boljše delovanje. 

Osnovna šola Pivka je imela po reorganizaciji šolstva v 
šestdesetih letih prejšnjega stoletja pet podružničnih šol, 
a so jih zaradi upadanja števila otrok večino zaprli. Edina, 
ki je preživela do danes, je podružnična šola v Šmihelu. 
Ob stoti obletnici delovanja šole leta 2003 je nastala 
knjižica z naslovom »100 let šole v Šmihelu 1903–
2003«. Ob 120-letnici šole so se odločili za novo izdajo, 
v kateri so želeli na kratko povzeti prelomne dogodke 
zadnjih sto let in jih nadgraditi z opisom delovanja šole v 
zadnjih dvajsetih letih. Pri pripravi publikacije so jim bile 
v pomoč šolske kronike, ki so bile bogato opremljene s 
fotografijami, prikazujejo pa uspešno delovanje šole ter 
njeno tesno povezanost z lokalnim okoljem. Publikacijo 
Stoji učilna zidana je uredila Alenka Tomšič, v uredniškem 
odboru so sodelovali še Urška Bubnič, Sonja Vodopivec in 
Andrej Žužek.

Dolgoletni ravnatelj Andrej Žužek je na prireditvi 
predstavil zgodovinske poudarke razvoja šolstva v 

Šmihelu ter prebral zahvalno pismo nekdanje učiteljice 
Pavle Kaluža, po besedah Andreja Žužka, še edine žive 
partizanske učiteljice v Sloveniji, ki je znanje v hramu 
učenosti nabirala prav v Šmihelu, kasneje pa tu poučevala.

Ravnateljica Osnovne šole Pivka, mag. Nadja Černetič, 
v predgovoru k publikaciji izraža spoštovanje do bogate 
zgodovine te ustanove. Poudarja, da je šola kljubovala 
času že 120 let, je ena najstarejših in najlepših v Pivški 
kotlini. Zahvaljuje se uredniškemu odboru, še posebej 
bivšemu ravnatelju Andreju Žužku, ki je bil pobudnik in 
idejni oče publikacije. Poudarila je pomen šole v lokalnem 
okolju ter izpostavila njeno tesno povezanost s krajem. 
Na prireditvi je v nagovoru opisala tudi prenove, ki so 
zaznamovale šolsko stavbo, vključno s temeljito prenovo 
leta 1982, izgradnjo športnega igrišča leta 2002, drugo 
obsežno prenovo leta 2014 ter letos dokončano novo 
večnamensko dvorano, ki je pomemben mejnik šole v 
Šmihelu. »Šola v Šmihelu ni le šola, temveč je središče 
skupnosti. Ponosni smo na dobro sodelovanje s starši, 
ki je ključno za uspeh vsake šole. Zahvaljujem se vsem, 
ki so prispevali k izgradnji športne dvorane, ki je postala 
središče športnih in kulturnih prireditev v kraju. Posebna 
zahvala gre Občini, županu Robertu Smrdelju, Jadranu 
Brožiču in vsem, ki ste sodelovali pri gradnji nove dvorane. 
Vaša podpora in predanost so omogočili, da danes stoji 
tukaj krasna dvorana, ki je vsem v ponos,« je poudarila.

Prireditev se je zaključila z obiskom dedka Mraza, ki je 
obdaril učenke in učence, praznično tržnico novoletnih 
izdelkov in dobrot iz podružnične šole ter srečanje ob 
dobrotah izpod rok članic KD Šmihel. 

Alenka Furlan Čadež, foto: Anika Udovič

V Šmihelu so praznovali 120 
obletnico šole
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V mesecu novembru je Društvo za krajevno zgodovino 
in kulturo Lipa Pivka ponudilo osnovnima šolama Pivka 
in Košana sodelovanje v literarnem natečaju ob 150-letnici 
izgradnje železniške proge Pivka - Reka. Na ta način se je 
KD Lipa priključilo nizu obeleženj obletnice reške proge. 

V OŠ Pivka je sodelovalo preko 20 učencev, v Košani pa 
devet. Na obeh šolah so se učenci ob spodbudah učiteljic 
potrudili in imeli smo težko nalogo izbrati najbolj zanimive, 
duhovite in poučne spise. Na vsaki šoli je bilo s knjižno 
nagrado in pohvalo nagrajenih po šest učencev. 

Nagrajeni učenci OŠ Košana ob učiteljici Aniti Andlovic ter članov KD 
Lipa.

Nagrajeni učenci OŠ Pivka ob ravnateljici Nadji Černetič in učiteljici 
Ireni Tot ter članov KD Lipa. 

V prazničnem mesecu decembru  smo pomislili tudi na 
starejše in tiste, ki preživljajo praznike, odmaknjeni od 
družine. Odzvali smo se povabilu Mlade karitas Koper 
in se vključili v projekt »Človek ne živi samo od kruha«. 

Sodelujoči učenci  so na roko napisali sporočila, v katerih 
so izrazili  lepe želje in  spodbudne misli, ter jih opremili z 
risbicami, ta pa so bile posredovane v domove za starejše 
po Sloveniji, kjer so njihovim varovancem polepšale 
božično-novoletne dni. 

Skupina  učencev  matične šole in podružnice v Šmihelu 
je oblikovala voščilnice, s katerimi so razveselili starejše 
občane Pivke. Izročili so jih predstavnici enote Rdečega 
križa Pivka Viktoriji Gorjanc. 

Veseli nas, da lahko z drobnimi pozornostmi  drugim 
lepšamo življenje in  jih spodbujamo ter  širimo dobro. 

Alenka Tomšič, OŠ Pivka

Literarni natečaj ob 150–letnici 
Reške proge

V prazničnih dneh z mislijo na 
starostnike

Irena Margon, foto: KD Lipa 

Vrtec Pivka in Vrtec Košana vabita starše k vpisu otrok v 
celodnevni (9-urni) program v prvem in drugem starostnem 
obdobju za šolsko leto 2024/2025. Vpis bo potekal med 4. 
in 8. marcem 2024. Sprejeti otroci bodo vključeni v vrtec s 
1. 9. 2024, o čemer bodo starši obveščeni pisno do konca 
junija. Več informacij o vpisu boste našli v rubriki Obvestila.

Program je namenjen otrokom starim 3 – 5 let, ki ne 
obiskujejo vrtca. V vrtcu zbirajo prijave vse leto (obrazec 
boste našli na spletni strani vrtca ali na upravi vrtca). Če 
bo dovolj prijav, bodo s srečanji začeli v januarju. Za vse 
dodatne informacije pokličite na tel. št. 05/721 24 90.

Skupen vpis za Vrtec Pivka in 
Košana za leto 2024/2025

Vrtec Pivka vabi k vpisu otrok v 
Cicibanove urice
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December je za mnoge najlepši mesec v letu. Lučke, 
okrašeni domovi, diši po pečenih piškotih… Ljudje smo 
preprosto boljše volje in prazniki nam rišejo nasmehe 
na obrazu. Eden izmed razlogov za veselje pa je tudi 
praznično obdarovanje. Priložnosti za obdarovanje otrok 
je decembra izjemno veliko. 

Bolj kot darila pa sta pomembna vzdušje in druženje, 
zato smo vzgojiteljice odigrale lutkovno predstavo in z 
njo obdarile otroke iz enote Vetrnica. Zgodba je govorila 
o malem medvedu, ki je iskal srečo. Po vsem iskanju jo 
je občutil v naravi, ob pomoči ptičkov, druženju z žabami, 
prijaznosti do drugih…

Za nami so dnevi, ko je bila beseda sreča velikokrat 
izrečena. Naj ne bo aktualna le v mesecu decembru. 

Želimo vam, da bi si tudi med letom zastavili vprašanje: 
»Kaj lahko naredimo, da bi osrečili druge?« 

Katja Sedmak Ronzullo, foto: arhiv vrtca

Zavod Sopotniki se zahvaljuje partnerjem, 
prostovoljcem in donatorjem ter želi veliko 
dobrega ob začetku novega leta.

V začetku novega leta se želimo v Zavodu Sopotniki 
iskreno zahvaliti našemu partnerju Občini Pivka za 
izkazano zaupanje in podporo pri izvajanju storitve 
brezplačnih prevozov za starejše v preteklem letu 
2023. Brez pomoči Občine ne bi mogli uresničevati 
našega poslanstva in pomagati starejšim. Iskreno 
hvala vsem prostovoljcem, ki so v letu 2023 v 
enoti Sopotniki Pivka opravljali prevoze. Hvaležni 
smo za vso skrbnost, prijaznost in toplino, ki so jo 
prostovoljci namenili starejšim. Za njihovo točnost, 
odgovornost in strpnost v prometu. Zaradi predanega 
dela prostovoljcev starejši zaupajo v našo storitev. 
Za nesebično podporo enoti Sopotniki Pivka v letu 
2023 smo neizmerno hvaležni tudi donatorjem, 
katerih velikodušnost nam je omogočila kvalitetno 
organizacijo dela. To se je poznalo vsak dan na 
terenu, v našem prijaznem sprejemu starejših v naša 
vozila in dobri volji, ki smo jo delili med seboj na poti. 
Iskreno hvala donatorjem: Valon d.o.o. – Pekarna 

Sonce, Gostilna Sušelj Marta Sušelj s.p., Gostilna 
»Pri Marti« Janja Grželj s.p., Herman 39 d.o.o. – 
Pizzeria Herman, Gostilna Morski konjiček Darija 
Hrvatič s.p., David Kožman s.p. PE Park Šempjtr.

Posebna zahvala gre tudi starejšim, ki so nas 
vsak dan navdihovali s svojo življenjsko močjo in 
modrostjo. Njihova družba je napolnjevala naše 
dni s toplino in smehom. Vsem občankam in 
občanom želimo v novem letu veliko sreče in obilico 
medsebojnega razumevanja. Naj bo leto 2024 polno 
novih priložnosti, zdravja in uspeha.

Zavod Sopotniki

Darilo za najmlajše

Zahvala Zavoda Sopotniki

Mesec december je bil čaroben, pravljičen, zabaven, iskriv 
in poln presenečenj tudi v Vrtcu Pivka. Od peke piškotov, 
do branja različnih pravljic, božičnega kina, rajanja, obisk 
Palčka Pismonoše, Dedka Mraza, plesne predstave 
Pikic in igrice Smrečica za medveda, ki so jo odigrale kar 
strokovne delavke vrtca. Naj bo iskrivo in čarobno tudi v 
2024! 

Jana Biščak Novak, foto: arhiv vrtca

Praznični december

Starejši
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Člani lokalne akcijske skupine starosti prijazne 
občine smo v veselem decembru pripravili dva 
dogodka. 

Prvi dogodek je bila delavnica za izdelavo lučk 15. 
decembra lani v Krpanovem domu. Ob spremljavi 
božičnih pesmi smo se mladi in stari prepustili 
ustvarjalnemu vzdušju in izdelali praznične lučke iz 
odpadnih kozarcev za vlaganje. Lučke smo kasneje 
uporabili na glavnem dogodku Prižgimo lučke teden 
dni kasneje v avli Krpanovega doma. Na odru so 
nas navduševali talentirani nastopajoči, med njimi so 

bili: harmonikaša Grega Abram in Lenart Margon, 
šolska glasbena skupina Šempeterci in Iskrice, 
ki so s svojimi prazničnimi melodijami pričarali 
pravo decembrsko vzdušje. Dogodek je povezoval 
simpatični Danijel Kovačič Grmek. Po kulturni 
prireditvi smo se z lučkami odpravili na sprehod po 
lepo okrašeni Pivki. Hvala vsem, ki ste se pridružili 
temu čarobnemu dogodku in skupaj ustvarili čudovit 
zaključek letošnjega leta. 

Leja Žakelj, Inštitut Antona Trstenjaka za 
gerontologijo in medgeneracijsko sožitje

»Prižgimo lučke«

V tem mesecu se naš klub pridružuje vseslovenski 
akciji, Tednu pisanja z roko, od 22. do 26. januarja, 
ki ozavešča o pomenu ohranjanja kulture pisanja 
z roko. Osrednja tema bo "Zapis časa o nas". 
Osredotočeni bomo na spomine in dogodke, ki so 
nas oblikovali. Tema je široka in dopušča možnosti 
za ustvarjanje. Ponuja pa tudi priložnost, da mlajšo 
in starejšo generacijo spodbujamo in opozarjamo na 
pomen izvirnosti pri pisanju z roko. 

Edvarda Sajovic, Klub upokojencev vzgoji in 
izobraževanju občin Postojna in Pivka

Radi pišemo z roko 

Vhodno avlo Ljudske univerze Postojna krasi lična 
razstava kvačkanih izdelkov skupine Kvačkane nitke 
iz VGC Točka moči Pivka. Skupino prizadevnih in 
dobrosrčnih ustvarjalk združuje čarobnost kvačkanja. 
Na razstavi, ki je na ogled do konca januarja 2024, 
lahko občudujete številne unikatne izdelke, kot so 
kvačkane odeje, modne dodatke, igrače, zvončke… 
Razstava kvačkanih izdelkov navdušuje tako 
ljubitelje ročnih del kot tudi tiste, ki se želijo navdihniti 
za lastne podvige. Vsi izdelki odražajo izjemen trud, 
prizadevnost in dobrodelnost naših kvačkaric, saj 
Kvačkane nitke sodelujejo v številnih projektih, svoje 

igrače namenjajo bolnim otrokom, otrokom v vrtcu, 
starostnikom… 

Ljudska univerza

Razstava kvačkanih izdelkov
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V Društvu upokojencev Pivka imata poleg 
športa pomembno vlogo kultura in ustvarjalna 
dejavnost. Ljubitelji in ljubiteljice pisane besede 
so se na pobudo predsednika društva Evgena 
Primožiča prvič zbrali pred okroglimi desetimi 
leti. Pod vodstvom Neže Berne so si nadeli ime 
krožek »Beremo skupaj« z namenom širjenja 
bralne kulture med upokojenci. 

Na srečanjih so debatirali o prebranih vsebinah, 
vtisih, knjižnih novostih. Vodenje krožka je po letu dni 

prevzela Nevenka Šelj, ki je nadaljevala s pogovori 
med bralci. Z boljšim medsebojnim spoznavanjem so 
prišli na plano skriti talenti članov. Poleg literarnih del 
so začeli prebirati lastne stvaritve v verzih in prozi. 

Deset let krožka Beremo 
skupaj

3. decembra je Krpanov dom v Pivki gostil 
koncert ob deseti obletnici delovanja Ženskega 
pevskega zbora Društva upokojencev Pivka. 
Pod naslovom »Naj pesem sliši se« so pevke 
praznovale desetletje skupnega ustvarjanja, 
ki so ga delile z občinstvom, gosti in drugimi 
glasbenimi skupinami.

Dogodek se je začel s pozdravnim nagovorom 
predsednika Društva upokojencev Pivka, mag. 
Evgena Primožiča, ki je izrazil veselje ob doseženem 
jubileju ter poudaril trud, ki so ga članice zbora vlagale 
v preteklih letih. Ob tej priložnosti je bilo podeljeno 
posebno priznanje tako prvi zborovodkinji, Mirjani 
Čepirlo Možina, kot tudi sedanjemu zborovodji, 
Marcelu Štefančiču.

V nadaljevanju je predsednica Ženskega pevskega 
zbora DU Pivka, Ernesta Mevlja, predstavila 
zgodovino zbora in se zahvalila vsem članicam za 
predanost petju. Poudarila je, kako so skozi desetletje 
rasle, gojile ljubezen do glasbe in premagovale 
izzive, tudi v času epidemije: »Vsi ti dosežki niso 
le zbirka nagrad, ampak odsev naše predanosti in 
ljubezni do petja. Vsak ton, ki ga izvabimo iz svojih 
grl, nosi delček naše zgodbe, naše skupne poti in 
našega srčnega žara. Naše petje ni le zvok, temveč 
izraz naše enotnosti in skupne strasti do umetnosti.«

Prvi del koncerta je bil posvečen izvedbi pesmi 
pod vodstvom dirigenta Marcela Štefančiča, med 
katerimi so se izkazale s pesmimi Jutranjica, Rož, 
Podjuna, Zila in Vrtec ogradila bodem. Krožek 
Beremo skupaj je z dodatkom poezije Jane Černec, 
Lidije Pavzin in Dore Hrvatič prispeval k pestremu 
kulturnemu programu večera. Gostje večera so bili 
tudi Moški pevski zbor Pivka, ki so pod vodstvom 

Marcela Štefančiča navdušili s petjem pesmi, kot 
so Večerni ave, Ljubeči spev, Zvezde na nebu 
žare, Vse najlepše rožice in Ti puebeč ja  kna 
lumpej. Prav tako sta se na odru izkazala učenca 
OŠ Košana, Agata in Luka, s šaljivim pogovorom 
Vaške klepetulje. Srečko Likar in Aleksander 
Franetič sta s svojo poezijo dodala še večji pomen 
večeru. Praznovanje se je nadaljevalo s posebnimi 
gosti – Žensko vokalno skupino »Vanda Križaj« 
iz Orehka, ki je pod vodstvom Florijane Žnidaršič 
navdušila z interpretacijo pesmi Santa Lucia, Zima 
in belokranjska, O kresu, Dere sen jaz mali bija, 
Šaljivi dvospev dveh mačk in Žuta ruža.

Slavnostni koncert so zaključile pevke Ženskega 
pevskega zbora DU Pivka s pesmimi Pojdem 
na ravno poljé, Larina pesem, Daj me, mamo 
in Čakala bom. Celoten dogodek je bil sklenjen s 
skupno pesmijo vseh treh zborov pod vodstvom 
Marcela Štefančiča - Tam sem jaz doma.

Veselo praznovanje se je nadaljevalo v avli 
Krpanovega doma s pogostitvijo in prijetnim 
druženjem.

A. Smrdelj, foto: A. Knafeljc

Desetletje Ženskega pevskega 
zbora Društva upokojencev 
Pivka
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30. novembra je Ljudska univerza Postojna 
za Društvo upokojencev Pivka v prostorih 
Večgeneracijskega centra Pivka izvedla brezplačno 
delavnico »Božično-novoletna dekoracija«. 
Udeleženci smo pod vodstvom izkušene floristke 
Melite Jurca izdelali lastno praznično dekoracijo, 
adventni venček. Po dve urnem prijetnem druženju 
in zavzetem ustvarjanju smo se, zadovoljni z lepimi 
izdelki, razšli z željo, da se še kdaj srečamo na 
podobni delavnici. Hvala LU Postojna in floristki Meliti 
za prijetno popoldne. DU Pivka

Nekaj so jih zbrali in izdali v pisni obliki. Prvi zvezek so 
z obilo treme predstavili v ozkem krogu občinstva. V 
desetih letih so nabrali toliko gradiva, da je decembra 
izšel že deveti literarni zvezek. Druženje v krožku pa 
ni samo branje in ustvarjanje, posebno zadovoljstvo 
jim je sodelovanje z osnovnimi šolami in vrtci v 
občini. Vsako leto sodelujejo v medgeneracijskem 
branju v osnovnih šolah, kjer si z mlajšo generacijo 
izmenjajo vtise in pogled na svet iz drugačne 
časovne perspektive. Z najmlajšimi v otroških vrtcih 
berejo pravljice, pesmice in igrajo avtorske igrice. 
V zadnjih desetih letih so nastopi krožka Beremo 
skupaj nepogrešljiv del vseh kulturnih in družabnih 
prireditev, ki jih prireja društvo. Povezovanje z ostalimi 
sekcijami, sorodnimi društvi in kulturnimi ustanovami 

v občini bogati ustvarjalce in širšo skupnost. 
Posebej so ponosni na projekt »Bralna značka za 
upokojence«. Projekt je začela Jožica Knafelc, leta 
2021 ga je poimenovala »Krpanova bralna značka«, 
zdaj pa ga vodi Jelka Čeligoj. Namenjena je vsem 
upokojencem v občini Pivka, krožek v sodelovanju 
s Knjižnico Pivka pa je z ustvarjanjem bralnega 
seznama gonilna sila projekta. Obračun desetletnega 
delovanja je razveseljiv. Večina članov se druži že od 
prvih dni delovanja, pridružili so se jim novi ljubitelji 
besede. Ob jubileju jim želimo veliko ustvarjalnega 
navdiha, uživanja v svetu literature in sproščenega 
medsebojnega druženja.

J. Knafelc, foto: A. Knafelc

Pred desetimi leti je takratna predsednica Zveze 
društev upokojencev Slovenije Mateja Kožuh 
Novak dala pobudo, da bi povezali rokodelce 
iz vseh društev v skupni dogodek in nastale so 
»Rokodelske delavnice Delfin« v Izoli. Doslej so 
na devetih srečanjih izvedli 117 različnih delavnic, 
poleg različnih vrst ročnih del se je vedno zvrstilo 
veliko spremljajočih dogodkov. Letos so na 
desete, jubilejne delavnice povabili rokodelce in 
kulturnike iz Južno - primorske regije.

Vabilu smo se odzvala društva upokojencev iz 
Postojne, Pivke in Ilirske Bistrice. Pripravili smo 
razstavo svojih izdelkov, delavnico s prikazom 
tehnik dela in pester kulturni program. Društvo 
upokojencev Postojna se je predstavilo s 
pletarskimi izdelki, Pivčanke so razstavile kvačkane 
igrače, ki so izdelane v tehniki »amigurumi«, Du 
Ilirska Bistrica pa izdelke iz polstenja in številne 
novoletne voščilnice. Društvi iz Postojne in Pivke sta 
pripravili še kulturni program. Postojnska skupina 
pevcev z imenom Brkinci je ogrela srca in dlani 
poslušalcev z ubranim fantovskim petjem, pivški 

krožek Beremo skupaj pa je z recitacijami avtorskih 
del predstavil kleno pivško govorico. Program je 
povezoval Franc Gombač, ki nas je z doživetimi 
recitacijami Kajuhovih pesmi spomnil na obletnico 
pesnikove smrti. Srečanje se je zaključilo z ogledom 
razstavljenih izdelkov, druženjem in medsebojnim 
spoznavanjem. Rokodelske spretnosti so del narodne 
dediščine, zato jih je potrebno ohranjati in predajati 
mlajšim generacijam. Pomembno sporočilo srečanja 
je bilo, da nas vse povezuje ista misel – kvalitetno 
preživljanje prostega časa v najboljši družbi.

J. Knafelc, foto: A. Knafelc

Delavnica »Božično-
novoletna dekoracija«

Srečanje rokodelcev v Izoli
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21. decembra so na 38. prireditvi »Naš športnik« 
razglasili najboljše primorske športnice, športnike in 
športne ekipe. Prvič so bile med kandidati za zmago 
v moštveni konkurenci tudi članice ŠD Košana, ki so 
uspešnica letošnjega državnega prvenstva v futsalu.

V sezoni 2022/23 so osvojile tretje mesto v državnem 
prvenstvu in bile še pokalne prvakinje Slovenije. V 
nedavnih dveh gostujočih pripravljalnih tekmah na 
Švedskem so v reprezentanci Slovenije igrale kar štiri 
igralke ŠD Košane: Anja Žvokelj, Maja Srebot, Sanela 
Balić in Tina Jesenovec. 

Za uvrstitev med šesterico najboljših tako moških kot 
ženskih primorskih ekip je na prireditvi dobilo priznanje 
tudi ŠD Košana. Lično plaketo, ki je bila na ogled tudi 
na zadnji prvenstveni tekmi, je na koprskem odru prejela 
kapetanka ekipe Larisa Djak.

Trenutno prvo mesto na lestvici in uvrstitev v polfinale 
slovenskega pokala sta posledica sistematičnega in trdega 
dela v zadnjih sezonah, poudarja trener Miha Osojnik. 

»Igralke, ki se redno udeležujejo reprezentančnih 
dejavnosti, so okostje tako naše ekipe, kot tudi 
reprezentance. V ekipi je kar nekaj kandidatk, ki si bodo 
sčasoma priborile povabilo v reprezentanco,« je trener 
ponosen na svojo ekipo. »Naši rezultati niso naključni, 
ampak so rezultat kvalitetnega, sistematičnega dela 
zadnjih nekaj let. Pohvaliti je potrebno igralke, ki kljub 
temu, da za svojo udeležbo ne prejemajo nikakršnega 
nadomestila, potrpežljivo in z veseljem sledijo navodilom 
strokovnega vodstva. 

Poudariti je treba tudi, da brez zavzetega dela predsednika 
Janka Kovačiča, Občine Pivka ter sponzorjev, sedanji 
rezultati ne bi bili mogoči. Zato nas izredno veseli, da so 
naše delo in rezultate prepoznali in nas uvrstili v izbor naj 
primorske ekipe. Za nas je to veliko priznanje za minulo 
delo in tudi obveza, da nadaljujemo še bolje,« dodaja Miha 
Osojnik.

V zadnji prvenstveni tekmi v koledarskem letu 2023 je 
ekipa ŠD Košana v Ženski futsal ligi v 10. krogu v športni 
dvorani Skala v Pivki zanesljivo s 7 : 1 ( 3 : 0) premagala 
ŠD Bloke Pletilnica, ki domače tekme igra v notranjski 
Novi vasi.  Pred 50 gledalci so bile strelke: Ana Bucik, 
Šejla Čibukčić in Anja Žvokelj po 2, Ružica Djukić 1. 
13. januarja je gostovala ŠD Košana v Celju, v športni 
dvorani Skala pa ponovno igra v 12. krogu, ko 28. januarja 
prihaja v Pivko ŽNK Cerklje. 

Ohranjanje oziroma nadgrajevanje vrhunskih rezultatov 
je najtežja stvar pri vsakem športu, se zavedajo v ŠD 
Košana. »Potrudili se bomo, da bomo z dobrim delom, 
osvežitvijo ekipe in, upajmo, tudi s finančnim nadomestilom 
za igralke, uspeli ohraniti visok nivo dela in rezultatov. 
Srčno upamo, da bo naše delo prepoznal tudi morebiten 
sponzor iz domačega okolja in nam pomagal pri doseganju 
zastavljenih ciljev,« zaključuje Miha Osojnik.

Branko Fatur, AFČ

Košanke v dvoranskem 
nogometu uspešno v prvenstvu 
in pokalu

Decembra lani je na 3. turnirju Pokala prijateljstva 
Primorsko-notranjsko-kraške lige SZS v streljanju s 
serijsko zračno puško v kategoriji dečki do 13 let Anže 
Štavar iz Drskovč (SD Postojna) s 187 krogi osvojil prvo 
mesto. 

V nadaljevanju 2. Turnirja državnih lig so se novembra 
lani pomerili mladi strelke in strelci z zračno pištolo v 
kategoriji U17. Drugo mesto je pri dečkih osvojil Renee 

Lenzi iz Suhorja. Uspeh je nanizal tudi letos 6. januarja 
na mednarodni tekmi Skirca Walther cup v organizaciji 
Strelskega društva Trzin, kjer je v kategoriji dečkov osvojil 
drugo mesto.

Obema mladima športnikoma želimo veliko uspehov! 

AFČ

Uspehi mladih v streljanju

Kapetanka Larisa Djak ob prevzemu plakete, foto: ZSSDI

Skupinska fotografija ŠD Košana, foto: Ernest Margon
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Pod okriljem ŠD Košana nadvse navdušeno trenirajo 
in tekmujejo najmlajši nogometaši v kategorijah U-13, 
U-11 ter U-9 pod vodstvom Aljaža Papeža, Mateja 
Zadnika in Aljoše Morelja. V decembru so uspešno 
zaključili prvi del sezone.

Za dodatno motivacijo in vpogled v »veliki« nogomet je 
oktobra poskrbelo ŠD Košana. Dečki iz selekcije U-13 
so si v spremstvu trenerja v Stožicah ogledali tekmo med 
Olimpijo in Slovanom iz Bratislave. Mladi nogometaši niso 
skrivali navdušenja ob ogledu nogometnega dogajanja, 
ki ga je z brezplačnimi vstopnicami omogočil NK Olimpija 
Ljubljana.

Trenerji selekcij skozi vse leto vabijo mlade nogometne 
navdušence, da se pridružijo in vpišejo v posamezne 
starostne kategorije.

Patricija Štemberger

Sredi lanskega decembra sta v Šoštanju in na kegljišču 
v Krpanovem domu v Pivki potekali državni prvenstvi za 
članske dvojice, ženske in moški. Pivčan Matej Lepej, ki 
nastopa za kranjsko ekipo, sicer predsednik Športne zveze 
Pivka, je v paru s klubskim sotekmovalcem Tomažem 
Žvanutom med 32 sodelujočimi pari že drugič zapored 
osvojil naslov državnega prvaka. 

V Pivki je nastopilo 27 dvojic, slavil je par iz KK Trebnje 
(1142 podrtih kegljev), domača dvojica Avrora Pekušak – 
Nataša Radić je pristala na 14. mestu (1087). Na zadnjem 
DP v minulem letu, Tandem Mix U – 18 je na Jesenicah 
tekmovalo 13 mešanih parov. Slavil je dvojec Adrie Koper, 
enajsta sta bila Maja Hren (KK Pivka) - Jan Imamović (KK 
Jesenice). 

Brane Fatur, foto: Matej Lepej

Mladi nogometaši ŠD Košana

Kegljaški klub Pivka gostil 
državni prvenstvi za članske 
dvojice

V zadnji prvenstveni tekmi v letu 2023 so košarkarji ekipe 
Pivka perutninarstvo do nog potolkli gorenjsko ekipo 
Stražišče Kranj. Varovanci trenerja Tiborja Klobučarja so 
pred sto gledalci v športni dvorani Skala zmagali kar za 
29 točk. Tudi prvo letošnjo prvenstveno tekmo so pivški 
košarkarji pred 150 glavo množico odigrali v domači 
dvorani in zanesljivo premagali Ivančno Gorico, bilo je 79 
: 58, četrtine 28 : 24, 12 : 8, 23 : 9 in 16 : 17. S šesto 
prvenstveno zmago, ob treh porazih, so osvojili 15 točk in 
trenutno za vodečo Gorenjo vasjo (18 točk), ki je še brez 
poraza, zasedajo drugo mesto na lestvi. Pivška ekipa je 
ob visoki in pričakovani zmagi, Dolenjci so uvrščeni bolj 
pri dnu tabele, igrala v naslednji postavi: Šajn 5, Zadnik 6 
(ob koncu tekme je prejel darilo sponzorja), Volk 6, Kaluža 
20 (najboljša tekma domačega veterana doslej), Knafelc 
3, Tomažič 22 (njegovo povprečje je 19 točk na tekmo), 
kapetan Jakovina 11, Doles, Brlogar 2, Grzetič, Vujinović 
2, D. Narić. 

Brane Fatur, foto: Maja Ribič

Tretja domača zmaga zapored

Od leve: Tomaž Žvanut in Matej Lepej
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Decembra je Zveza za avtošport Slovenije na prireditvi 
Večer prvakov podelila naziv Avtomobilist leta Milanu 
Bubniču, ki je ta naziv prejel že drugič, prvič leta 2018. 
Lansko leto je z Lancio Delta enajstič postal državni prvak 
v gorsko hitrostnem avtomobilizmu. 

Med najboljše so se uvrščali še trije: Sanja in Marjan 
Smrdelj ter Bogdan Černač iz Klenika v posameznih 
avtomobilističnih zvrsteh in kategorijah. 

Rezultati:
Marjan Smrdelj - 3. mesto, PF, skupina 1,  Škoda Proto
Sanja Smrdelj - 3. mesto, PF, skupina 2, Yugo Lancia 
Integrale ter 3. mesto na Pokalnem prvenstvu za ženske 
voznice
Bogdan Černač , 3. mesto, PF, skupina 3, Yugo Proto

AFČ, foto: arhiv kluba

V letu 2023 je Motoristični Enduro Lynx Klub s sedežem 
v Trnju dosegel odlične rezultate. Člani kluba so se s  
predanostjo udeleževali številnih dirk, kjer so dosegli 
prve stopničke in pustili dober vtis na slovenski 
enduro sceni. V klubu izpostavljajo dosežke Martina 
Abrama in Žana Morela iz občine Pivka ter Gašperja 
Blažka in Nika Čekada iz občine Ilirska Bistrica.

Odlične rezultate so dosegli na Enduro cross country 
dirkah, organiziranih s strani Moto zveze Slovenije, ki so 
potekale v krajih Tar, Kočevje, Žiri, Šoštanj, Paha in Ribnik. 
Klub se je izkazal tudi na zahtevnih Hard enduro dirkah v 
krajih Vinodol, Lika in Otočac ter na Motocross dirkah Mx 
pokala v Stranski vasi pri Semiču in Ribniku.

Posebno navdušenje je prinesel enduro vikend v Taru, kjer 
so se člani pomerili z motoristi iz celotne Slovenije. Prvič 
so stopili na stopničke in dosegli izjemne rezultate, kar je 
poudarilo njihovo vztrajnost in trdo delo.

V zimskem obdobju se člani kluba aktivno pripravljajo na 
prihodnje izzive s treningi na motokros progah v Sloveniji, 
Italiji in na Hrvaškem. Ta predanost in prizadevanje obetajo 
še večje uspehe v letu 2024. Ključno vlogo pri dosežkih 
kluba igrajo člani, podporni člani, donatorji in sponzorji, 

ki so s svojo podporo omogočili klubu, da je dosegel 
vrhunske rezultate. V luči uspehov iz preteklega leta klub 
z optimizmom zre v prihodnost. V letu 2024 si bodo še bolj 
prizadevali, med drugim tudi pri iskanju ustrezne površine 
poligona za treniranje enduro športa. 

Rezultati:
Martin Abram 
3.mesto enduro cross country Tar (Enduro Bronze) 
3.mesto enduro cross country Kočevje (Enduro Bronze) 
3.mesto Mx pokal (Enduro 2t)

Gašper Blažek 
5.mesto enduro cross country Tar (Enduro Bronze) 
3.mesto Mx Pokal (Enduro 4t)

Nik Čekada 
1.mesto enduro cross country Tar (Silver) 
2.mesto enduro cross country (Žiri) 

Žan Morel 
3.mesto extreme enduro Lika (Slo. Bronze)

AFČ, foto: arhiv kluba

Uspešno leto pivških 
avtomobilistov

Motoristični Enduro Lynx Klub z 
odmevnimi uspehi v letu 2023 



Športno planinsko društvo Šmihelska dolina je oktobra 
organiziralo tradicionalni pohod na Šilentabor, ki se 
ga je udeležilo veliko število članov, poleg tega pa tudi 
družine z otroci iz Nadanjega sela in Šmihela. Predsednik 
društva Jadran Brožič je izrazil zadovoljstvo zaradi 
številčne udeležbe. Pohodniki so se po osvojenem vrhu 
v sproščenem klepetu družili ob čaju in prigrizku. Športno 
planinsko društvo Šmihelska dolina je svojo desetletnico 
obeležilo tudi z izdajo koledarja, ki zajema delovanje 
društva skozi desetletje. Športno planinsko društvo Šmihelska dolina

Športno planinsko društvo 
Šmihelska dolina je 
desetletnico obeležilo s 
pohodom in izdajo koledarja
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Bilo je poleti 2022, ko sem kot vsako leto na dopustu veslal 
s kajakom po mirnem jutranjem morju. Mir, tišina in čudovit 
občutek svobode,… Ob tem sem dobil idejo, kako bi bilo 
lepo tak občutek imeti nekaj dni? Ob tem se je porodila 
ideja: »Drugo leto grem s kajakom okoli Istre.« Sledilo je 
načrtovanje in priprave. Hrana, pijača, šotorka, spalna 
vreča, energijske tablice, prva pomoč, solarni polnilec za 
telefon,… in junija lani sem se kot »dopustniški« kajakaš 
odpravil na štiri dnevno popotovanje s kajakom. 

Pot sem začel v Portorožu v nedeljo popoldan. Prvi dan 
sem priveslal malo naprej od Umaga. Pot od Savudrijskega 
rta dalje je bila kar naporna, bil sem počasen, saj sem 
veslal proti vetru in toku. Drugi dan sem bil na vodi že ob 6. 
uri zjutraj. Po nekaj urah veslanja in zelo malo preveslanih 
kilometrov sem se ustavil v zalivu in se že sprijaznil s tem, 
da mi izziv ne bo uspel v celoti, saj s tako hitrostjo ne bo šlo 
po načrtih. V popoldanskem delu veslanja sem priveslal 
mimo Vrsarja in že skoraj v temi našel prostor za spanje. 
Tretji dan popotovanja je bil najbolj naporen. Po jutranji 
etapi sem se ustavil v avtokampu blizu kraja Bale, kjer so 
mi moje »tri dobre vile« pripravile nasitno kosilo in postregle 
s hladno pijačo. Poln energije sem se odpravil naprej in po 
res napornem veslanju proti toku in vetru že ob temi prispel 
do konca rta Kamenjak in dosegel plan. Več kot devet ur 
veslanja in 49 km je pustilo svoj »davek«, bil sem utrujen, 
na rokah ožuljen in na zadnji plati odrgnjen. Naslednji dan 
sem nadaljeval pot proti Rabcu. Po dolgih, ponovno skoraj 
devetih urah veslanja in 45 km sem ob zadnjih sončnih 
žarkih prispel do načrtovanega cilja pri Rabcu. Nekajkrat 
na poti sem že skoraj obupal in že skoraj krenil proti 
obali, da pokličem prevoz. Z zadnjimi atomi moči sem se 
nekako prisilil se spodbujal dalje. Zadnji dan ponovno ob 
6. uri zjutraj start. Zadnja daljša pavza je bila načrtovana v 
Moščenički dragi. Tam sem si nabral moči in se odpravil na 
zadnjo etapo proti Voloskem pri Opatiji. Zadnji kilometri so 
se vlekli, odmori so bili vedno pogostejši, v bližini Opatije 
sem stisnil moči še za konec. Na plaži v Voloskem sem že 
od daleč zagledal družino in prijatelje. Trenutka, ko sem 
povlekel kajak na suho, se ne da opisati. Po nekaj dneh 
veslanja proti vetru, proti toku, po vročini, po neprespanih 

nočeh in okoli 180 km veslanja, sem končno prispel na cilj. 
Izkušnje in občutki bodo z mano ostali do konca življenja! 

Kristijan Črlenec, foto: osebni arhiv

S kajakom okoli Istre
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OBČINA PIVKA
Komisija za podelitev priznanj Občine Pivka

Na podlagi 14. člena Odloka o priznanjih Občine Pivka (Ur. l. RS št. 116/2008, 95/2009 in 39/2018)  Komisija 
za podelitev priznanj Občine Pivka objavlja

R A Z P I S
za podelitev priznanj Občine Pivka

Občina Pivka praznuje občinski praznik 9. maja. Ob tej priložnosti bodo podeljena priznanja Občine Pivka. 
Podeljena bodo naslednja priznanja: častni občan Občine Pivka, plaketa Občine Pivka in priznanje Občine 

Pivka.

1.) Častni občan Občine Pivka
Naziv častnega občana občine Pivka se podeli posamezniku, ki je s svojim dolgoletnim delom pomembno 
prispeval k razvoju družbe, utrjevanju miru, razvoju in dosežkom na raznih področjih človekove ustvarjalnosti, 
oziroma k ugledu in razvoju občine. Naziv častnega občana občine Pivka se lahko podeli tudi inovatorjem, 
izumiteljem, znanstvenim in drugim delavcem, ki so s svojim dolgoletnim delom prispevali k napredku, razvoju 
ter ugledu občine Pivka. Priznanje se podeljuje izjemoma.

2.) Plaketa Občine Pivka 
Plaketa občine Pivka se podeljuje:
- posameznikom za življenjsko delo in izjemne uspehe na posameznih področjih življenja in dela, s katerim so 
pomembno prispevali k razvoju in ugledu občine Pivka,
- podjetjem, zavodom, organizacijam, skupnostim, skupinam ter društvom za izredne uspehe in dosežene 
rezultate, ki so bistveno prispevali k razvoju, ugledu in prepoznavnosti občine Pivka.

3.) Priznanje Občine Pivka:
Priznanje občine Pivka se lahko podeli posameznikom, združenjem občanov, skupinam, organizacijam, 
skupnostim, podjetjem, društvom, zavodom in drugim pravnim osebam.

Vsa priznanja (častni občan, plaketa, priznanje) Občine Pivka se podeljuje občanom občine Pivka in tudi 
posameznikom, ki niso občani občine Pivka, vendar so s svojim delovanjem in dosežki bistveno prispevali k 
ugledu občine Pivka.

Pobude za podelitev priznanj Občine Pivka lahko komisiji predložijo občani, podjetja, zavodi, organizacije, 
skupnosti, politične stranke ter društva z območja občine Pivka. Pobuda mora biti pisno utemeljena na 
obrazcu »Predlog za podelitev priznanj Občine Pivka za leto 2024«  in mora vsebovati:
- ime in priimek oz. naziv in točen naslov predlagatelja,
- ime in priimek oz. naziv in točen naslov kandidata za priznanje,
- navedbo vrste priznanja,
- podrobno utemeljitev pobude ter morebitna mnenja organov in organizacij, ki pobudo podpirajo (največja 
dolžina utemeljitve pobude je 5000 znakov s presledki oz. dve strani A4, s pisavo velikosti 12),
- izjavo kandidata za priznanje, da se z nominacijo strinja.

Obrazec je na voljo na spletni strani Občine Pivka in v sprejemni pisarni Občine Pivka.

Predloge za podelitev priznanj Občine Pivka posredujte do 15. marca 2024, do 13. ure, na naslov Občina 
Pivka, Komisija za podelitev priznanj Občine Pivka, Kolodvorska 5, 6257 Pivka z oznako: »ZA RAZPIS – 
PRIZNANJA OBČINE PIVKA – NE ODPIRAJ«. Sklep o podelitvi priznanj bo sprejel Občinski svet Občine 

Pivka.

Dodatne informacije lahko v času uradnih ur dobite na tel. št. 051 68 26 68 ali po elektronski pošti 
erika.kovacic@pivka.si. 

Komisija za podelitev priznanj Občine Pivka
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V kolikor imate zanimivo podjetniško idejo, 
vam na RRA Zeleni kras ponujamo kakovostno 
podjetniško svetovanje. Strokovni sodelavci vas 
vodimo skozi celoten proces od idejnih zametkov 
do uresničitve vaše poslovne ideje:
• kako oblikovati uresničljivo poslovno idejo,
• kako jo realizirati,
• kako se ustrezno registrirati za izvajanje dejavnosti,
• pomagamo vam najti vire financiranja (povratna in 
nepovratna sredstva).

Osnovna podjetniška svetovanja so brezplačna 
za vse prebivalce Primorsko-notranjske regije, v 
sodelovanju z Občinami Bloke, Cerknica, Ilirska 
Bistrica, Loška dolina in Pivka pa izvajamo tudi 
nadaljnja brezplačna podjetniška svetovanja 
ter nudimo pripravo poslovnih načrtov in/ali 
vlog na javne razpise na različnih področjih po 
subvencionirani ceni do 70 % cene.

Za podjetniško svetovanje je obvezna 
predhodna uskladitev termina, na naslednjih 
kontaktih:
• Tadeja Pecman Penko, 
tadeja@rra-zk.si, 05 721 22 32
• Živa Ložar, ziva@rra-zk.si, 05 721 22 40

V SLOVO
»Človek umira vse dni življenja 
še preden se zgodba neha.
Umirajo sanje, želje, hotenja 
brez milosti, krivde in greha«.
Dorotea Hrvatič

Od nas se je poslovil

JOŽE  KURET (1925 – 2024)
iz Buj

Bil je dolgoletni zvesti član Občinske organizacije Zveze 
borcev za vrednote NOB Pivka in eden izmed zadnjih 
udeležencev NOV. S to izgubo je nastala velika vrzel, ki 
je ne bomo skušali zapolniti, temveč v njej iskati moč in 
navdih.

Pokopali smo ga v torek, 9. 1. 2024 ob 15.00 uri na 
pokopališču v Košani. Jožeta bomo ohranili v lepem in 
trajnem spominu. Hvala za vse!

Občinska organizacija Zveza borcev                                                                                                      
za vrednote NOB Pivka

»Hvala ti mama, za rojstvo, življenje,
hvala za čast, za ljubezen, skrbi,
hvala za bisere, stkane v trpljenje -
mama, naj večna ti lučka gori.«

Ob izgubi naše drage mame, tašče, stare mame in 
pranone 

Ivane Polh (1937-2023) 

se iz srca zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in 
vaščanom za izrečeno sožalje in besede tolažbe. 

Zahvala gre tudi gospodu župniku Niku Štrancarju, 
Komus d.o.o, pevcem in Dori Hrvatič za prebran govor. 

Hvala vsem, ki ste jo v velikem številu pospremili na 
njeni zadnji poti. Hvala tudi osebju Doma upokojencev 
Postojna za skrb v času njenega bivanja.Iz srca se 
zahvaljujemo vsem, ki ste darovali za Društvo junakov 3. 
nadstropja.    

       
Sin Evgen ter hči Zdenka z družinama

Je čas, ki da in čas, ki vzame.
Menda je tudi čas, ki celi rane.
In je čas, ki nikoli ne mine,
ko zasanjaš se v spomine.

ZAHVALA
V 90. letu starosti se je poslovila naša draga mama, 
nona in pranona

MARIJA KONTELJ (1933 - 2023)
iz Hrastja pri Pivki. Zadnja leta je živela v DSO Ilirska 

Bistrica.

Iskrena hvala vsem sorodnikom, vaščanom in prijateljem 
ter ostalim znancem, ki ste nam ob njenem slovesu stali 
ob strani. Hvala za vse tolažilne besede, cvetje in druge 
darove.

Zahvaljujemo se gospodu župniku Marjanu Škvarču, 
pevcem in vsem ostalim, ki ste sodelovali pri pogrebni 
slovesnosti ter našo drago mamo pospremili na njeni 
zadnji poti.

Žalujoči: vsi njeni
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OBRAČUN PAVŠALNEGA NADOMESTILA
Kmet, predstavnik kmečkega gospodinjstva, ki davčno 
osnovo iz osnovne kmetijske in osnovne gozdarske 
dejavnosti ugotavlja na podlagi pavšalne obdavčitve, in 
ki iz te dejavnosti ni identificiran za namene DDV, ima ob 
dobavi kmetijskih in gozdarskih pridelkov ter kmetijskih 
in gozdarskih storitev, ki so rezultat osnovne kmetijske in 
osnovne gozdarske dejavnosti, pravico do pavšalnega 
nadomestila DDV.

Imetnik dovoljenja za uveljavljanje pavšalnega nadomestila 
mora za obdobje veljavnosti dovoljenja sestaviti obračun 
pavšalnega nadomestila.

Obračun pavšalnega nadomestila mora imetnik dovoljenja 
predložiti davčnemu organu do 31. januarja tekočega leta za 
preteklo koledarsko leto, in sicer ne glede na to, ali je opravil 
kako dobavo na podlagi dovoljenja ali ne.

Obračun pavšalnega nadomestila imetnik dovoljenja predloži 
davčnemu organu elektronsko preko storitev elektronskega 
poslovanja FURS eDavk -  Obračun pavšalnega nadomestila 
(DDV-OPN).

FINANČNI URAD SVETUJE
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VVrrtteecc  PPiivvkkaa

CCiicciibbaannoovvee  uurriiccee

–

(obrazec najdete na naši spletni strani ali na upravi vrtca). 
Če bo dovolj prijav, bomo s srečanji začel

Za vse dodatne informacije pokličite 
na tel. št. 05/721 24 90.

  

SSkkuuppnnii  vvppiiss  vv  vvrrtteecc  PPiivvkkaa  iinn  KKooššaannaa  zzaa  ššoollsskkoo  lleettoo  22002244//22002255  
  

Vabimo vas k vpisu otrok v prvo in drugo starostno obdobje 
v celodnevni (9-urni) program. 

Sprejeti otroci bodo vključeni v vrtec s 1. 9. 2024, o čemer  
bomo starše pisno obvestili do konca junija. 

  

KKDDAAJJ??  OODD  0044..0033..22002244  DDOO  0088..0033..22002244  
 

PPIIVVKKAA  
 

PONEDELJEK – PETEK : 7:00 - 15:00 
SREDA: 7:00 - 16:00 

 

KKOOŠŠAANNAA  
  

PPOONNEEDDEELLJJEEKK  iinn  ČEETTRRTTEEKK::  0077::0000  ––  1144::0000  
TOREK: 11:00 – 14:30      
SREDA: 13:00 – 15:00  

 

KKJJEE??  V pisarni enote Vetrnica ali Vrtca Košana. 
 

 

VRTEC VETRNICA 
Prečna ulica 5 

6257 Pivka 
 

Telefon: 05 721 24 90 

 

VRTEC KOŠANA 
Dolnja Košana 61 

6256 Košana 
 

Telefon: 05 72 18 398 

Vpisni list dobite v pisarni ali na spletnih straneh vrtca.  

OObb  vvppiissuu  iimmeejjttee  ss  sseebboojj  EEMMŠŠOO  ssttaarrššeevv  iinn  oottrrookkaa. 
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Vabilo med markaciste Planinskega 
društva Postojna

Planinske poti so že dolgo časa prepoznane kot zelo 
pomemben dejavnik v slovenski turistični infrastrukturi, 

saj so najobsežnejši turistično-rekreacijski poligon. 
V Sloveniji imamo preko 10.000 km planinskih poti, 

od tega jih Planinsko društvo Postojna vzdržuje 
preko 130 km. Markacisti, v Sloveniji nas je več kot 

800, prostovoljno opravljamo delo, ki ga imamo radi. 
Smo radi v naravi, kjer skrbimo za poti, okolje in 

varnost planincev. Hkrati se družimo in smo po koncu 
opravljenega dela tudi zadovoljni, da smo naredil 

nekaj dobrega za družbo. Mislimo, da moraš v okolje, 
v katerem živiš, tudi nekaj prispevati, saj le tako lahko 

pričakuješ vračilo. To so vzajemne stvari. Naloga 
markacistov ni le označevanje poti, pač pa tudi njihovo 

pregledovanje, čiščenje in v primeru naravnih ujm 
izvedba tehnično zahtevnih akcij.

Vabimo, da se k markacistom PD Postojna priključiš 
tudi ti - opravi se usposabljanje za licenco Markacista, 

ki ga financira Planinska zveza Slovenije, skupne 
akcije pa te pripeljejo do samostojnega dela na naših 

poteh.

Če si v dvomih ali imaš še kako vprašanje in bi 
želel širše predstavitve - kontakt 

(031 692 113 ali markacisti@pdpostojna.si). 
Prijavite se lahko do konca februarja 2024.
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VABLJENI NA
INFORMATIVNA DNEVA

www.sglzs.si

SREDNJA GOZDARSKA LESARSKA IN
ZDRAVSTVENA ŠOLA POSTOJNA

PROGRAMI
GOZDARSKI TEHNIK 4-letni  |  GOZDAR 3-letni  |  MIZAR 3-letni

ZDRAVSTVENA NEGA 4-letni  |  BOLNIČAR NEGOVALEC 3-letni
DIJAŠKI DOM

16. 2. 2024 ob 9.00, 15.00 
17. 2. 2024 ob 9.00

informativnidnevi.sglzs.si

www.merkantil-geo.siinfo@merkantil-geo.si+386 (0)31 733 290 / +386 (0)31 344 738Knežak 3, 6253 Knežak

Geodetske 
storitve

Ureditev meje

Parcelacija

Izravnava meje

Določitev hišne številke

Označitev meje v naravi

Inženirska geodezija

Izdelava geodetskega načrta

Zakoličba stavbe in drugih objektov

Izdelava elaborata lokacijske izboljšave

    Izdelava elaborata za spremembo podatkov katastra stavb

    Pomoč pri prodaji in nakupu nepremičnin (izpeljava celotnega posla)

    Izdelava elaborata za vpis stavbe in delov stavbe v kataster stavb

    Določitev zemljišča pod stavbo in izdelava elaborata za evidentiranje stavbe
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PO ŠOLI!

PETEK, 16. 2. 2024,
ob 9.00 in 15.00

SOBOTA, 17. 2. 2024,
ob 9.00 

VabljeniVabljeni    nana
INFORMATIVNI DANINFORMATIVNI DANINFORMATIVNI DAN

16. IN 17. FEBRUAR 2024
16. IN 17. FEBRUAR 2024
16. IN 17. FEBRUAR 2024

Sprehodi se

081 601 650

info@scpo.si

scpo.si

Cesta v Staro vas 2

6230 Postojna

ŠOLSKI CENTER

POSTOJNA

05/711 11 13
gimnazija.ilb@scpo.si

ilb.scpo.si
Ulica IV. armije 16250 Ilirska Bistrica

GIMNAZIJA ILIRSKA BISTRICA

GIMNAZIJA

PREDŠOLSKA VZGOJA

PROGRAMI STROJNIŠTVA
strojni tehnik & PTI
avtoserviser
orodjar
pomočnik 

       v tehnoloških procesih

EKONOMSKI TEHNIK

GIMNAZIJA

TEHNIK RAČUNALNIŠTVA

PETEK, 16. 2. 2024,
ob 11.00 in 15.00

SOBOTA, 17. 2. 2024,
ob 9.00 

RAZPIS ZA ŠPORTNIKA LETA 2023

Na svečani prireditvi  »ŠPORTNIK LETA«, ki bo predvidoma konec februarja 2024   v kinodvorani v Pivki, bomo 
podelili pisna priznanja in plakete najboljšim športnikom in trenerjem ter vestnim in vztrajnim športnim delavcem.

POZIVAMO VSE KLUBE, DRUŠTVA, SEKCIJE IN POSAMEZNIKE, DA PRIJAVIJO  NA TA RAZPIS SVOJE 
KANDIDATE.

NA PODLAGI PRAVILNIKA BOMO PODELILI:

1. PISNA PRIZNANJA IN MEDALJE USPEŠNIM MLADIM ŠPORTNIKOM DO 15. LETA STAROSTI,
2. PLAKETE ZA VRHUNSKE ŠPORTNE REZULTATE KADETOV, MLADINCEV, ČLANOV IN VETERANOV
3. PLAKETE ZA VRHUNSKE ŠPORTNE REZULTATE PIVŠKIM ŠPORTNIKOM, KI TEKMUJE IZVEN OBČINE V 
SLOVENIJI ALI TUJINI,
4. PLAKETE USPEŠNIM TRENERJEM IN VADITELJEM,
5. NAJVEČ DVE PLAKETI ZASLUŽNIM ŠPORTNIM DELAVCEM, ZA NAJMANJ 15 LET DELA V ŠPORTU,
6. POSEBNO PLAKETO DRUŠTVU ALI KLUBU ZA IZREDNE DOSEŽKE IN JUBILEJE.

PISNE PREDLOGE POŠLJITE ALI DOSTAVITE 
NA ŠPORTNO ZVEZO PIVKA – KOLODVORSKA 5, PIVKA

DO VKLJUČNO 31.01.2024

ŠPORTNI POZDRAV!

predsednik ŠZ Matej Lepej



5. – 26. januar 2024

Small but dangers, Paberkovanje,
instalacija, 

Društvo Hiša kulture v Pivki
Hiša kulture 

Sobota, 20. januar

Balinanje-Superliga
Orlek ORO MET: Trata Škofja Loka

15:00
Orlek ORO MET
Balinarska dvorana Rešta 

Pikapolon in Črni maček, animirani 
akcijsko pustolovski film
Režija: Jeremy Zag, 105 min

16:00
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom

Napoleon, akcijski film 
Režija: Ridley Scott, 158 min

19:30
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom

Sobota, 27. januar

4. SKL – zahodna skupina
Pivka Perutninarstvo : Podbočje   

19:30 
KZS, KK Pivka perutninarstvo
Športna dvorana Skala

Tečaj šivanja in krojenja v Zagorju
Obvezne so predhodne prijave na: 
info@lu-postojna.si, 05/721 12 80

8:30
Ljudska univerza Postojna
v prostorih šole v Zagorju

Četrtek, 1. februar

Vpis v Osnovno šolo za odrasle
Vpis poteka od 1. do 7. februarja

Ljudska univerza Postojna
Ljudska univerza Postojna

Petek, 2. februar

Odprtje razstave avtorice Monika 
Plemen, grafike
2. – 23. februar 2024

19:00
Društvo Hiša kulture v Pivki
Hiša kulture

Sobota, 3. februar

Odprtje Ekomuzeja
Vabimo vas na otvoritev prenovljenega 
Ekomuzeja Pivških presihajočih jezer. 
Po otvoritvi in ogledu bo sledil pohod do 
Petelinjskega jezera in pogostitev. Vstop 
prost.

14:00
Občina Pivka, Zavod za turizem 
Pivka 
Ekomuzej Pivških presihajočih jezer

JANUAR

FEBRUAR

NAPOVEDNIK
DOGODKOV V OBČINI PIVKA



Ponedeljek, 19. februar

Lovske zgodbe in likovna delavnica 
(Študijski krožek Mi in zveri) 
Počitniška delavnica. Prijave na info@
visitpivka.si BREZPLAČNO

9.00 – 12.00
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom

Torek, 20. februar

Sprehod z lovcem in lovska oprema 
(Študijski krožek Mi in zveri) 
Počitniška delavnica. Prijave na info@
visitpivka.si BREZPLAČNO

9.00 – 12.00
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom

Sreda, 21. februar

Opraševalci Pivških jezer, počitniška 
delavnica 
Počitniška delavnica. Prijave na info@
visitpivka.si BREZPLAČNO

9.00 – 12.00
Zavod za turizem Pivka 
Ekomuzej Piških presihajočih jezer

Četrtek, 22. februar

Umetniška delavnica Hiša kulture v 
Pivki 
Počitniška delavnica. Prijave na info@
visitpivka.si BREZPLAČNO

9.00 – 12.00
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom

Petek, 23. februarja

Kino predstava. Počitniška delavnica. 
Prijave na info@visitpivka.si 
BREZPLAČNO

9.00 – 12.00
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom

Koncert Adija Smolarja
19:30
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom Pivka

Sobota, 24. februar

Vodenje Ljubezen pri velikih zvereh
Brezplačno vodenje ob mednarodnem 
dnevu turističnih vodnikov.
Prijave na info@visitpivka.si 
BREZPLAČNO

10:00
Zavod za turizem Pivka – Center 
Dina
Center o velikih zvereh Dina Pivka

Vodenje Ljubezen na travnikih parka
Brezplačno vodenje ob mednarodnem 
dnevu turističnih vodnikov. 
Prijave na info@visitpivka.si 
BREZPLAČNO

12:00
Zavod za turizem Pivka – Center 
Dina 
Ekomuzej Pivških presihajočih jezer

Petek, 1. marec

Večer ljubezenske poezije in glasbe
Odprtje razstave Poljubi

19:00
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom Pivka

Sobota, 9. marec

4. SKL – zahodna skupina
Pivka Perutninarstvo : Orli Postojna

19:30 
KZS, KK Pivka perutninarstvo
Športna dvorana Skala

Nedelja, 10. marec

Koncertni večer Dejana Vunjaka
19:00
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom Pivka

Četrtek, 21. marec

Otroška predstava Cecilija in Zmaj
(Abonma Piščanca Petra in IZVEN)

17:00
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom Pivka

Petek, 22. marec

Koncert skupine Studenec z gosti
19:00
Zavod za turizem Pivka, Skupina 
Studenec 
Krpanov dom Pivka

MAREC

Četrtek, 8. februar

Medgeneracijska ustvarjalna 
delavnica ob kulturnem prazniku

16:00
Društvo Hiša kulture v Pivki
Hiša kulture

Četrtek, 8. februar

Edinost, sreča, sprava, k nam naj se 
vrnejo
Proslava ob kulturnem prazniku 
Slavnostni govorec bo direktor založbe 
Beletrina Mitja Čander.
Osrednji gost proslave bo nekdanji 
predsednik Republike Slovenije Borut 
Pahor.

18:00
Zavod za turizem Pivka, Občina 
Pivka 
Krpanov dom Pivka

Sobota, 10. februar

4. SKL – zahodna skupina
Pivka Perutninarstvo : Krvavec Meteor

19:30 
KZS, KK Pivka perutninarstvo
Športna dvorana Skala

Sreda, 14. februar

Otroška predstava Prav posebno 
rojstnodnevno darilo 
(Abonma Piščanca Petra in IZVEN)

17:00
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom Pivka

Moč črte na kvadrat
sklop treh delavnic linoreza 
mentorica: Monika Plemen

17:00
Društvo Hiša kulture v Pivki
Hiša kulture

Petek, 16. februar

Pretekla življenja, romantična drama
Režija: Celine Song, 105 min

19:30
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom

Sobota, 17. februar

Šola Magičnih Živali 2, pustolovski 
film 
Režija: Sven Underwaldt Jr., 103 min

16:00
Zavod za turizem Pivka 
Krpanov dom


